


گزارش ویژه 

   سرمقاله                                                                                                                                          

   کانون
مبانی اقتصاد مقاومتی در شرایط پسابرجام .....................................................................................4
اکران اختصاصی فیلم »فروشنده« در گردهمایی شهریور......................................................... 13
دیدار سه جانبه انجمن های فارغ التحصیلی مهندسی کشور........................................................15
فعالیت کمیته های کانون در تابستان 95........................................................................................16
نظارت هوشمند بر پیشرفت پروژه های عمرانی..............................................................................19

    گزارش  ویژه
بررسی دغدغه اشتغال فارغ التحصیلان.............................................................................................23
نگاه مهندس انصاری به آینده مهندسی عمران.............................................................................24
بررسی وضعیت کسب و کار مهندسی عمران در میزگردی با میانسالان این حرفه............................26
گفت و گو با مهندسان جوان عمران...............................................................................................................34

    دانشکده فنی
برگزاری مراسم تودیع و معارفه روسای قدیم و جدید دانشکده فنی.......................................44
آزمایشگاه ملی نقشه برداری مغز دانشکده فنی گشایش یافت................................................45
سنتز نانوجاذب از کاه گندم توسط محققان دانشکده فنی فومن.............................................46

    خانواده فنی
اکتشاف مواد اولیه سیمان......................................................................................................................54
صنایع سیمان، سرامیک، مواد نسوز، کاشی........................................................................................56
داستان احداث بزرگراه آیت الله صدر یا دوگل سابق...........................................................................58
اهتزاز پرچم کانون در قله میتیکاس المپ..........................................................................................61
ملاقات دو وزیر فنی از دو نسل...............................................................................................................62
واکاوی بحران آب.....................................................................................................................................63

2

  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل 
        دانشکده فنی دانشگاه تهران 

  سال بیست و ششم-  تابستان 1395
شماره 191 تا 193

  مدیر مسئول:
محمد هادی نژاد حسینیان

  سرپرست کمیته انتشارات:
هرمز ناصرنیا

  مدیر اجرایی:
سهیلا بیگلرخانی

  اعضای کمیته بر اساس حروف الفبا:
علی امام - فرهاد بوترابی - اورنگ فرزانه  - پرویز ونداد

  مدیر هنری:
سمیرا میدانی

   امور آگهي: 
نسرین پیکری

  نشانی:
 خیابان طالقانی، حدفاصل خیابان قدس و وصال، پلاک 429 

طبقه 5 واحد 9
تلفن: 8896٧912

88٠26365 
 88٠26366 

www.fanni.info :وب سایت
info@fanni.info :ایمیل

محتوای مقاله ها بیانگر نظر نویسندگان آنهاست
کمیته انتشارات در ویرایش یا رد مقالات رسیده آزاد است.

  سخنرانى دکتر حسین عبده  تبریزى:
مبانى اقتصاد مقاومتى 

در شرایط پسابرجام

  اکران اختصاصى فیلم «فروشنده» 
براى اعضاى کانون

بررسى دغدغه 
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  نگاه مهندس انصارى 
به آینده مهندسى عمران 



پذیرش بی حساب و کتاب دانشجو در دوره های مهندسی دانشگاه های آزاد و خصوصی در دو دهه گذشته، همراه با رکود 
اقتصادی چندسال اخیر، دامنه بیکاری جوانان را به دانش آموختگان بهترین دانشکده های مهندسی کشور و از آن جمله 

دانشکده فنی دانشگاه تهران کشانده است. 
به عنوان آثار جنبی این بحران، علاوه بر تشدید آسیب دیرآشنای مهاجرت زبده ترین جوانان، می توان و لازم است بر 

تاثیر بسیار منفی این شرایط بر روحیه و انگیزه دانشجویان در دوره تحصیل آنان توجه کرد.
پیشکسوتان کانون به خوبی می دانند که یک ویژگی بسیار خوب محیط دانشکده فنی در دوره های گذشته نشاط و 

سرزندگی دانشجویان و خوشبینی آنان نسبت به آینده حرفه ای خود بود. 
عنصر  البته  داشت.  اساسی  نقش  فارغ التحصیلان  نفس  به  اعتماد  حس  ایجاد  و  شخصیت  تکوین  در  ویژگی   این 
»اعتماد به نفس« یکی از شاخصه های فارغ التحصیلان دانشگاه های معتبر دنیا بوده و مدیران و استادان این موسسات 

همواره توجه خاصی نسبت به تقویت این عنصر در شخصیت دانشجویان خود دارند.
اینک حتی اگر به نظر برسد مقابله با مساله مهاجرت جوانان نیازمند بسیج توان ها در مقیاس کشوری بوده و از دست 
خانواده فنی کار چندانی در این خصوص برنمی آید -که البته این حکم جای بحث دارد.- این خانواده دیگر نباید نسبت 
به مساله دوم یعنی شکل گرفتن فضای ناامیدی نسبت به آینده شغلی و حرفه ای و در نتیجه بی انگیزگی و ناامیدی در 

جامعه دانشجویی بی تفاوت بماند. 
خوشبختانه پتانسیل های بزرگ در کانون و مجموعه فارغ التحصیلان دانشکده فنی وجود دارد که می توان در این زمینه 

به کارشان گرفت. به عنوان نمونه می توان دو اقدام زیر را پیشنهاد کرد: 
الف( تاسیس دفتر مشاوره شغلی و کاریابی برای  فارغ التحصیلان در کانون. 

ب( برگزاری جلسات منظم فصلی در محل دانشکده یا در محل شرکت ها و کارخانه ها جهت آشنا شدن دانشجویان 
سال های آخر با جریان کار و مدیریت و دیدگاه های مدیران.

به  از هم دوره ای های ورودی 49 دانشکده  نفر  به همراه چند  یادآوری کنم زمانی که  فعالیت نخست، جا دارد  درباره 
عنوان بورسیه مدرسه دولتی راه ها و پل های پاریس، در حال اخذ دیپلم مهندسی عمران برای بار دوم بودیم، ما را با 
نحوه فعالیت و خدمات دفتر کاریابی انجمن فارغ التحصیلان این مدرسه آشنا نمودند. مدیر این دفتر از فارغ التحصیلان 
مدرسه با حدود بیست سال سابقه بود و به طور تمام وقت در این دفتر کار می کرد. او با تک تک فارغ التحصیلان جویای 
بانک داده  با شرکت ها و موسسات و تشکیل  کار مصاحبه می کرد و پرونده ای برای هر کدام تشکیل می داد. تماس 
مربوط به نیازهای پرسنلی آنان و بعضا ملاقات حضوری با مدیران شرکت ها در مورد سمت های کلیدی از جمله کارهای 
این مدیر بود. مشخصات تمام فرصت های شغلی طی جزوه های 60 - 50 برگی هرماه به آدرس همه جویندگان کار 
را که مناسب تر تشخیص  از فرصت های شغلی چند نفری  برای هر کدام  این خود مدیر  بر  ارسال می گردید. علاوه 
می داد انتخاب کرده و از طریق مکاتبه و حتی یادآوری تلفنی، ارتباط آنها را با کارفرمای متقاضی برقرار می نمود. در 
مورد پست های مدیریتی مهم، این روش گزینشی به صورت کاملا محرمانه و پس از مذاکره حضوری مدیر با متقاضی 

کار انجام می گرفت. 
بدیهی است که موفقیت اقدامات پیشنهاد شده در بالا منوط به صرف وقت، راهنمایی و همکاری مدیران و پیشکسوتان 
فنی می باشد. مدیرانی که گرچه خود اغلب بار سنگین مشکلات کم سابقه کنونی را بر دوش های خود دارند، اما بدون 

تردید نگران سرنوشت جوانان خانواده فنی بوده و در صورت اقدام کانون، از بذل همت دریغ نخواهند کرد. 
اورنگ فرزانه

پدیده جدید بیکاری جوانان خانواده فنی



  سخنرانیدکترحسینعبدهتبریزی:
مبانی اقتصاد مقاومتی 

در شرایط پسابرجام
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دکتر حسین عبده تبریزی در گردهمایی تیر 1395 :

مبانی اقتصاد مقاومتی 
در شـرایط پسـابرجام

گردهمایی تیرماه 95 کانون، به سخنرانی دکتر حسین عبده تبریزی، اقتصاددان و مشاور وزیر راه و شهرسازی با 
عنوان »مبانی اقتصاد مقاومتی در شرایط پسابرجام« اختصاص داشت. 

در این گردهمایی که عصر چهارشنبه 30 تیرماه در تالار رجب بیگی دانشکده فنی برپا شد، بیش از 70 نفر از اعضا و 
علاقمندان شرکت کردند. ابتدا دکتر امام جمعه زاده )مکانیک 55(، رییس هیات مدیره کانون پس از خوشامدگویی، 
شرح مختصری از سوابق علمی و اجرایی دکتر عبده تبریزی بیان کرد. در ادامه دکتر عبده تبریزی به تشریح اقتصاد 

مقاومتی و مبانی آن پرداخت. در پایان، حاضران سوالات خود را طرح کرده و وی به سوالات آنان پاسخ گفت. 
در پایان گردهمایی با اهدای لوح سپاس، کتاب تاریخ 5هزار سال مهندسی ایران و کتاب تاریخچه 20 ساله کانون، 
توسط دکتر امام جمعه زاده و مهندس عطاردیان )راه و ساختمان 38(، نایب رییس شورای عالی کانون، از دکتر عبده 

تبریزی تقدیر و سپاسگزاری شد. 

گردهمایی تیر

دکتر حسین عبده تبریزی، متولد ســال 1330 دانش آموخته دکترای  امور  
مالی و بانکداری از مدرسه عالی بازرگانی منچستر است. وی از دهه 50 در امر 
آموزش و پژوهش در عرصه اقتصاد مشغول بوده و در دانشگاه های متعددی 
تدریس کرده است و ترجمه و تالیف چندین کتاب  را نیز در کارنامه خود دارد. 
دکتر عبده تبریزی در حال حاضر صاحب امتیاز روزنامه ســرمایه و مشاور 
مدیریت و تامین مالی وزارت راه و شهرسازی است. وی یکی از کارشناسان 

برجسته بازار است.
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 اصول 24 گانه ای که تحت عنوان اقتصــاد مقاومتی تعریف 
شده، با اجماع جناح های مختلف کشور، اصولی اجرایی است 
و لذا همه قوا برای انجام این اصول، ستادی تشکیل داده اند. از 
طرفی این 24 اصل درحوزه علم اقتصاد تعریف می شود و مانند 
شعارهایی مثل مدیریت سوسیالیســتی یا مدیریت اسلامی 
نیست که به عنوان آلترناتیو علم مطرح شده است. بلکه یک 
چارچوبی دارد که این چارچوب منطبق با علم اقتصاد است. 
جدای آن که فرمان مهم ترین و بالاترین مقام کشور است، در 
عین حال چارچوبی اســت که جامعه متخصص اقتصاد از آن 

راضی است و قصد دارد براساس این چارچوب کار کند. 

 اصلاحات اقتصادی در کنار تعامل با دنیا  
زمانی کــه دولــت یازدهم اداره امــور را در دســت گرفت، 
می توانست ســه اســتراتژی را برای بهبود وضعیت اقتصاد 

اتخاذ کند: 
اول اینکه با دنیا تعامل داشته باشیم و در مسیر وضعیت قبلی 
حرکت کنیم. کمی صادرات کنیم. کمی واردات داشته باشیم 

و زیاد دست به چیزی نزنیم.
مســیر دوم این بود که اقتصاد را مقاوم کنیم اما با دنیا تعامل 
نداشته باشیم. در درون خودمان حرکت کنیم. برخی اعتقاد 
داشته اند ما نیازی به دنیا نداریم. بنابراین اصلاحات اقتصادی 

را در داخل انجام  می دهیم. 
مسیر سوم که دولت یازدهم آن را انتخاب و خود را متعهد به 
اجرای آن کرد، این بود که اصلاحات ســاختاری اقتصادی را 
به کمک تعاملات بین المللی پیــش ببریم. بنابراین باید یک 
ارتباط حداکثری با دنیا داشته باشیم. به این منظور برجام را 

عملی کرده و بعد اصلاحات اقتصادی را نیز انجام دهیم. 
به نظر من دولت کمی غافل از آن بود که چه راه ســختی را 
در پیش گرفته است. شــاید هم غافل نبود اما ترجیح داد که 
شلوغ نکند و در چارچوب یک اجماع ملی حرکت کند. غافل 
از این که اگر شفاف سازی صورت نگیرد، بعدا با وضعیتی نظیر 
الان روبرو می شــود. برای مثال یک سری فیش حقوقی افشا 
شده و روی آن داستان سرایی شده و به دولت حمله می شود. 
شاید بهتر بود، روشن می کرد که دولت چقدر به صندوق های 
بازنشستگی بدهکار است و نظامات دولت چقدر به هم خورده 
است و بالطبع حاصل این بی نظمی ها چقدر می تواند فسادآور 

باشد. 
به هر حال مســیر ســوم را انتخاب کرده و در چارچوب آن 

حرکت می کند. 
دســتا.وردهای برجام روشــن اســت و درباره آن هم بسیار 
صحبت شده است. فقط اجازه بدهید که توضیح دهم که چرا 

دستاوردها در یکی دو حوزه معطل مانده است.  

 مشکل در عملیات بانکی با دنیاست
آنجایی که کار گیر کرد مساله بانک ها بود. جایی که منتقدین 
دولت به آن بسیار ایراد می گیرند. بد نیست این را توضیح بدهم 

که چرا توافق برجام در زمینه عملیات بانکی گیر کرد. 
اولا در ایــن حوزه، بخش واقعــی اقتصاد در اروپــا و غرب و 

کشورهای پیشرفته )بیست کشــور اقتصادی مهم( با بخش 
مالی تضــاد منافع دارنــد. بخش مالی به یــک معنی حدود 
28 میلیارد و در چارچوب مســایل مربوط بــه تحریم های 
کشورهایی مانند ما حدود 14 میلیارد جریمه پرداخت کرده 
است. بنابراین خیلی نگران است که دوباره معاملات خود را 
با ایران از سر بگیرد. بنابراین نقطه شروع مناسبی نبود. ما به 
خارج هم که می رویم، شاهد این تضاد منافع هستیم. بخش 
اقتصــادی می خواهد با ایران کار کند، امــا برای بخش مالی 
صرف نمی کند. چرا که بخش مالی، بانک ها و برخی از عناصر 
بازار سرمایه، از این که با ایران کار کنند، نگرانند. از سویی در 
این فاصله مجموعه اتفاقاتی در دنیای مالی افتاده اســت که 
این اتفاقات کار را بسیار دشوار کرده است. مثلا ما در انطباق 
با مقررات »مشتری خود را بشــناس«، در وضعیت دشواری 
هســتیم. وقتی فردی می خواهد یک ال ســی باز کند، بانک 
باید او را بشناسد که عملیات تروریستی انجام نداده، کالایش 
مشکل ندارد، پول شویی هم نکرده است. حتی اگر مالیات خود 
را کامل پرداخت نکرده باشــد، به یک معنی پول شویی کرده 
و بانک طبق این مقررات حق ندارد برای وی ال سی باز کند. 
اتفاقاتی که بعد از 2002 در زمینه مبارزه با تروریسم و بعد از 
2007 و 2008 بعد از بحران بانکی افتاده، مقررات سختی را در 
حوزه مالی تصویب کرده است و در این فاصله ما با دنیا ارتباط 
نداشتیم. نظام بانکی ما خیلی از این مقررات را نمی داند. برای 
خرید بعضی چیزها مثل هواپیمای بویینگ نیاز به مجوزهای 
 Office of Foreign Assets Control )OFAC(  اوفــک
هست. مقررات با دقت کنترل می شود و روزبه روز به تعداد این 

مقررات هم افزوده می شود. 
در ارتباط با مجوز یوتل، برخی از کشــورها از ما سوءاستفاده 
کردند. می گفتند اگر بخواهیم پول شــما را پس بدهیم، باید 
اول آن را به دلار تبدیل کنیم و بعد یورو به اروپا بفرستیم. در 
حالی که توان پرداخت بدهی 5 میلیارد دلاری ایران را نداشته 

مسیری که 
دولت یازدهم 
آن را انتخاب 
کرد، این بود 
که اصلاحات 

ساختاری 
اقتصادی را به 

کمک تعاملات 
بین المللی 
پیش ببرد
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و این مقررات را بهانه می کردند. 
همه این مقررات محدودیتی برای ما به وجود آورده اســت. 
کما اینکه برخی از مشتری ها مدعی هستند، کالای ایران را 
نمی توانند، همه جا بفروشند. مثلا تولیدات پتروشیمی قطر 
را همه جا می توانند بفروشند، اما محصولات پتروشیمی ایران 
را خیر و این به خاطر این اســت که ما Settlement )توافق( 

دلاری نداریم و نمی توانیم از این راه بگذریم.
فت اف FATF خودش یک حوزه دشوار اســت که باید از آن 
بگذریم. البته ما تا جایی مقررات مربــوط به مبارزه با تامین 
مالی تروریسم را حل کردیم. اما تعریف ما در حوزه تروریسم 
با دنیا فــرق دارد. وقتی ما پولی به حــزب الله می دهیم، دنیا 
می گوید، حزب الله تروریست است. حتی در بعضی مواقع در 

حوزه تعاریف ما با اینها مساله داریم. 
مقاومت نسبی ال سی ها هم خود مســاله بود که البته بیمه 
هرمس آلمان این مســاله را حــل کرد و آمادگــی خود را 
برای ضمانت صــادرات ایران اعلام کرد. اما تــا همین اواخر 
شرکت هایی که در کشــورهای مختلف صادرات را ضمانت 
می کردند، برای ما محدودیت هایی قایل شده بودند. بنابراین 
یک بخش قابل ملاحظه ای از این موانع واقعا دشوار بود و باعث 

نگرانی بخش مالی شده بود. 
شــاید اگــر در حــوزه بانکــداری و وزارت اقتصــاد نیــز 
مذاکره کنندگان قدرتمندی داشــتیم، می توانستیم زودتر 

ارتباط بانک مرکــزی را با بانک های بزرگ دنیــا باز کنیم و 
وضعیت بهتر می شد. چون بخشی از این توافقات نیز مربوط 
به این اســت که افراد چطور چانه زنی می کننــد. با این حال 
بانک مرکزی می تواند، به بانک های خارجی بگوید که من نه 
تروریست هســتم و نه می خواهم کاسبی خاصی انجام دهم، 
حساب مرا باز کنید. در این صورت راهی باز می شد. البته این 
راه را با یک فاصله پیموده اند. برخی نیز معتقد بودند که دو تا 

معامله با ایرباس انجام دهیم تا راه باز شود. 
درباره مذاکره با اروپا، اگر می توانســتیم بــه جای مذاکره با 
تک تک بانک های مرکزی اروپایی، یک جا با اروپا مذاکره کنیم، 
شــاید بحث بهتر پیش می رفت. در مورد قراردادهای تسویه 
که بین آمریکا و بانک ها امضا شده، سررسید بسیاری از آنها 
هنوز نرسیده است و آن بانک ها به آمریکا قول داده اند که این 

معاملات را انجام ندهند. 
بعضی جاها ما سخت ایستادیم. مثلا ما یک راه های جدید پیدا 
کردیم و برای پرداخت پول می گفتیم تو این حساب را باز کن 

تا من پول را پرداخت کنم.
در نهایت همه این موارد باعث شد نظام بانکی با آن سرعتی که 
فکر می کردیم نتواند مسایلش را با دنیا حل کند و با بانک های 
کوچک آغاز کردیم. منتقدیــن هم معتقدند که بالاخره 6-5 
کشور توافق را امضا کرده و ما هم به وظایفمان عمل کرده ایم، 

چرا طرف مقابل کار را انجام نمی دهد. 

بخش اقتصادی 
دنیا می خواهد 
با ایران کار کند، 
اما برای بخش 
مالی صرف 
نمی کند. چرا 
که بخش مالی 
یعنی بانک ها و 
برخی از عناصر 
بازار سرمایه، 
از این که با 
ایران کار کنند، 
نگرانند
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 اول؛ کنترل نرخ تورم
در این شرایط دولت می خواهد با ارتباط با دنیا از طریق برجام 
و اصلاح ســاختار اقتصادی در چارچــوب اقتصاد مقاومتی، 
مشکلات خود را حل کند. ما یک اصلاح ساختاری در کشور 
انجام دادیم و آن این بود که نرخ تورم را کنترل کردیم. دنیا هم 
برای این کنترل به ما کمک کرد. بعضی از ضعف های داخل هم 
برای این کنترل به ما کمک کرد. کنترل تورم تماما ناشــی از 
اقدامات دولت نبود. همین که مردم فقیرتر شده بودند، کمک 
کرد که تقاضا و قیمت ها کاهش یابد. دســتاورد بزرگ دولت 
این است که توانست نظمی را به وجود آورد که تورم را کنترل 
کند. حاصل این نظم این بود که به یک باره بسیاری از مشکلات 
مشخص شــد. مثل لجن که به روی آب آمد. مثلا معلوم شد، 
بهره وری ما پایین است. بسیاری از مواقع رانت توزیع کرده ایم. 
حباب قیمتی داشتیم. بخشی از سودهایی که در بورس توزیع 
می کردیم، حباب بوده است. اصلاحات ساختاری چندان هم 

آسان نیست و هزینه های خود را دارد. 

 اقتصاد مقاومتی؛ کمربندها را محکم تر ببندید
در مورد اقتصاد مقاومتی زیاد شنیده اید، اما کمتر شنیده اید 
که اقتصاد مقاومتی برای عامه مردم چــه وظایفی را تعیین 
می کند. البته چون آن وظایف از لحاظ سیاســی برد ندارد، 
چندان مورد توجه نیســت. اصلاحات ساختاری نیز از لحاظ 
سیاســی برد ندارد. مجبورید ســخت بگیریــد. مجبورید 
کمربندها را محکم ببندید. مجبورید فشــار بیاورید. در این 
شرایط هم که طبقه ضعیف، بسیار ضعیف تر شده و مشکلات 
اساسی وجود دارد و طبقه متوسط هم آسیب های بسیار جدی 

دیده است، فشار بیشتر به مردم تبعات خود را دارد.  
 Resilience ببینیم اقتصاد مقاومتی یا چیزی کــه ما به آن

economy می گوییم، چیست؟ 
اقتصاد مقاومتی، به توان اقتصاد برای برگشــت به وضعیت 
عادی پس از رویارویی با یک شوک یا یک بحران اشاره می کند. 
در واقع می گوید وقتی با یک بن بســت یا یک بحرانی مواجه 
می شویم، باید بتوانیم به عقب و به جایی که بودیم، برگردیم و 

از آنجا دوباره حرکت کنیم. 
با این تعریف، منظور از اقتصاد مقاومتی این است که اقتصاد 
ایران چطور می تواند، بعد از شوک های اقتصادی به وضعیت 
قبلی برگردد. در این زمینه 24 اصل هم مطرح می شود که من 

توصیه می کنم حتما این 24 اصل را مطالعه کنید. 

 کشورهای دیگر چه کردند؟
اصطلاح اقتصاد مقاومتی مربوط به جنگ سرد است. برخی از 

مثال های این اصطلاح به ترتیب زیر هستند:
زمانی که ایالات متحده آمریکا در ســال 1973 بعد از جنگ 
اعراب و اسراییل از سوی کشورهای عرب عضو اوپک تحریم 
شــد، قیمت نفت به یک باره بالا رفــت. اقتصادهای غرب در 
معرض شوک قرار گرفتند و رکود بلندمدتی در اقتصاد غرب 
ایجاد شــد. در مقابله با این رکود، مســاله مقاومت در حوزه 

اقتصاد با مفهوم کاهش ریســک مطرح شد. این که چرا باید 
در حوزه انرژی آسیب پذیر باشــیم؟ بنابراین به دنبال راهکار 
کاهش خطرپذیری اقتصاد آمریکا در حوزه انرژی گشــتند. 
راهکارها بعد از حدود 30-35 ســال نتایج خود را نشان داد. 
به دنبال فناوری هایی رفتنــد که انرژی کمتری مصرف کند. 
خودرویی که به جــای اینکه بــرای 100 کیلومتر 17 لیتر 
ســوخت مصرف کند، یک یا دو لیتر مصرف کند. استفاده از 
انرژی های جایگرین سوخت های نفتی حاصل سیاست اقتصاد 
مقاومتی در آمریکا بود. تقویت ذخایر اســتراتژیک نفت نیز 

نتیجه دیگر این سیاست بود. 
در کشورهای دیگر نیز نمونه هایی هست. مثلا ترکیه با احداث 
یک خط لولــه گران تر از ایران، اتکای خود به گاز روســیه را 
کاهش داد و برای خود آلترناتیوی دســت و پا کرد. ایران نیز 
برای ورود گاز به استان های شمالی به ترکمنستان اتکا دارد 
که به دنبال راهکاری برای کاهش این اتکا است. با تولید گاز 

بیشتر، اتکای ما کمتر شده است. 
اتکای ایران بــه 5 بانک بزرگ اروپایی نیز در مســاله تحریم 
مشکلات خود را نشان داد. اگر ما حســاب هایی با بانک های 
چینی یا روسی داشتیم، شاید اصلا سند تحریم علیه ما امضا 
نمی شد. هرچند که بحث مالی، یک بحث غربی است و حتی 
روس ها و چینی ها هم در ســتلمنت ها )Settlement( گیر 
آمریکا هستند. اما تا حدی می شــد مانور داد و مسیرهایی را 

ایجاد کرد. الان هم باید به فکر ایجاد این مسیرها باشیم.

 همه چیز در گرو نفت
وابســتگی ایران به صادرات نفت یکی از حوزه هایی است که 
همه فریاد می زننــد. اکنون هم که قیمت نفــت پایین آمده 
آثارش مشخص تر است. یک دفعه درآمد 120 میلیارد دلاری 
در سال گذشــته به 25 میلیارد دلار رسیده است. از این 25 
میلیارد دلار هم، بخشی مربوط به هزینه های این صنعت است. 
پارسال سالی بود که مبلغی که بابت سوپسید انرژی پرداخت 
شد، از درآمد نفت بیشتر بود. بخش عمده ای از درآمد دولت 

مربوط به فروش نفت است. 
البته الان کمی تعدیل شــده اســت. هر چند باز هم بیشتر 
صــادرات از منبع مشــتقات نفت مثل پتروشــیمی حاصل 
می شــود. بنابراین وقتی تحریم می شویم، روشن است وضع 
بازارهای ما چگونه می شود. نکته دیگر سهم صادرات غیرنفتی 
ماست. 27درصد سهم این صادرات مربوط به عراق است. بعد 
از تحریم ترکیب صادراتی ما به یک دفعه عوض شد. چون دنیا 
با ما سخت گرفت و مجبور بودیم بیشتر صادراتمان را به عراق 
بفرستیم. امارات نیز 23درصد ســهم صادرات ما را دارد. دو 
کشور با هم بالای 50درصد سهم صادرات ایران را در اختیار 

دارند این نشان از وقوع یک اتفاق غیرعادی است.
یعنی ما نتوانســته ایم با وضعیت مقاومتی حرکت کنیم که 
50درصد صادراتمان به این دو کشــور می رود. امارات مانند 
یک واسطه مبلغی را به عنوان دلالی از ما می گیرد و کالای ما 
را به نقاط دیگر دنیا می فرستد. همین وضعیت در مورد واردات 

نیز صدق می کند. 
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ما چرا باید در وضعیتی قــرار بگیریم که 23درصد وارداتمان 
از امارات بیاید؟ ممکن است برای یک دوره بد نبوده باشد، اما 
نشان می دهد که ما چقدر در مقابل تحریم آسیب پذیر بودیم 
که 23درصد واردتمان به شــکل صادرات مجدد بوده است. 

البته واردات 25درصدی از چین توضیح دارد. 
بالاخره چین کشور قدرتمندی است. اما این نشان می دهد که 
ما از قبل آماده نشده بودیم که مثلا برخی از محصولات را از 
چین وارد کنیم. شاید برخی از محصولاتی را که از اروپا وارد 
می کردیم، می توانستیم از چین هم بیاوریم. این نشان می دهد 
ما چقدر در قبال بحرانی که برایمان پیش آمد، آســیب پذیر 
 back to the last( بودیم و برگشت به شــرایط قبل از تحریم

position( برای ما بسیار دشوار بوده است. 

 خروج از بی نظمی اقتصادی؛ یک امید کوچک
شاید دولت حجم مشکلات ایجاد شــده در قبل را تا این حد 
برآورد نکرده بــود و فکر می کرد با برجــام و کمی اصلاحات 
می تواند به تدریج از این رکود بیرون آمده و اقتصاد را اصلاح 
کند. در حالی که وضع موجود، اصلا پتانســیل رفع ســریع 

مشکلات را نداشت. 
البته من اعتقــاد دارم که تصمیماتی کــه در زمینه اقتصاد 
گرفته شده فارغ از جزییات، در کلیات منطبق با علم اقتصاد 
بوده است. یعنی از آن بلبشــویی که بودیم، بیرون آمده ایم 
و تصمیمات منطقی تری گرفته شــده اســت. با این امید که 

بتوانیم به سرعت به وضعیت قبل از تحریم برگردیم. 
مشــکلات مربوط به یارانه هــا را ملاحظه  کنیــد. یارانه ها و 
پرداخت های این چنینی یک مساله بزرگ برای کشور ایجاد 

کرده است. 
آنهایی هم که فکر می کنند می توانند 250هزار تومان یا بیشتر 
یارانه بدهند، هیچ درکی از اعداد ندارند. اگر ادامه می دادند، 
قطعا وضعیت ما شبیه به ونزوئلا بود که 400درصد تورم دارد 
که یک کامیون بار برای رفتن تا ســوپر مارکت، باید توسط 

دولت اسکورت شود وگرنه غارت می شود. 
بنگاه های شبه دولتی هم اغلب به عنوان پیمانکار گرفتار این 

مشکلات هستند. 
وجود خصولتی ها هم یک معضل است. به ویژه این که همیشه 
اطراف خصولتی ها یک سری افرادی هستند که منافع خود 
را دنبال می کنند و نظم را بر هــم می زنند. حداقل کاری که 
می کنند، نظم بازار را به هــم می زنند. اگر فســاد را نادیده 

بگیریم، خود برهم زدن نظم یک مشکل اساسی است. 

 بانک های بحران زده
مشکل دیگری که همه آن را احساس می کنیم، بحث بحران 
اعتباری و وضعیت وخیم و بحرانی بانک هاســت. در اقتصاد 
ایران هیچ وقت وضعیت بانک ها به این شــکل نبوده اســت. 
طوری که کارشناسان از تشــکیل بانک های خصوصی بعد از 
انقلاب، احساس پشــیمانی می کنند. مشکلات تامین مالی 
شرکت های ایرانی را نیز می دانید. نرخ تورم چنین وضعیتی 
دارد. اما در همین وضعیت نرخ واقعی تورم و بهره در بیشــتر 

سال ها منفی بوده اســت. یعنی مردم 30 تا 40 درصد تورم 
داشــتند اما 10 تا 20 درصد بهره می گرفتند. یک دفعه نرخ 
تورم پایین رفت امــا نرخ بهره ثابت ماند. هنــوز بهره حدود 
15درصد است. نهادی را می شناسم که چند روز پیش 420 
میلیون تومان بــا وعده نرخ 28درصد، پــول از مردم گرفت. 
اسمش هم موسسه مالی اســت. معلوم است که نمی خواهد 

این پول را پس بدهد. 
کدام کاسبی در ایران 28درصد سود دارد؟ اما در این میان چه 
کسی آخر لای در می ماند؟ آن مردمی که در ثامن الحجج در 
مشهد ضرر کردند، چه کسانی بودند؟ آنها که کارشان را بلدند، 
پولشــان را می گیرند و بیرون می روند، آنهایی که می مانند، 
سرمایه گذاران خرده ریز هستند. ما به دوستان زیادی وقتی 
به بورس می رفتند، می گفتیم، گرفتار می شوید. می گفتند ما 
به موقع درمی رویم. البته بسیاری هم نتوانستند دربروند. سهم 

100 تومانی را کردند 12 هزار تومان.
به هر حال روشــن است تا نرخ ســود به 10- 9درصد نرسد، 
مشــکلات بانک ها ادامه دارد. اقتصاد ما اصلا توان پرداخت 
20درصد ســود را ندارد. هیچ کس هم با ســود 20درصدی 
بانک ها نمی تواند، کاسبی کند. صنایعی که می شناسیم چنین 

توانی ندارند. پس بنابراین این اصلاح باید صورت بگیرد. 

 وقتی مسکن همه سرمایه ها را می بلعد
یک مازاد سرمایه گذاری عمده نیز در بخش مسکن اتفاق افتاد. 
به یک باره ســرمایه گذاری زیادی در بخش خاصی از مسکن 
یعنی گران قیمت ها و تجاری ها وارد شد. بانک ها به جای اینکه 
برای خرید خانه به مردم پــول بدهند، با یک تئوری غلط که 
ما باید برای ساخت پول بدهیم نه خرید، به ساخت خانه وام 
دادند. از سویی بیشــتر بانک ها به خانه های ارزان قیمت وام 
نمی دادند و بیشــتر به خانه های گران قیمت وام داده  شد. در 
نتیجه تعداد زیادی خانه های لوکس ساخته شد که هنوز هم 

خالی است. 
به منطقه 22 نگاه کنید، به چه شکل درآمده است. کشوری 
که باید حساب یک قرانش را هم داشته باشد، میلیاردها دلار 
خانه خالی دارد. از طرفی بحران مسکن برای طبقات ضعیف 
هنوز پابرجاست. یعنی اگر پول به بخش خرید خانه و خانه های 
ارزان قیمت می رفت، بســیاری از مشکلات حل می شد. کما 
اینکه بانک مسکن که وام های کوچک داده، پول هایش را پس 
گرفته و مشکل مردم را هم حل کرده است. خانه شخص هم 

گرو 10 میلیون تومان است و راه فراری هم ندارد. 
سهم قابل ملاحظه ای از مشــکلات بانک ها مربوط به بخش 
مســکن اســت. وام داده و نمی تواند پولش را بازپس بگیرد. 
بعد هم در نهایت به بانک می گویند، بیا ســاختمان را بردار و 
برو. چون نمی توانیم پول شما را بدهیم. در ترازنامه بانک ها، 
بسیاری از پرونده های این ساختمان ها موجود است. معمولا 
در دنیا نیز این مشکلات از زد و بند با شهرداری و بانک به وجود 
می آید. تعبیر معاون مالی یکی از بانک ها، این بود که ساختمان 
با دبی بســیار بالایی وارد بانک می شــود و از آن طرف خارج 
نمی شود. طبیعی است که به این ترتیب پولی برای صنعت و 
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سرمایه در گردش باقی نمی ماند. پول را به بخشی داده اند که 
توان پس دادن ندارد. 

حدود 10 ســال اســت که می گوییم، قیمت بخش ساختمان 
تجاری باید کاهش یابد. الان سرقفلی متری 80 تا 100 میلیون 
تومان اســت. کدام کاســبی توان چنین هزینه هایی را دارد؟ 
نمی گویم در مناطق جدید نباید تجاری ساخت. اما تهران با این 
حجم ساختمان تجاری دیگر ظرفیت ندارد. در تهران تقریبا به 
ازای هر 7 یا 8 خانواده یک ملک تجاری وجود دارد. مگر چقدر 
نیاز به ملک تجاری داریم؟ شهرداری چطور حساب کرده؟ البته 
شهرداری هم این موضوع را برای خود یک کاسبی تلقی می کند، 

بیشتر مجوز می دهد و بیشتر پول می گیرد. 
به جای واحدهای تجاری حداقل اگر مدرســه ساخته می شد، 
یک فایده ای داشــت. الان در منطقه 22، بسیاری از مغازه ها 
خالی است. در حالی که یک مدرسه استاندارد وجود ندارد. ادعا 
هم می شد، طراحی را کســانی انجام داده اند که طراح شهری 
هستند. ببینید آنجا یک مدرسه در حد کالج البرز ساخته شده 

است؟ 
مقررات غلط هم باعث شده، اغلب خانه ها را قبل از عمر طبیعی 
خراب کنند و دو طبقه را تبدیل به چند طبقه کنند. برآورد من 
از تخریب قبل از موعد بالای 20 میلیارد دلار اســت. در حالی 
که ما به یک قران، یک قران، پولمان نیاز داریم. فقط به خاطر 
اینکه شوراهای شهر یاد گرفته اند که مجوز 6 طبقه بدهند، خانه 
سه طبقه ساخت سال 83 را خراب می کنند که 6طبقه بسازند. 
برای گسترش اتوبان صدر، عمده ساختمان های زیر 10سال 
تخریب شد. به بودجه شهرداری نگاه کنید، رقم بالایی شامل 
پرداخت برای این جور ســاختمان ها بود. مگر ما چقدر ثروت 
داریم؟ کجای دنیا اجازه می دهند ساختمانی که می تواند 50 

سال عمر کند، تخریب شود؟ 
این مازاد سرمایه گذاری در این بخش که به ویژه در این دوره 

به وقوع پیوست مقدار زیادی از پول های کشور را جمع کرده 
اســت و به صنعت اجازه نمی دهد، کار کند. مــن به عنوان 
یک آدم مالی هر روز با کارخانه هایــی مواجهم که خوب کار 

می کنند، اما سرمایه درگردش ندارند. 
همه این موارد باعث بحران اعتباری شده و پولی برای پرداخت 
به صنایع وجود ندارد. این همه نقدینگی خلق شــده اما پول 
نیســت که به صنایع بدهند. بحران اعتباری نتیجه مجموعه 
این سیاست هاســت. الان به آن تنگنای اعتباری می گوییم. 
الان کسی که در صنعت وام 25 تا 28 درصد می گیرد، یعنی 
مشکل امروزش را به فردا می اندازد. وگرنه کدام کاسبی سود 

25درصد دارد؟ بنابراین باید نرخ ها به شدت کاهش یابد. 

 بودجه نداریم
مساله بعدی بودجه محدود دولت است. وقتی به بودجه اسمی نگاه 
می کنید، مقدارش بالاست. اما وقتی تورم را کم می کنید، نسبت به 

سال 1390، بودجه جاری هر سال کمتر شده است. 
بودجه جاری در شرایطی کم می شود که در حال خصوصی سازی 
هم هستیم. وقتی خصوصی سازی می کنیم، باید بودجه جاری بالا 
برود.  یعنی وقتی به عنوان دولت مدرسه نمی سازید و می خواهید 
کلاس و مدرسه را از بخش خصوصی بخرید، باید بودجه جاری بالا 
برود. اما بودجه جاری پایین است. ما به یک شرایط بسیار سختی 

رسیده ایم. 
الان نقش مصرفی دولت در اقتصاد فقط 15درصد اســت. در 
آلمان این رقم 50درصد است. کشــورهایی که متکی به بازار 
هستند، وقتی بازار دچار رکود می شود، دولت باید پول به بازار 
تزریق کند. در حالی که الان دولت پولــی ندارد. دولت حتی 
برای کوچک ترین مسایل پول ندارد. وقتی به بودجه آموزش و 
پرورش نگاه می کنیم، 99/7 درصد آن حقوق کارکنان است. با 

این حساب وزیر در این میان چه نقشی دارد؟ 

 FATF فت اف
خودش یک 
حوزه دشوار 

است. تعریف 
ما در حوزه 

تروریسم با 
دنیا فرق دارد. 
وقتی ما پولی 
به حزب الله 

می دهیم، 
دنیا می گوید، 

حزب الله 
تروریست 

است

اهدای لوح سپاس توسط دکتر امام جمعه زاده و مهندس عطاردیان به دکتر عبده تبریزی



کانـون

10  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  

وقتی بخواهید از بودجه کمک بگیرید، بودجه ای وجود ندارد. 
درخواست ما از چند سال قبل این بود که دولت حداقل بازار 
بدهی اش را راه بیاندازد. چون اگر اوراق دســت مردم بدهد با 
آن اوراق می تواند کار کند، تا ســال های بهتری برسد. چون 
هنوز میزان بدهی دولت نسبت به کشورهای دیگر زیاد نیست. 

 بهره وری بنگاه ها پایین است
حوزه دیگر بنگاه های ناکارآمد و ضعف بهره وری اســت. هیچ 
کدام از برنامه های اقتصادی کشور برای افزایش نرخ رشد از 
محل بهره وری به نتیجه نرســیده اســت. یعنی ما هیچوقت 
نتوانسته ایم، مثلا اگر گفته ایم، می خواهیم 6درصد رشد کنیم 
و 2درصد آن از محل بهره وری باشد، به آن برسیم. یعنی سهم 
کنونی پول در کیک تشکیل سرمایه کشوری بسیار بالاست و 
قسمت گمشده اش بهره وری است.  مثل خانه ای است که دایما 
مبل و طلا و یخچال و .. وارد آن کرده ایم، بالاخره باید مقداری 
هم سواد و ادب و اخلاق و دانش و محبت به این خانه وارد کرد. 
گفته می شود مساحت زیربنای واحدهای صنعتی کشورمان 
حدود 7 -8 برابر آلمان است، اما تولیداتمان بسیار کمتر است. 
این واقعیت ها نشان می دهد که ما در آن حوزه گرفتاری های 

بسیاری داریم و باید بتوانیم آنها را حل کنیم. 

 لزوم افزایش تقاضای خرید تولیدات داخلی
مســاله بعدی، مساله تقاضای پول اســت. یعنی تولید انجام 
می شود، اما خرید اندک است. اولین بار است که نباید بگوییم، 

صرفه جویی کنید. بلکه باید بگوییم، لطفا بخرید. اما منابعی 
برای خرید وجود ند ارد. این پدیده ای است که به تازگی با آن 
مواجه شــده ایم. اغلب افراد فعال در کار تولید، مشکل تقاضا 
را جدی می دانند. تقاضای بازار ما کاهنده است. قدرت خرید 

کاهش پیدا کرده است. 
در کل داریــم جامعه فقیرتری می شــویم. مثــلا به اطراف 
ســال های 88 تا 90 نگاه کنید، مردم موبایلشــان را عوض 
می کردند، گاهی ماشــین خود را عوض می کردند و وسایل 
دیگر زندگی به همچنین. الان به این شکل نیست. از سال 91 
روند برگشته است. به رغم آن همه درآمدی که داشتیم، اتفاق 

عجیبی افتاده است. 
از سال 86 تا الان متاسفانه به طور دایمی بودجه خانوار کاهش 
پیدا کرده است. رقم سرانه تولید ناخالص ملی اسمی است و  

رقم واقعی آن تضعیف شده است.

 باز هم مشکلی به نام بیکاری
بدتر از همه بیکاری است و از بیکاری بدتر مشارکت در اقتصاد 
است. مشارکت در اقتصاد به رقم 36درصد رسیده است. یعنی 
از هر 100 نفر در سن کار فقط 36 نفر کار می کنند. در مورد 
خانم ها حدود 17 یا 18 درصد اســت و برای آقایان به حدود 

60درصد رسیده است. 
بنابراین وابستگی افراد به شــخصی که کار می کند، افزایش 
یافته است. این رقم در حال حاضر در کشور ما 3/7 است. یعنی 
هر یک نفری که بیکار شود، 3/7 نفر مشکل پیدا می کنند. رقم 

ما توانستیم نرخ 
تورم را کنترل 
کنیم. دنیا هم 
برای این کنترل 
به ما کمک 
کرد. بعضی 
از ضعف های 
داخل هم برای 
این کنترل به 
ما کمک کرد. 
همین که مردم 
فقیرتر شده 
بودند، کمک 
کرد که تقاضا 
و قیمت ها 
کاهش یابد
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جهانی این شاخص 2/6 است. در برخی نقاط اروپا 2/1 است. 
البته پیش از این رقم غلطــی را ترکیه اعلام کرده بود. ترکیه 
ادعا کرده بود که این شاخص در کشورش 2/1 است. به نظرم 
غلط است، چرا که بسیاری از خانم ها در ترکیه کار نمی کنند.

حاصل این نوع مشارکت نیز درس خواندن های زیاد و طولانی 
شده است. 

در حال حاضر بیــش از 5 میلیون دانشــجو داریم. خیلی از 
جوانان بسیار زیاد و بی هدف درس می خوانند. پارسال 800 
هزار مهندس در کشــور فارغ التحصیل شــدند. در حالی که 
شغل چندانی در رشته مهندسی وجود ندارد. امسال کنکور 
هم نشان داد. خانواده ها درســت انتخاب کردند، 130هزار 
نفر در رشته ریاضی شــرکت کردند و 530 هزار نفر در رشته 
تجربی. به این معنی که خانواده ها تشخیص داده اند، اگر قرار 
است شغلی باشد، در قسمت ســلامت و خدمات است وگرنه 
در بخش مهندسی شغلی نیست. در حالی که تا این اواخر در 
این حوزه شغل بیشتر بود. علت آن هم می تواند کاهش رشد 

سرمایه گذاری باشد. 

 انرژی زیادی مصرف می کنیم
در حوزه انرژی هم مصرف انرژی ما نســبت به کشــورهای 
دیگر بسیار بالاست. ما در سال حدود 76 میلیارد دلار انرژی 
مصرف می کنیم. در این حوزه، زمینه کاری خوبی برای شما 
مهندســان، در مورد صرفه جویی انرژی وجود دارد. حداقل 

پولش در خودش است. 
تنها حوزه ای اســت که می توان گفت می شــود در آن رونق 
ایجاد کرد. اگر با قیمت های امروز حســاب کنیم، مثلا حدود 
100 میلیارد دلار، می توان به راحتی حدود 30 – 40 درصد 
در انرژی صرفه جویی کرد. یعنی الان حدود 30 – 40  میلیارد 
دلار در کشور ما خوابیده که می تواند خرج توسعه این صنعت 

شود. 
بالاخره ارز چندنرخی در کشور که دارد حل می شود. در آن 
سال هایی که ارز دونرخی بوده و این همه شکاف بین نرخ ها 
وجود داشــته، طبیعی است که فســاد هم ایجاد شده است. 
طبیعی است که ارز مبادله ای را به صنعت نمی دهند و آنها که 

ارتباط بهتری دارند، ارز را می گیرند. 
چند روز پیش شنیدم که ارز مبادله ای به واردات کاغذ دیواری 
هم داده اند که نباید می دادند. وقتی این سوراخ ها در اقتصاد 
باشد، منافع به کسانی می رسد که زور دارند و می گیرند. حالا 

بانک مرکزی در حال تلاش برای تک نرخی کردن ارز است. 
در دوره تحریم نمی شد ارز را تک نرخی کرد. چون ما جنس 

یکسانی نداشتیم. 
با ارزی کــه در هند داشــتیم باید جنــس وارد می کردیم. 
نمی توانســتیم با ارز نقدی مبادله کنیم. دوســتان درست 

می گفتند که نمی توان تک نرخی کرد. 
با این مشکلات، طبیعی است که نرخ رشد هم نوسانی می شود. 
امسال نفت بیشــتری فروختیم و نرخ رشد بالاتری خواهیم 

داشت، اما آن نرخ رشد پایداری که مد نظر است، نیست. 
طبیعی است که سال بعد می تواند پایین برود. وقتی نرخ رشد 

اینطور نوسان می کند، در پیش بینی هم مشکل داریم. یک بار 
با یک فرض مجبوریم پیش بینی کنیم و بار دیگر با فرض دیگر. 

این هم مشکلی است که باید حل کنیم. 

 و اینک اقتصاد مقاومتی
در چنین وضعیتی، چارچوبی را به نــام اقتصاد مقاومتی معرفی 
کردیم. نخستین گام این اســت که حوزه های خطرپذیر اقتصاد 
ایران را شناسایی کنیم. مثل همین مثال هایی که عرضه کردم. بعد 
سعی کنیم، راه کارهای کاهش خطرپذیری و کنترل و مدیریت این 
حوزه ها را شناسایی کرده، از حوزه هایی که خطرپذیری و احتمال 
آسیب در آنها بالاست، خارج شویم و اقتصادمان را در مقابل این 

خطرات مقاوم کنیم. 
بنابراین باید از دید مدیریت ریسک به اقتصاد مقاومتی نگاه کرد. ما 
می خواهیم یک اقتصاد پایدار داشته باشیم و در هر حوزه انتخاب و 
اختیار داشته باشیم. هیچ جا و در هیچ عرصه ای به بن بست نخوریم. 
البته چنین طراحی برای اقتصاد فارغ از زیرساخت سیاسی نیست. 
اگر زیرساخت سیاســی خیلی ناجوری به ما بدهند، اقتصاددان 
هر چقدر هم دانشمند باشد، باز هم در آن حوزه نمی تواند برنامه 
دقیقی برای اقتصاد ارایه کند، برنامه ای که عناصر اقتصادی بتوانند 

در چارچوب آن کار کنند. 
طبیعی اســت که این طراحی به حداقلی از زیرساخت سیاسی 

نیاز دارد. 
یکی از بندهای 24 گانه اساسی اقتصاد مقاومتی هم همین است. 
شفاف سازی لازم است. با یک عمق بسیار گســترده ای از فساد 
نمی توان نرخ اشتغال و در اقتصاد رشد ایجاد کرد. با فساد بسیار 
گسترده در اقتصاد، امکان توســعه وجود ندارد. متاسفانه به طور 
گســترده ای این اتفاق افتاده و حالا که می خواهیم برنامه ریزی 

کنیم، مقاومت می شود. 

در مورد اقتصاد 
مقاومتی زیاد 
شنیده اید، اما 

کمتر شنیده اید 
که اقتصاد 

مقاومتی برای 
عامه مردم 

چه وظایفی را 
تعیین می کند. 

البته چون آن 
وظایف از لحاظ 

سیاسی برد 
ندارد. مجبورید 
سخت بگیرید. 

مجبورید 
کمربندها را 

محکم ببندید
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 برخی از شاخصه های اقتصاد مقاومتی
عوامل متعددی در شکل گیری مقاومت در اقتصاد وجود دارد 
که باید آنها را دنبال کنیم. عناویــن مهم ترین آنها به ترتیب 

زیر است:
  ساختار اقتصاد.

   میزان انعطاف پذیری و پیش بینی تدابیر لازم برای مواجهه 
با شوک های ناگهانی.

  تنوع در واردات و صادرات و عدم اتکا به کالای کشــوری 
خاص.

  حکمروایی خوب و از جمله سیاست های مناسب اقتصادی.
  برخورداری از مشارکت و افزایش آن در برخورد با بحران.
  برخورداری از ذخایر استراتژیک برای مواجه با شوک ها.

  برخورداری از نهادهای مناسب و مجموعه ای از سیاست ها 
قوانین و تدابیر.

  حرکت به سوی استفاده از بازار سرمایه و عدم تکیه محض 
به بانک ها.

ما کشوری بودیم که با بانک ها کار می کردیم. یک دفعه یک 
آدم ناشــی می آید و می گوید، وام را بــه طرح های زودبازده 
بدهید. آلترناتیو چیست؟ بازار سرمایه امکاناتی دارد. قوی تر 
هم شده است. فکر کنم حدود 13 تا 14 درصد از تامین مالی 
کشور را انجام می دهد. الان برخی از شرکت های بزرگ توان 
تاسیس صندوق توسعه دارند و می توانند 50 میلیارد تومان 
اوراق منتشــر کنند. صنایع بزرگ ما دیگر لازم نیست که به 
بانک ها تکیه کنند. بودجه بانک های ما محدود است. برخی 

نیز می توانند خودشان اوراق منتشر کنند و بفروشند. 
  سرمایه گذاران تا حد امکان باید از ظرفیت های تولید داخلی 

استفاده کنند. 
  عدم توسعه بخش دولتی.

به طور دایمی این بحث بوده و بایــد ادامه پیدا کند. البته اگر 
دولت فعلی در زمینه خصوصی سازی کمی کند شده، دو دلیل 
دارد. یکی این که در بازار، خریداری نیســت و دوم این که از 
بعضی از خصوصی ســازی ها ناراضی است. مثلا واگذار کرده، 
اما بهره وری ایجاد نشده اســت. واگذار کرده، اما هیچ اتفاقی 

نیافتاده است. 
روشن است که در آخر می شود خصولتی. از طرفی خصولتی ها 
هم بسیار ضعیف شــده اند. قبلا همه در بورس خریدار سهام 
بودند، حالا خود صندوق ها همه کم می آورند. همه مشــکل 
دارند. البته دولت هم چیز بــه دردبخور زیادی برایش نمانده 
است. در چارچوب اقتصاد مقاومتی دیگر قرار نیست انحصار 
باشــد. چون یکی از اصول رفع انحصار اســت. ما با انحصار 
مخالفیم. خصولتی ها نباید انحصار ایجاد نکنند. خصوصی ها 

هم همینطور. 
دولت هم باید از عرصه هایی که بخــش خصوصی اجازه کار 
دارند، به طور کلی خارج شــود. چون حتی اگر در یک عرصه 
30درصد هم دولت یا شبه دولت حضور داشته باشد، قدرت را 

به دولتی ها  یا شبه دولتی ها می دهند. 
بنابراین سازمانی مثل سازمان کارفرمایان باید درخواست کند 
که اگر این بخش را به خصوصی واگذار می کنید باید کلا از آن 

خارج شوید تا ما شــرایط رقابت را داشته باشیم. برای نبودن 
حق انحصاری باید مبارزه کنیم. 

  اســتفاده از ظرفیت های اقتصادی ایجاد شــده در دوران 
تحریم.

  علاقه کمتر به واردات.
  قرارداد با شرکای خارجی که علاقه به تولید دارند نه صرفا 

واردات.
  پرهیز از بدهکار کردن بیشتر دولت.

در مبادلات راحت تر این است که بگوییم دولت گارانتی بدهد. 
اما اقتصاددان ها می گویند دولت نباید گارانتی بدهد. متاسفانه 
بخش خصوصی ما در دنیا اعتبار ندارد. یک ورقه ای از دولت 
می گیرد و بر اساس این ورقه اعتبار می گیرد. سیستم بانکی 

هم توان تولید ضمانت نامه ندارد.
به نظرم باید حرکت کنیم. البته برخی مواقع نیز دولت موقتا 
کمک کند.  اما همه به دنبال این باشــیم که خودمان در دنیا 
وام بگیریم. برای این کار نیاز اســت که حسابداری ها مبتنی 
بر اســتانداردهای بین المللی شــود و جایی که لازم است از 

حسابدار خارجی استفاده کرد.
خلاصه آن که جمع بندی جامعه روشنفکری ما این است که 
این اصول 24 گانه عملی اســت و می تــوان در چارچوب آن 

حرکت کرد و در چارچوب علم اقتصاد می گنجد. 

دستاورد بزرگ 
دولت این است 
که توانست 
نظمی را به 
وجود آورد که 
تورم را کنترل 
کند. حاصل این 
نظم این بود 
که به یک باره 
بسیاری از 
مشکلات 
مشخص شد. 
مثل لجن که به 
روی آب آمد. 
مثلا معلوم شد، 
بهره وری ما 
پایین است
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گردهمایی چهارشنبه 27 مرداد کانون مهندسین فارغ التحصیل 
دانشکده فنی دانشگاه تهران به تماشــای تئاتر » راپورت های 

شبانه دکتر مصدق« اختصاص داشت. 
در این برنامه بیش از 300 نفر از اعضا و خانواده هایشان شرکت 
کردند. تئاتر »راپورت های شــبانه دکتر مصدق« توسط اصغر 
خلیلی نوشــته و کارگردانی شــده و محمدرضــا منصوری، 
تهیه کنندگی آن را بر عهده داشته است. این نمایش زندگی دکتر 
مصدق نخست وزیر ایران در روزهای منتهی به کودتا تا برگزاری 

دادگاه و مرگ وی را به تصویر می کشد.
پس از پایان نمایش مهندس محمد عطاردیان، نایب رییس شورای 
عالی کانون با تقدیم کتاب 5هزار سال تاریخ مهندسی ایران به 

کارگردان و تهیه کننده این تئاتر از آنان تشکر کرد.

پردیس سینمایی چهارســو عصر چهارشنبه میزبان 
اعضای کانون بود که برای تماشای فیلم "فروشنده" 
ســاخته اصغر فرهادی در گردهمایی شهریورماه، در 
این پردیس حضور یافتند. حــدود 600 نفر از اعضا و 
همراهانشان در این اکران اختصاصی شرکت کردند. به 
همین منظور 3 سالن این سینما برای اعضای کانون در 

نظر گرفته شده بود. 
اعضا همچنین با اســتفاده از تخفیف قایل شــده در 
رستوران های این پردیس شام را در کنار یکدیگر و در 

فضای مدرن پردیس چهارسو صرف کردند. 
این دومین برنامه فرهنگی در گردهمایی های تابستان 
95 کانون اســت که با اســتقبال کم نظیر اعضا روبرو 

می شود. 

تماشای تئاتر »راپورت های شبانه 
دکتر مصدق«  در گردهمایی مرداد

اکران اختصاصی فیلم 
»فروشنده« 

در گردهمایی شهریور
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کانون در فصل تابســتان نیز فعالیت های خود را در 
چارچوب سیاست های مصوب شــورای عالی و هیات 
مدیره ادامه داد. با توجه به حال و هوای فصل تابستان 
دو گردهمایی با محوریت موضوعات فرهنگی تدارک 
دیده شد. اکران اختصاصی فیلم سینمایی فروشنده 
ساخته کارگردان مطرح سینمای ایران و جهان، آقای 
اصغر فرهادی، با اســتقبال چشمگیر اعضا و با حضور 
600 نفر برگزار شد. فعالیت کمیته تجلیل در شناسایی 
و برگزاری جلسات با فارغ التحصیلان سال 1345 در 
فصل تابستان سرعت بیشتری به خود گرفت. در همین 
جا از کلیه اعضا دعوت می شود با مشارکت خود کانون را 
در هرچه با شکوه تر برگزار شدن جشن امسال، که طبق 
مصوبه هیات مدیره در مورخ 95/12/04 برگزار خواهد 
شد، یاری نمایند. در این فصل رییس جدید دانشکده 
فنی منصوب گردید. به این ترتیب آقای دکتر محمود 
کمره ای پس از 7 سال تلاش صادقانه جهت رشد و ارتقا 
دانشکده فنی جای خود را به دکتر ناصر سلطانی داد. 
به جاست که از زحمات دکتر کمره ای که خود از اعضای 
شورای عالی کانون می باشــد، به خصوص در تحکیم 
پایه های تعامل موثر کانون و دانشکده در دوران ریاست 
خود صمیمانه قدردانی نموده و برای آقای دکتر سلطانی 

در مسئولیت جدید آرزوی موفقیت و کامیابی کنیم.
ســازماندهی مجدد کمیته انتشــارات و شــورای 
سیاست گذاری رسانه های کانون، سبب ایجاد تحرک 
بیشتر در فعالیت های انتشاراتی کانون به ویژه چاپ 
منظم خبرنامه شده است. در این خصوص جا دارد از 

زحمات آقای مهندس ناصرنیا در کنار ســایر اعضای 
کمیته انتشارات سپاسگزاری نمایم.

موضوع پرداخت حق عضویت از ســوی اعضا از جمله 
مسایل کلیدی کانون در کسب درآمد پایدار می باشد. 
به طور کلی پرداخت حق عضویت از سوی اعضا باید به 
گونه ای باشد که هزینه های جاری و دبیرخانه کانون را 
به طور عمده تامین نماید. این مهم در سال گذشته به 
شکل قابل تحسینی محقق شــده و تحقق دوباره آن 
در سال 1395 همت اعضا و مساعدت ایشان در کنار 
فعالیت بیشــتر کانون جهت خدمات رسانی بهتر را 
می طلبد که امید دارم در پایان سال با کوشش همگان 

به وقوع بپیوندد.
موضوع زمین پونک و ســاختمان امیرآباد کانون در 
فصل تابستان پیشرفت قابل ملاحظه ای داشت. زمین 
پونک در میانه مراحل ساخت می باشد و امید داریم تا 
پایان ســال جاری با اتمام پروژه و اخذ سند، کانون از 
نتایج این حرکت مهم بهره مند شود. حضور و مشارکت 
فعال اعضای کانون و ارایه نظرات و انتقادات، بی شک 
متولیان اجرایی کانون را در شناسایی نیازها و اولویت ها 
یاری خواهد کرد. امید است این باب گفتگو که از طریق 
خبرنامه کانون باز شــده اســت، زمینه ساز دریافت 

دیدگاه ها و نظرات اعضای محترم شود.

روزبه صالح آبادی
دبیر کانون
تابستان 1395

سخن دبیر کانون

نگاهی به فعالیت هیات مدیره کانون در تابستان



کانـون

15  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  

دومین جلسه آشنایی با مهندسان پیشکسوت 
فارغ التحصیل ســال 1345 دانشــکده فنی، 
پنج شنبه 28 مرداد سال 95 به میزبانی مهندس 
مصباح اســکویی)مکانیک 45( برگزار شد.  در 

این جلسه 12 نفر از دانش آموختگان رشته های 
مهندســی مکانیک و برق فارغ التحصیل سال 
1345 حضور داشتند.  در بخشی از این برنامه 
مهندس کمره ای به همــراه تعدادی از اعضای 
کمیتــه تجلیل کانــون به تشــریح چگونگی 
برگزاری جشن سالانه کانون پرداخت. همچنین 

مهندس صالح آبادی، دبیــر کانون توضیحاتی 
درباره فعالیت های کانون به حاضرین ارایه داد. 
سومین جلســه از این سلسله نشست ها شنبه 
8 شــهریور 95، در دفتر کانون برگزار شد. در 
این جلســه 10 نفر از فارغ التحصیلان رشــته 
مهندسی شیمی ســال 1345 حضور یافتند. 
نمایندگان کمیته تخصصی مهندسی شیمی نیز 
با حضور در این نشست به تشریح فعالیت های 
کانون پرداختند. اسامی فارغ التحصیلان سال 

1345حاضر در این دو جلسه در پی می آید.
کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی 
دانشــگاه تهران از تمامی اعضای درخواســت 
می کند، نسبت به معرفی فار غ التحصیلان 1345 

به این نهاد همکاری لازم را به عمل آورند .

دیدار رسمی سه انجمن دانشگاهی مهندسی مهم کشور در چارچوب 
توافقات به عمل آمده و به میزبانی انجمن فارغ التحصیلان دانشــگاه 
شریف برگزار شــد.  دراین دیدار که روز دوشــنبه 25 مرداد صورت 
گرفت، نمایندگان کانون مهندســین فارغ التحصیل دانشــکده فنی 
دانشگاه تهران و جامعه فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتی امیرکبیر و 

انجمن فارغ التحصیلان دانشگاه صنعتی شریف حضور داشتند. 
مهندس محمود شیری دبیر کل انجمن، خانم مهندس هدی کریمی، 
مهندس حســین رضوی، مهندس محمد زهرایی و مهندس آرمین 
نوربخــش، از طرف انجمن شــریف، مهندس محمدرضــا کمره ای 
)مکانیک 51( و مهندس امیراســماعیل حسن پور )مکانیک 89(، از 
اعضای هیات مدیره کانون از طرف کانــون و مهندس جعفر صفری 
دبیر جامعه فارغ التحصیلان امیرکبیر از طرف این جامعه در جلســه 

شرکت کردند.
در این جلسه موضوعاتی نظیر گسترش همکاری های فی مابین، تبادل 

تجربیات و برگزاری برنامه های مشترک مورد بحث و گفت و گو قرار 
گرفت. در ادامه این جلسه قرار شد، این نشست ها به صورت ماهیانه 
و گردشی در محل هر یک از این انجمن ها برگزار شود. در این راستا 

توافق شد دومین جلسه مشترک در محل کانون فنی برگزار شود.

نشست های صمیمانه پیشکسوتان 
فار غ التحصیل سال 1345 دانشکده فنی

دیدار سه جانبه انجمن های فارغ التحصیلی مهندسی کشور
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کمیته هــای تخصصــی و اجرایــی کانــون، 
فعالیت هــای متنوعــی برابــر بــا وظایــف و 
آیین نامه های خود دارند. شــرح بخشی از این 
فعالیت ها در تابســتان ســال 1395 به ترتیب 

حروف الفبا در پی می آید.

 کمیته تخصصی مهندسی برق
کمیته تخصصی  مهندســی برق موضوع های 
مختلفی را در جلســات خود بررســی کرد که 
برخی از آنها از این قرار است. این کمیته موضوع 
"انرژی های نــو" و "انرژی های خورشــیدی" 
را بــرای ارایــه در گردهمایی پیشــنهاد داد. 
همچنین پیشــنهاد داد، "انرژی هــای بادی" 
با مشــورت با کمیته مکانیک ارایه شــود. این 
کمیته برگزاری گردهمایــی فارغ التحصیلان 
مهندســی برق و کامپیوتر را بررســی کرد. در 
این راســتا دو زیرکمیتــه بــرای برنامه ریزی 
ســمینار انرژی های تجدیدپذیر و گردهمایی 
فارغ التحصیلان تشکیل شد. در پی درخواست 
دانشکده مهندســی برق و کامپیوتر از کمیته 
برای مشاوره جهت نوسازی تاسیسات ساختمان 
قدیم دانشکده، جلساتی با رییس و هیات رییسه 
دانشکده برگزار شده و گزارشی از وضعیت 
موجود تاسیسات دانشکده و برنامه ریزی 

برای ارایه راه حل آن ارایه شد.  همچنین بازدید 
از نیروگاه طرشت در فصل تابستان توسط این 
کمیته ترتیب یافت که  گــزارش این بازدید در 

خبرنامه آمده است. 

 کمیته تخصصی مهندسی شیمی

مهم ترین موضوع مورد بررسی کمیته تخصصی 
مهندسی شــیمی در فصل تابســتان برگزاری 
جشن 70 امین ســال تاســیس این رشته در 
دانشــکده فنی بود. این کمیتــه همچنین در 
خصوص نظام نامه مهندســی شــیمی به بحث 
و تبادل نظــر پرداخت. در همین راســتا متن 
نظام نامه به اتمام رســیده و توسط اعضا بررسی 
شد. همچنین فهرستی از اعضا برای عضویت در 

کمیته های حرفه ای تهیه شد. 

 کمیته تخصصی مهندسی صنایع
این کمیته با بررســی فرصت هــای کارآموزی، 
آموزشی و پژوهشی مشترک با موسسه تحقیقات 
انرژی، ملاقاتی را با دکتر ایرانمنش رییس این 
موسسه ترتیب داده و در خصوص برگزاری دوره 
آموزشی مشترک با موسسه و استفاده از فضای 
آموزشی و فضای رســتوران موسسه گفت و گو 

کرد.

چارچوب طرح بهبود مدیریت فرآیندهای کانون 
تدوین شده و در جلسه با مهندس صالح آبادی، 
دبیر کانون، پروپوزال طرح ایزو مدیریت کیفیت 
کانون برای ایشان ارسال شد. مهندس طالب پور 
در جلســه کمیته حضور یافته و ضمن گفتگو با 
ایشان، ارایه تســهیلات تازه به فارغ التحصیلان 

مطرح شد. 
کمیته همچنین با ارســال نامــه ای به مدیران 
هایپراستار پیگیر برگزاری بازدید از این مجموعه 
شد. کمیته همچنین در فصل تابستان با دکتر 
بیدگلی و دکتر جولای، اعضــای هیات علمی 

دانشگاه تهران جلساتی را برگزار کرد. 

 کمیته تخصصی مهندسی عمران
کمیته تخصصی مهندســی عمران، جلساتی با 
هدف شناسایی و برقراری ارتباط با ورودی های 
64 تا 66 دانشکده عمران به منظور گردهمایی 
این فارغ التحصیلان ترتیــب داد. دیدار با دکتر 
گلابچــی، دکتر شــکرچی زاده و اعضای هیات 
علمی دانشــکده های تاریخ و علوم اجتماعی از 
دیگر فعالیت های این کمیته در فصل تابستان 
بود. همچنین کمیته مصاحبــه ای با مهندس 
انصاری، مدیرعامل شــرکت کیسون، با موضوع 
مدیریت موفق شرکت های عمرانی جهت انتشار 

فعالیت های کمیته های کانون در تابستان 95
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در خبرنامه انجــام داد.  بازدیــد از تصفیه خانه 
فاضلاب تهــران دیگر فعالیت کمیتــه بود که 

گزارش کامل آن را در خبرنامه می خوانید. 
کمیته همچنین در نظر دارد، همایشی به منظور 
معرفی فعالیت های نظام مهندســی و تشویق 
دانش آموختگان فنی برای شرکت در این نهاد 

برگزار کند. 

 کمیته تخصصی مهندسی متالورژی و مواد
کمیته تخصصی مهندســی متالورژی و مواد، 
در این فصل بر روی افزایــش مخاطبان کانال 
تلگرام خود تمرکز کرد. به این منظور  مقرر شد 
فهرست های ده تایی برای دعوت به کانال برای 
تمام افراد کمیته متالورژی ارسال شود. تمامی 
شــماره های موجود در بانک اطلاعاتی کانون 
متعلق بــه ورودی های 44 تا 62 این رشــته به 
کانال اضافه شود. همچنین عکس های قدیمی 
در کانال به اشــتراک گذاشته شــد. نخستین 
گردهمایی فارغ التحصیلان مواد، دهه دوم آبان 

برگزار می شود. 

 کمیته تخصصی مهندسی معدن 
برگزاری بازدیدهای علمی در دستور کار کمیته 
قرار گرفت و  مقرر شد، طی نامه ای به دانشکده 
از انجمن علمی دانشجویی به منظور مشارکت 
دانشجویان در این برنامه ها دعوت به همکاری 
شــود. کمیته تخصصی مهندســی معدن نیز 
راه اندازی کانال تلگرام را در برنامه خود قرار داد. 
جلســه مشــترک اعضای کمیتــه تخصصی 
مهندسی معدن و اعضای هیات علمی دانشکده 
مهندسی معدن شــامل دکتر معماریان، دکتر 
موســوی، دکتر اصغری، دکتــر میرمحمدی، 
دکتر عبداللهی و دکتر اصلانی دانشکده معدن 
30 خرداد 1395 تشکیل شد. در این جلسه در 

خصوص موارد زیر بحث و تصمیم گیری شد. 
برای ترغیب و تشویق دانشجویان به شرکت در 
سمینارها و سخنرانی ها و کارگاه های آموزشی، 
گواهینامه حضور با امضا و مهر مشترک کانون و 
دانشکده به آنان اعطا شود و این گواهینامه طبق 
ضوابطی که متعاقبا تدوین خواهد شــد، برای 

دانشجویان با امتیاز معینی منظور شود. 
شــخصی از طرف کمیته تخصصــی به عنوان 
مســئول کارآموزی معرفی می شــود. علاوه بر 
ارتباط و شرکت در جلســات کمیته هماهنگی 
کارآموزی، مســتقیما نیز با اســتاد مســئول 

کارآموزی دانشکده ارتباط داشته باشد.
کمیته تخصصی ضمن ارتبــاط با مجتمع های 
معدنی، موافقــت آنــان را بــرای بازدیدهای 

دانشجویی کســب و نتیجه را به دانشکده اعلام 
خواهد کرد. 

به منظور بررسی و پژوهش های صنعتی، کمیته 
تلاش خواهــد کرد تا با ارتبــاط با مجتمع های 
بزرگ معدنی، مســایل و مشکلات را شناسایی 
کرده و پروژه های تحقیقاتی مشخصی را تعریف 
و ضمن معرفی به دانشــکده برای تنظیم برنامه 

آنها هماهنگی لازم را به وجود آورد.
برای کمک به تامین هزینه کمکی برای پاره ای 
از کارهای نوسازی دانشکده انتظار کمک مالی 
از طریق کانون وجود داشــت که تصور می شود 
پروژه های مشخص خود را با مبلغ هزینه مورد 
انتظار به بنیاد حامیان فنی معرفی کنند و کمیته 
تخصصی نیز توجیه لازم را به عمل خواهد آورد. 

 برخی از شاخصه های اقتصاد مقاومتی
کمیته تخصصی مهندسی مکانیک

کمیته تخصصــی مهندســی مکانیک تصمیم 
گرفت، بــرای انجــام امــور اداری و ارتباطی و 
نرم افزاری خود در ارتباطات با ســایر کمیته ها 
و دانشــکده مکانیک از همکاری دانشــجویان 
علاقمند اســتفاده کند و مبلغی را هم به عنوان 
حق الزحمه جهت تشــویق آنان در نظر بگیرد. 
گردهمایــی فارغ التحصیــلان مکانیــک، بــا 

هماهنگی کمیته در دی ماه برگزار می شود. 
همچنین ایــن کمیته روش هــای همکاری با 
کمیته برق و دانشــکده های برق و مکانیک را 
برای برگزاری ســمینار انرژی های تجدیدپذیر 

بررسی کرد. 
این کمیته بازدید از نیروگاه طرشت را در فصل 
تابستان برگزار کرد. گزارش کامل این بازدید را 

در این شماره می خوانید.

 کمیته تخصصی مهندسی نقشه برداری
کمیته تخصصی مهندســی نقشه برداری نحوه 
جایگزینی اعضای اصلی خود را که مدتی است 
با کمیته همکاری نمی کنند، بررســی کرده و 
به منظور جایگزینی اعضــا نامه ای به مهندس 

صالح آبادی ارسال کرد. 
این کمیته همچنیــن پیگیری های لازم جهت 
برگزاری کلاس های آموزشــی GIS را به عمل 
آورد. همچنین برنامه ریزی های لازم برای بازدید 
از سازمان نقشــه برداری را انجام داد. همچنین 
روند تکمیل اطلاعات اعضــای فارغ التحصیل 
دانشــکده برای عضوگیری جدید را بررســی 
کرد. همچنین شــیوه های همکاری با دانشکده 
برای برگزاری جشن سالگرد تاسیس دانشکده 

مهندسی نقشه برداری بررسی شد.

 کمیته انتشارات
کمیته انتشارات آیین نامه داخلی خود را مورد 
بررســی قرار گرفته و به تصویب اعضای کمیته 
رســید. جذب آگهی ها در خبرنامه به دبیرخانه 
کانون ســپرده شــد. خبرنامه پاییز و زمستان 
94 منتشر شــد. خبرنامه بهار 95 آماده انتشار 
شــد. این کمیته فراخوانی بــرای جذب مقاله، 
آثار هنــری، خاطرات و عکس هــای قدیمی از 
اعضای کانــون تهیه کــرده و در خبرنامه درج 
کرد. صفحه آرایی، طراحی و چاپ خبرنامه برای 
4 شــماره ســال 95 با قراردادهای جداگانه به 
پیمانکار سپرده شد. پیشنهاد شد بخش جدیدی 
در خصوص تازه های مهندسی و فناوری کشور 
در مجله گنجانده شده و از کمیته های تخصصی 
برای مطالب این بخش کمک گرفته شود. کمیته 
عمران با همکاری کمیته انتشــارات مطالبی را 
برای گزارش ویژه خبرنامــه با عنوان "مدیریت 
موفق شرکت های عمرانی و اشتغال جوانان این 

رشته" تهیه کرد. 

 کمیته بازدید
کمیته بازدید در جلسات خود، برگزاری سفر های 
مشترک با سایر دانشــگاه ها را بررسی کرد. این 
کمیتــه در فصل تابســتان دو ســفر یک روزه 
تنگه واشی و سه روزه دهکده توریستی چادگان 
برگزار کرد. این کمیته همچنین در جلسات خود 
به بررسی امکان برگزاری برنامه های کمپینگی 
پرداخت و در خصوص برنامه های پاییز به بحث و 

گفت و گو نشست.
مسئولان برگزاری سفر چادگان و تنگه واشی نیز 

گزارش خود را از این سفرها ارایه دادند. 

 کلاس بحث آزاد انگلیسی
کلاس انگلیســی با برگزاری هفتگی جلســات 
خــود، موضوع های مختلــف را به بحــث آزاد 
گذاشــت. در این کلاس ها بین 7 تــا 12 نفر از 

علاقمندان شرکت کردند.

 کمیته تجلیل
با رسیدن به نیمه های ســال رفته رفته فعالیت 
کمیته تجلیل افزایش می یابــد و کمیته برای 

برگزاری جشن سالانه آماده می شود.
در همین راســتا آیین نامه اصلاح شده توسط 
کارگروه بررسی و به کمیته ارایه شد. سپس در 
کمیته مورد بررسی قرار گرفت و مصوب شد برای 

تصویب نهایی به هیات مدیره ارایه شود.
همچنیــن کمیتــه در جلســات خــود بــه 
تصمیم گیری در مورد هدیه یادبود پیشکسوتان 
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در روز بازدیــد پرداخــت. هماهنگــی هــای 
لازم برای برگــزاری بازدیــد و ملاقات هایی با 
دانش آموختگان معدن، زمین شناسی، مکانیک، 
برق و  مهندسی شیمی سال 1345 انجام شد. 
نخستین دیدار با مهندسان دانش آموخته رشته 
معدن و زمین شناســی ســال 1345 در تاریخ 

95/05/25 در محل کانون انجام شد.
همچنیــن کارگروهی برای بررســی تغییر در  
تندیس پیشکسوتان تشکیل شد. این کارگروه 
تصمیم گرفته اســت که با بررســی گزینه های 
موجــود در بین طراحــان مختلــف و گرفتن 
طرح های اولیه از آنها به یک طرح نهایی جدید 

برای تندیس پیشکسوتان برسد. 
کمیتــه روش های فراخــوان نیرو برای ســال 
جدید را بررســی کرد.  طبق گزارش مســئول 
کارگروه پیشکســوتان تا کنون با حدود 27 نفر 
از فارغ التحصیلان ســال 1345 در رشته های 
معدن، برق، مکانیک و مهندســی شیمی دیدار 

شده است. 
ســومین جلســه آشــنایی با پیشکســوتان 
فارغ التحصیل سال 1345 دانشکده فنی در روز 
شنبه مورخ 8 شهریور 95 با حضور دبیر کانون 
در دفتر کانون برگزار شد. در این جلسه 10 نفر 

از فارغ التحصیلان رشته مهندسی شیمی سال 
1345 حضور داشــتند. همچنیــن نمایندگان 
کمیته تخصصی مهندسی شیمی با حضور در این 
نشست به تشریح فعالیت های کانون پرداختند.

 کمیته شعر و ادب
محفل شب شــعر ماهانه این کمیته شعر و ادب 
بر روال معمــول و با حضــور دانش آموختگان، 
دانشــجویان و مهمانان دانشــکده فنی برگزار 
شــد. بیســتمین محفل این کمیته به موضوع 
بررسی شــعر اجتماعی اختصاص یافت. در این 
جلسه شعر اجتماعی، زمان پیدایش آن، شاعران 
اجتماعی معاصر و قدما مورد بررسی قرار گرفت. 
در این محفل علاوه بر شعرخوانی، از میهمانان 
به صرف افطار پذیرایی شد. موضوع محفل شب 
شعر مردادماه »بررسی ساختار نقد و هرمنوتیک 
با مقدمه ای بــر کتاب عرفان و رندی در شــعر 
حافظ نوشته داریوش آشوری« بود و محفل شب 
شعر شــهریورماه به مرور مختصر و گذرایی بر 
بخش های کتاب موسیقی شعر اختصاص داشت. 
همچنین فصل دوم بخش چهارم از این کتاب با 
موضوع چندآوایی موسیقی در منظومه شمسی 
غزلیات مولانا به تفصیل مورد بحث قرار گرفت. 

شــعرخوانی آزاد از دیگر بخش های این محافل 
بود.

 IT کمیته 
کمیته IT در جلســات خود به بررسی چاپ و 
رایت فیلم های مراسم هشتادمین سال تاسیس 
دانشــکده فنی و جشــن فارغ التحصیلان سال 
44 پرداخت.  همچنیــن پس از آزمایش مجدد 
اپلیکیشــن های کانون و مشــاهده مشکلات 
قبلی دو نامه با مضمون رفــع نقص برنامه ها، به 
برنامه نویسان ارسال شد. در نتیجه طراح سایت 
کانون مسئولیت ارتقا و رفع نقص اپلیکیشن های 

کانون را بر عهده گرفت.
کمیته درباره معایــب و منافع گروه های تلگرام 
بحث کرده و قرار شد، ســاختاری برای کانال و 
گروه های تلگرامی کانــون در نظر بگیرد تا این 
گروه ها از این پس منســجم تر به کار خود ادامه 

دهند.

 کلاس مثنوی خوانی
جلســات هفتگی کلاس مثنوی خوانی برگزار 
شــده و در این کلاس ها بین 10 تــا 145 نفر 

شرکت کردند. 

افزایش شیوه های اطلاع رســانی و بهره بردن کانون از این شیوه ها، 
طراحی سیاستی برای انسجام اطلاع رسانی را می طلبید. به این منظور 
تشکیل شورایی برای سیاست گذاری و نظارت بر رسانه های کانون از 

مدتی قبل در دستور کانون قرار گرفته و اجرایی شد. 
در ادامه فعالیت این شــورا، آیین نامه آن تدوین شده و توسط هیات 
مدیره در دهمین جلســه دوره سیزدهم شــورای عالی در تاریخ 26 
خرداد ماه 95 به این شورا ارایه شــد. در نهایت شورا ی عالی با اعمال 
اصلاحات لازم، آیین نامه شورای سیاست گذاری و نظارت بر رسانه های 

کانون را در همان جلسه تصویب کرد. 
اهداف کلی این شورا، بررسی تمامی محصولات انتشارات و رسانه های 
کانون و سیاســت گذاری هر گونه تولیدات آنها و نظارت بر عملکرد 
رسانه های کانون است. این شورا مستقیما زیر نظر شورای عالی کانون 

انجام وظیفه می کند.
نخستین دوره اعضای آن که توسط شورای عالی تعیین شده، عبارتند 
از: مهندس امام، دکتر امام جمعه زاده، مهندس صالح آبادی، مهندس 

عطاردیان، دکتر فرزانه، مهندس مهنا و مهندس ناصرنیا. 
در انتخابات داخلی طبق آیین نامه مربوط، مهندس عطاردیان، دکتر 
فرزانه و مهندس صالح آبادی به ترتیب به عنوان، رییس، نایب رییس 

و دبیر این شورا تعیین شدند. پس از شــروع به کار این شورا، کمیته 
انتشارات با رویه ای جدید کار خود را پی گرفت. کمیته انتشارات زیر 

نظر هیات مدیره فعالیت می  کند. 
»شورای سیاســت گذاری و نظازت بر رســانه های کانون« به منظور 
تعیین سیاست های کلان برای رسانه های کانون، در چارچوب اهداف 
مندرج در اساسنامه و نظارت عالی بر چگونگی تولید و انتشار آنها در 

راستای خط مشی های تعیین شده، تشکیل شده است. 
مهم ترین وظایف این شورا عبارتند از:

1  تعیین سیاســت های کلان کانون در امور رسانه ای   در چارچوب 

اساسنامه و مصوبات شورای عالی.
2  بررسی و تایید ایجاد ساختارهای مورد نیاز برای تولید و توزیع به 

پیشنهاد هیات مدیره.
3  انتخاب مدیر مسئول مجله رســمی کانون )خبرنامه( و معرفی به 

شورای عالی جهت تایید.
4  دریافت، بررسی و تصویب پیشنهادها و گزارش های هیات مدیره. 

5  نظارت عالــی بر فعالیت های رســانه  ای کانــون و ارایه نظرات و 

توصیه های لازم برای بهبود و ارتقای کیفیت آنها به هیات مدیره.
6  ارایه گزارش ادواری، حداقل هر شش ماه یک بار، به شورای عالی.

شورای سیاست گذاری  و نظارت بر رسانه های کانون
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سخنرانی علمی »نظارت هوشمند بر  پیشرفت 
پروژه های عمرانی« چهارشنبه 17 شهریور در 
تالار رجب بیگی دانشکده فنی توسط مهندس 
حســام حمله داری ارایه شــد.  این سخنرانی 
توسط کمیته تخصصی مهندسی عمران ترتیب 
یافته بود و بیش از 100 نفر از اعضای کانون در 
آن حضور یافتند. در ابتدای این برنامه مهندس 
محمدحســین طالب پور )عمــران 92( عضو 

شــورای عالی کانون و دبیــر کمیته تخصصی 
مهندســی عمران، به معرفی کمیته تخصصی 
مهندسی عمران و فعالیت آن پرداخت. مهندس 
حمله داری )عمــران 93(، ســال 1389 برای 
تحصیل در رشته مهندسی عمران وارد دانشکده 
فنی شد. وی سپس تحصیلات خود را در زمینه 
مهندسی عمران و مدیریت ساخت در دانشگاه 
تورنتو کانادا ادامه داد و هم اکنون دانشــجوی 

مقطع دکتری در دانشــگاه اســتنفورد آمریکا 
اســت. وی در ابتدای ســخنان خود به تشریح 
اتوماسیون به معنای اتوماتیک کردن پروژه های 
عمران پرداخت. سپس تاریخ مهندسی عمران 
و مقایســه پروژه های عمرانی از قدیم تاکنون را 
مرور کرد. در پایان سخنرانی با اهدا لوح و کتاب 
تاریخ 80 ساله دانشکده فنی دانشگاه تهران از 
ایشان تقدیر شد. آیین اعطای تقدیرنامه توسط 
مهندس امیر قناعی میانــدوآب )عمران 71(، 
عضو هیات بازرســان و رییس کمیته تخصصی 
مهندسی عمران کانون صورت گرفت. مشروح 
این سخنرانی را می توانید در شماره آتی خبرنامه 

مطالعه کنید. 

کمیته تخصصی مهندسی عمران برگزار کرد: 

نظارت هوشمند بر پیشرفت پروژه های عمرانی

سفر ســه روزه کمیته بازدید به چادگان، صبح روز پنج شنبه 
7مرداد با حضور 19نفر از اعضای کانون آغاز شد. 

همســفران پس از صرف صبحانه در نزدیکی شهر قم، از ارگ 
تاریخی گوگد در نزدیکی گلپایگان بازدید کردند و پس از صرف 
ناهار در گلپایگان راهی دهکده توریســتی چــادگان در کنار 

دریاچه زاینده رود شدند. 
در روز دوم سفر پس از صرف صبحانه در فضای شاد و صمیمی، 
گــروه از مــزار کاوه آهنگر در مشــهد کاوه بازدیــد کردند و 
سپس راهی آبشار پونه زار شــدند و از زیبایی هایی این آبشار 

منحصربفرد لذت بردند. 
همســفران غروب روز دوم را در کنار دریاچه ســد زاینده رود 

سپری کردند. 
سومین روز ســفر با بازدید از چشمه خوانســار، آسیاب آبی و 
پیاده روی در کوچه باغ های خوانسار و خرید از خوانسار همراه 
بود. سرپرستی این برنامه که در شبانگاه روز نهم مرداد 95 به 
پایان رسید، بر عهده مهندس زینب حاجی حسینی )عمران 86( 

و همکاری مهندس مجید کامیاب )شیمی 92( بود.

اعضای کانون در سفری  سه روزه 
راهی چادگان شدند
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برنامه گشت یک روزه از تنگه واشــی یا تنگه ساواشی با حضور 18 نفر 
از اعضای کانون و همراهانشان پنج شــنبه، چهارم شهریورماه سال 
95 توسط کمیته بازدید برگزار شد. این تنگه دارای جاذبه های بسیار 
زیبای طبیعی گردشگری اســت. این برنامه سحرگاه پنج شنبه آغاز 
شد و همسفران پس از صرف صبحانه و آشــنایی با یکدیگر با عبور از 
رودخانه در میانه تنگه اول )تنگه واشی( در مقابل حجاری های این تنگه 
عکس یادگاری گرفتند. سپس با عبور از دشت های سرسبز و تنگه دوم 
)تنگه سا( از آبشار بازدید کردند. سرپرستی این برنامه  که در غروب 
همان روز به پایان رسید، بر عهده مهندس مجید کامیاب )شیمی 88( 

بود.

گلگشت  
یک روزه تنگه واشی
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بیش از 30 نفر از اعضای کانون روز دوشنبه 18 مرداد از تصفیه خانه 
فاضلاب جنوب تهران بازدید کردند. ایــن بازدید که به همت کمیته 
تخصصی مهندسی عمران ترتیب یافته بود، از ساعت 7 صبح الی 12 

ظهر صورت پذیرفت.
سرپرستی این بازدید بر عهده مهندس امیر قناعی میاندوآب )عمران 

71( و محمد حسین طالب پور )عمران 92( بود.
تصفیه خانه فاضلاب جنوب تهران که در شهرری، اتوبان شهید آوینی 
مجاور روستای عمادآور واقع شده برای تصفیه بخشی از فاضلاب تهران 
در 8 مدول به ظرفیت 4 میلیون و 200هزار نفر پیش بینی شده است. 

چهار مدول ساخته شده فعلی هر کدام جمعیتی معادل 525 هزار نفر 
را پوشش داده و جریانی معادل 450 هزار متر مکعب در روز را می تواند 
جهت تصفیه پذیرش کند. نواحی تحت پوشــش ایــن تصفیه خانه 
فاضلاب های جمع آوری شده از شمال و شمال شرق شهر بوده و از دو 
ورودی شرقی و غربی تصفیه خانه دریافت می شود. زمین تصفیه خانه 
به مساحت 110هکتار و با شیبی از شمال به جنوب ، از تراز 1035 الی 
1020 واقع شده اســت. نوع فرآیند تصفیه فاضلاب از نوع لجن فعال 
همراه با حذف نیتروژن است و پساب تصفیه شده آبیاری زمین های 

کشاورزی دشت ورامین را تامین خواهد کرد.

بازدید تخصصی مهندسی عمران از تصفیه خانه جنوب تهران
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 DG بازدید از پروژه  نیروگاه های کوچک پراکنده
در نیروگاه طرشت

22 نفر از اعضای کانون، یکشــنبه 17 مرداد 
1395 از نیروگاه طرشــت بازدید کردند. این 
بازدید به منظور آشنایی با سیستم های جدید 
نیروگاه هــای کوچک پراکنده DG و توســط 
کمیته تخصصی مهندســی برق با همکاری 
کمیتــه تخصصی مهندســی مکانیک کانون 

ترتیب یافته بود.
مهندس شیبانی)شــیمی 50(، معاون تولید 
نیروگاه طرشت میزبانی این برنامه را بر عهده 
داشت. وی در ابتدا به بیان تاریخجه مختصری 
در باره این نیــروگاه قدیمی پرداخت. نیروگاه 
طرشــت اولین نیروگاه تولید بــرق با توربین 
بخاری بوده که عملیات ســاخت آن از ســال 
1333 آغاز و در ســال 1338 به بهره برداری 

کامل رسیده است.
این نیروگاه شامل چهار ژنراتور 12.5 مگاوات 
ساخت شرکت آلستوم بوده که 50 مگاوات برق 
تولید می کند. این میزان برق در سال 1338، 
برابر با 50درصد برق مصرفی مورد نیاز تهران 
بوده است. این نیروگاه با قدمت قریب شصت 
ســال با اهتمام کادر فنی ماهر و دلسوز خود 
کماکان در حال بهره برداری است و به عنوان 

یک نوســتالژی در صنعت برق ایــران به آن 
نگریسته می شود.

به دنبال طرح استفاده از نیروگاه های کوچک 
پراکنده، وزارت نیرو در ســال 1388، نیروگاه 
طرشت را به عنوان دبیرخانه این پروژه تعیین 
کرد و ســازندگان این نوع نیروگاه نمونه های 
تولیدات خود را در این محل به معرض ارزیابی 
فنی و نمایش برای سرمایه گذاران قرار داده اند.
درباره این نــوع نیــروگاه باید گفــت که به 
نیروگاه های کوچک با قــدرت خروجی چند 
مگاوات تا 25 مــگاوات اطلاق می شــود که 
در نزدیکی محل مصرف مانند شــهرک های 
مســکونی و صنعتی، برج هــای بلندمرتبه و 
بیمارســتان ها نصب شــده و علاوه بر تامین 
برق مورد نیاز با اســتفاده از حرارت خروجی 
ژنراتورها، آب گرم مصرفی و سرمای مورد نیاز 
CCHP، CHP در محل مصرف را نیز تولید کرده 

و عملا راندمان نیروگاه را از اعداد متداول 30 تا 
40 درصد به بیش از 85 درصد افزایش می دهد. 
همچنین در ساعاتی از شبانه روز برق مازاد خود 
را نیز به شبکه برق تحویل داده و نیاز به استفاده 
از نیروگاه های بزرگ را برای تامین اوقات پیک 

شبکه کاهش می دهد. سیاســت وزارت نیرو 
واگذاری انجام این پروژه ها به بخش خصوصی 
است. تا کنون بیش از 50 پروژه از این نوع در 
نقاط مختلف کشور اجرا شــده است. میزان 
ســرمایه ارزی لازم برای خریداری تجهیزات 
این پروژه ها 400 دلار بــه ازای هر کیلووات 
برق تولیدی بوده که هزینه های تملک زمین و 
ساخت ساختمان و سوخت مصرفی را هم باید 
به آن اضافه کرد. هم اکنون یک واحد از این نوع 
نیروگاه با تکنولــوژی Gas Engine با ظرفیت 
8.5 مگاوات در نیروگاه طرشت نصب و در حال 
بهره برداری اســت. این نیروگاه مورد بازدید 
اعضای حاضر در برنامه قرار گرفت و توضیحات 

فنی لازم به بازدیدکنندگان ارایه شد.
در خاتمه برنامه کمیته تخصصی مهندســی 
برق ضمن تشکر از مسئولان و مدیران نیروگاه 
طرشت یک جلد کتاب فنی مهندسی را که در 
همین زمینه توسط مهندس سیدرضا رفیعی 
طباطبایی)برق 49(، رییس کمیته تخصصی 
مهندسی برق کانون نوشته شده است، به عنوان 
یادگار تقدیم مهندس شیبانی معاون نیروگاه و 

دانش آموخته قدیمی دانشکده فنی کرد.
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گـزارش 
ویـژه

از این شماره، کمیته های تخصصی کانون هر کدام به 
فراخور موضوعات مبتلا به رشته خود، برای هر شماره 

مطلبی را جهت انتشار در خبرنامه کانون تهیه می کنند. 
در این شماره کمیته تخصصی مهندسی عمران با همکاری 
کمیته انتشارات، به بررسی آینده پیش روی مهندسی و 
مهندسان جوان عمران پرداخته و موضوعاتی نظیر وضعیت 
کسب و کار در شرایط فعلی و دغدغه اشتغال و معضل 
بیکاری مهندسان جوان را طرح کرده و در قالب مقاله و 
میزگرد نظرات مهندسان سه نسل را در این خصوص جویا 

شده است. 
در ادامه مشروح این نظرات را می خوانید. 

بررسی دغدغه اشتغال فارغ التحصیلان



24

گزارش ویژه

  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  

طی دهه های اخیر، دو جریان به موازات هم در 
کشور اتفاق افتاده است. از یک سو، محدودیت های 
بین المللی چند دهه گذشته و همچنین تحریم های 
سال های اخیر در کنار سیاست زده شدن همه امور 
و از جمله توسعه اقتصادی کشور و در نتیجه فقدان 
رویکرد توسعه ای در مدیریت کلان، صنعت ساخت 
و ساز را با تنگنا مواجه کرده است. اما از سوی دیگر، 
به علت همین محدودیت ها، مهندسان خلاقیت 
بیشتری پیدا کرده اند؛ زیرا مجبور شدند مسایل 
متعددی را حل کنند و در نتیجه دستاوردهای 
ارزشمندی در مهندسی ایجاد شده است که با 
برطرف شدن محدودیت ها، پتانسیل حبس شده 

این استعدادها، بروز و نمود بیشتری خواهد یافت.
برخی  و  تحریم ها  آثار  به دلیل  کشور  اکنون 

سوءمدیریت ها، در شرایطی ویژه قرار دارد و البته در 
حال عبور از دوره گذار است. در گذشته پروژه های 
عمرانی و فعالیت اغلب صنایع کشور با درآمد حاصل 
از فروش نفت تعریف می شدند و در نتیجه اقتصاد 
محدود به نفت و وابسته به دولت بود. با کاهش قیمت 
نفت و افزایش بدهی دولت سیاست گذاران متوجه 
لزوم استفاده از سایر منابع از جمله استعدادهای 
بخش خصوصی و سرمایه آنها در همکاری با 
سرمایه گذاران خارجی شده اند. این گذار باوری 
جدید پدید می آورد؛ باور به این که ثروت اصلی 

جامعه، انسان است؛ نه نفت.
ایران کشور هشتاد میلیون نفری مستعدی است 
که در حال حاضر جایگاه مناسبی در اقتصاد دنیا 
ندارد؛ ولی بی تردید در سال های آینده به قدرت 

برتر اقتصادی منطقه تبدیل می شود. ایرانیان ثابت 
کرده اند، پتانسیل حضور در جایگاه های برتر دنیا در 
عرصه های فنی، اقتصادی و مدیریتی را دارند. هر 
مدیر ایرانی در خارج از کشور علاوه بر این که خود 
صاحب شغل است، بین یک تا چهار شغل نیز ایجاد 
کرده است. این استعداد در داخل کشور هم وجود 
دارد و اگر بستر و فضای لازم فراهم شود، می توان 
مسیر توسعه را طی نمود. ایران در سال های آینده 
الزاما توسعه ای همه جانبه خواهد یافت و تحولات 
گسترده در همه زمینه ها ضروری خواهد بود. در 
نتیجه حجم زیادی از کار برای مهندسان کشور 

تعریف می شود.
خوشبختانه امروز دنیا نیز به این پتانسیل ها توجه 
دارد. ایران دارای ثروت عظیم انسانی است و دنیا نیز 

نگاهی به آینده مهندسی عمران
در شرایط کنونی، برای مهندسان و دانشجویان مهندسی کشور این سوال مطرح است که آینده مهندسی و مدیریت 

کشور چه روندی طی خواهد کرد؟ و مهندسان برای مدیریت با بهره وری بالاتر، باید چه مسیری را پیگیری کنند؟

  مهندس محمدرضا انصاری 
  کارشناسی ارشد راه و ساختمان 

  سال فارغ التحصیلی 1347
  عضو شورای عالی کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران

  رییس هیات مدیره شرکت کیسون 
نایب رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران

  رییس هیات مدیره انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی ایران  
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به دلیل بحران اقتصادی نیاز دارد که این جمعیت 
به همراه ظرفیت های فراوانی که دارد، به جریان 
اقتصادی آن بپیوندد تا در روندهای کلان اقتصادی 
اثرگذار باشد. از این جهت می توان ایران را با مالزی 
مقایسه کرد که با جمعیتی کمتر از سی میلیون نفر، 
حدود 250 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی دارد. 
در حالی که صادرات غیرنفتی واقعی ایران کمتر 
از 30 میلیارد دلار است و به جرات می توان گفت 
که نیروی انسانی مستعدتری نیز دارد. کشوری 
که 300 تا 400 میلیارد دلار مراوده مالی با دنیا 
داشته باشد، نیروی فعال انسانی در اختیار اقتصاد 
دنیا قرار می دهد و اشتغال ایجاد می کند و به همین 
دلیل اقتصادش توسعه می یابد و در روندهای کلان 

اثرگذار می شود.
اقتصاد کشور که برای توسعه و تحقق رشد سالانه 
هشت درصدی هدف گذاری شده به دو محور اصلی 
نیاز دارد؛ تشکیل سرمایه و افزایش بهره وری. در 
جریان تعامل و آمیزش اقتصاد کشور با اقتصاد 
دنیا، مراودات مهندسی و فناوری رونق می گیرد و 
موجب ارتقا فناوری در ایران و افزایش بهره وری کلی 
می شود. مهندسان نقشی اساسی و مهم در ارتقا 
فناوری دارند و عمده این نقش در سال های آینده 
برعهده ایشان خواهد بود و در نتیجه مجموعا آینده 
خوبی برای مهندسان جوان و دانشجویان مهندسی 
کشور وجود دارد. اما در ارتباط با موفقیت آنها به  
ویژه فارغ التحصیلان دانشگاه های خوب کشور دو 

نکته بسیار مهم وجود دارد.
نخست این که جوانان غالبا عجول هستند. صبر فعال 
ندارند و این خصلت به آنها لطمه می زند. چنانچه آنها 
کاری را انجام بدهند که به آن علاقمند هستند، با 
استعداد و دانشی که دارند، حتما موفق خواهند شد؛ 
اما این موفقیت تدریجی حاصل می شود. لذا ضروری 
است صبر فعال داشته باشند. به این معنی که ضمن 
فعالیت در زمینه مورد علاقه برای موفقیت صبر 
کنند. بنابراین برخلاف این که گفته می شود باید 
هدف وجود داشته باشد، معتقدم علاقه و صبر فعال 
لازم است. ضمنا این مسیر زیباست؛ چرا که حرکت 
در آن به مجموعه ای از نیازهای اصلی روح انسان از 
جمله رشد ظرفیت ها، بروز خلاقیت و اثرگذاری فرد 
پاسخ داده می شود. منحنی رشد اغلب افرادی که 
عجله دارند تا کسب و کار شخصی ایجاد و از این 

طریق درآمد کسب کنند، به سرعت افت می کند.
نکته دوم، گرایش دانشجویان به سمت علوم نظری 
است که لزوما تنها مسیر موفقیت نیست. مهندسان 
جوان باید کار و سازندگی را شروع کنند و توجه 
داشته باشند که اگر اهل کتاب و مطالعه باشند، 
حین کار نیز علم افزایش پیدا می کند. متاسفانه در 
حال حاضر در سطح جامعه با کمبود علوم کاربردی 

و عملی مواجه هستیم.
***

مدیریت قابلیتی است که به واسطه سازماندهی 
انسان ها و بهبود بهره وری آنها، بهره وری بهینه از 
منابع ایجاد می کند. در این نگاه برخلاف برخی 
تعاریف رایج، انسان یکی از منابع نیست؛ بلکه عامل 
بهره بردار از منابع تحت مفهوم مدیریت است. بر 
این مبنا عنصر اصلی در مدیریت، انسان و وظیفه 
اصلی آن، مدیریت انسان ها است. مدیریت انسان ها 
مستلزم آگاهی نسبت به روانشناسی اجتماعی و 
مولفه های تربیتی و فرهنگی در جوامع مختلف است 
و در نتیجه الگوی واحدی برای مدیریت در همه 
جوامع وجود ندارد. این تصور که صرفا با یک الگوی 
مدیریتی موفق از یک کشور می توان در مدیریت در 
تمام کشورها موفق شد، صحیح نیست. علم برگرفته 
از تجربه کشورهای پیشرفته، فوق العاده مفید 
است؛ اما کافی نیست. این علم، قواعد و نظام لازم 
برای تعریف سازمان و برخی الگوریتم ها را فراهم 
می آورد؛ اما نمی تواند همه فرآیندهای مدیریت را 
تعریف کند. یک پارامتر مهم دیگر برای موفقیت 
در مدیریت وجود آرمان والا است. اگر هدف، صرفا 
رسیدن به حجم پول بیشتر باشد، از آنجا که در 
مسیر کار خسارت، شکست و زیان نیز وجود دارد، 
فرد در مقابل این وقایع حساسیت بیش از حد 
می یابد و در این صورت نمی تواند مدیری خوب و 
موفق باشد. غرق شدن در سازمان و فعالیت صرفا 
برای کسب ثروت، مدیر را شکننده و شکست پذیر 
می کند. تعریف آرمان والایی همچون خدمت و 
موثر بودن برای جامعه و کشور، مدیر و کارکنان 
را متوجه نقطه ای دور می کند و این نگاه بردارهای 
موازی و همسو پدید می آورد که معجزه می آفریند 
و سازمان را شکست ناپذیر می کند؛ مشابه عبور از 
ناهمواری های مسیر با لاستیک تراکتور به جای 

لاستیک دوچرخه.
با تعریف آرمان های بزرگ، سازمان قابلیت توسعه 
پیدا می کند. لیکن از همین مرحله احتمال وقوع 
پدیده ای دیگر افزایش می یابد. در شرکت های 
کوچک مدیر امکان ارتباط با همه کارکنان و اثر 
متقابل عاطفی با آنان را دارد و در نتیجه می توان 
چنین سازمانی را با روش های سنتی اداره کرد. با 
بزرگ و گسترده شدن شرکت، این امکان کمرنگ 
می شود و در نتیجه نیاز به ابزارهای پیشرفته 
مدیریت از جمله تعریف فرآیندها، حصول اطمینان 
از تحقق و ارزیابی آثار و بهبود پلکانی مستمر آنها، 
پدیدار می شود. یکی دیگر از نکات اصلی در مدیریت 
این است که نباید در تصمیمات به دنبال تحقق 
یقین بود؛ چرا که موجب توقف می شود. حرکت با 
روحیه کمال طلبی و در پی یقین بودن، اغلب به عدم 

تصمیم گیری به موقع منجر خواهد شد. زیرا تصمیم 
مربوط به آینده بوده و آینده با احتمالات همراه 
است. لذا همواره باید احتمال غالب را جستجو کرد و 
بر آن اساس تصمیم گرفت. البته ممکن است اشتباه 
هم رخ دهد و موضوعی خارج از تحلیل یا زمان بندی 
پیش بینی شده به وقوع بپیوندد. قرار نیست همه 
تصمیمات مدیر درست و کامل باشد، بلکه درصد 

اشتباهات باید به حداقل ممکن برسد. 
افرادی که ابتدا در زمینه مهندسی تحصیل کرده 
و سپس اقتصاد یا مدیریت خوانده اند، معمولا در 
مدیریت موفق تر هستند. شاید به این دلیل که 
ریاضیات و مهندسی، ذهن را فعال تر می کند و 
قدرت تجزیه و تحلیل به شخص می دهد. البته برای 
ایجاد ظرفیت و بهره وری بهتر در فراگیری مدیریت، 
بهتر است مهندسان ابتدا چند سال کار کنند و بعد 
با اتکا به این تجربه به سمت آموزش مدیریت بروند. 
در اغلب نهادهای معتبر آموزشی دنیا نیز ارایه سوابق 
کاری از شرکت های شناخته شده، برای ورود به 

دوره های مدیریتی ضروری است.
آموزش، لازمه مدیریت موفق است؛ اما کافی 
نیست. تربیت مدیر باید انتخاب شده صورت پذیرد 
و این گزینش باید مبتنی بر ترکیبی از هوش، 
انگیزه، دانش و رفتار شخص باشد. فرد خودمحور 
نمی تواند مدیری خوب باشد. مدیرانی که انسان ها 
را می شناسند و بر اساس این شناخت مدیریت 
می کنند، عموما چند صفت دیگر نیز دارند. از جمله 
این که انسان ها را دوست دارند؛ برای آنها ارزش قایل 
هستند و معتقدند ایشان هستند که تولید می کنند. 
مدیریت با این اوصاف، در واقع همان رهبری است 
که در ادبیات مدیریتی مورد اشاره قرار گرفته است. 
رهبری عبارت است از مبادله فکری، عاطفی و 
دانشی بین مدیر و همکاران. مدیر باید رهبر باشد و 
این موضع، با ریاست به مفهوم صرفا صدور دستور 
و انتظار اجرای آن تفاوت دارد. نظام مندی، درک 
متقابل در سازمان، جریان اطلاعات و تصمیم سازی 
به سمت مدیر، درک آن توسط وی و صدور دستور 
از جانب مدیر و اجرای آن توسط افراد تحت مدیریت 
را تسهیل می کند. بنابراین مدیر و کارکنان باید در 
دو محور ارتباط داشته باشند. نخست ارتباط عاطفی 
مشترک؛ به ویژه در ایران با ریشه های تاریخی 
عاطفی آن و دیگری ایجاد باورهای مشترک؛ چرا 
که رهبری به عنوان شرط اصلی مدیریت، مفهومی 
متقابل است و رهبر نمی تواند مستقل از افراد تحت 
رهبری و به صورت یک طرفه تعریف شود. پذیرش 
رهبر، منوط به ایجاد دو عنصر عاطفه مشترک و باور 
مشترک است. رهبر باید روی برآیند درک و عاطفه 
انسان ها حرکت کند و نمی تواند با دنبال کردن 

خطی متفاوت، موفق شود.
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تعداد فارغ التحصیلان 
متنـاسب با بـازار کار نیست

بررسی وضعیت کنونی کسب و کار مهندسی عمران در میزگردی با میانسالان
این حرفه:

اشتغال مهندسان جوان یکی از دغدغه های این روزهای آنان و خانواده هایشان است. فضای کسب و کار در شرایط 
روز کشور کمیته تخصصی مهندسی عمران را بر آن داشت تا در قالب میزگرد و مصاحبه هایی از زبان مهندسان به 
بررسی این موضوع بپردازد. بر همین اساس این کمیته دو میزگرد را با جوان ترها و میانسالان این حرفه ترتیب داد. 
مشروح میزگرد بررسی فضای کسب و کار مهندسی عمران با مهندسان میانسال شاغل در این رشته در پی می آید. 
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  خبرنامــه: لطف کنید خودتــان را معرفی کرده و 
بفرمایید چه سالی فارغ التحصیل شدید؟

  مهندس ســیفی: بهزاد ســیفی ورودی سال 1364 
مهندسی عمران دانشــکده فنی، فارغ التحصیل سال 1369و 

مدیرعامل شرکت ساختمانی گرید 3 ابنیه کاژه هستم.

  مهندس مددی: علی مــددی ورودی ســال 1365 
مهندسی عمران دانشکده فنی و فارغ التحصیل سال 1371، در 
سیستم دولتی مدیرعامل مهندسین مشاور توسعه و از طرفی 
عضو هیات مدیره و معاون فنی شرکت سپاسد وابسته به قرارگاه 

خاتم هستم.

  مهندس منصور: بهروز منصور هســتم، ورودی سال 
1365 مهندســی عمران در ســال 1370 در مقطع لیسانس 
و ســال 1372 از مقطــع فوق لیســانس از دانشــکده فنی 
فارغ التحصیل شدم. در هر دو مقطع هم شاگرد اول بودم. سال 
1383 شرکت مهندسی سازه، فلز پایدار را تاسیس کردم. الان 
هم مدیرعامل این شرکت هســتم.  در یک مقطع زمانی بیش 
از 400 نفر پرسنل داشــتیم اما در حال حاضر حدود 100 نفر 

پرسنل داریم.

  مهندس نجفی: محمدرضا نجفی ساروکلایی  ورودی 
سال 1365 و فارغ التحصیل ســال 1371 در رشته مهندسی 
عمران. پس از آن هم ادامه تحصیل دادم و در رشــته مدیریت 

کارآفرینی کارشناس ارشد گرفتم.

  خبرنامه: امروز می خواهیم درباره فضای کسب و کار 
در زمینه مهندسی عمران صحبت کنیم. به نظر می رسد 
نسل فارغ التحصیلان فنی چندان با مشکل کاریابی مواجه 
نبودند. چرا که زمینه سازندگی در ایران بود. اما الان یکی 
از مشکلات دانش آموختگان کنونی دانشکده فنی اشتغال 
است. دغدغه بسیاری از دانشجویان بعد از اتمام تحصیلات 
کاریابی است. در ابتدا از شــما خواهش می کنم، از روند 

اشتغال در زمان خودتان بگویید.

  مهندس سیفی: در آن ســال ها که مــا فارغ التحصیل 
شــدیم، کارفرما برای کار دنبال ما می گشت. کمی عقب تر  در 
سال 1357 بعد از انقلاب، بیشتر شــرکت های موجود قبل از 
انقلاب منحل شدند. بسیاری از شرکت های خصوصی، دولتی 
و مصادره شدند. شرکت های خصوصی باقیمانده نیز در فاصله 
ســال های 57 تا 68 عملا نتوانســتند کار جدی انجام دهند. 
چون در آن سال ها پیمانکارستیزی رواج داشت. آن دوره، دوره 
تعاونی ها بود. آنها کمی رشــد کردند، اما تعاونی ها هم موفق 
نشدند. در واقع در سال های 68 تا 76 یعنی دوره سازندگی که 
پول در کشور فراهم بود، کار هم زیاد بود. دوره ای که بازار تکان 
خورد. بسیاری از شرکت هایی که از قبل توانسته بودند با توجه 
به رانت های موجود، ارزهای دولتی بگیرند و کمی بزرگ شوند. 

یکباره ســردرآوردند و توانستند شــرکت های بزرگی شوند و 
سرمایه ای برای خودشان ایجاد کنند. آن موقع ما تازه از دانشگاه 
بیرون آمده بودیم و این شــرکت ها دنبال مهندس می گشتند. 
در نتیجه هر جا می رفتیم، کار بود. به این ترتیب خیلی راحت 
جذب بازار کار شدیم. من فکر می کنم تک تک بچه های در آن 
سال ها به سرعت جذب شرکت های خوب شده و رشد کردند. در 
واقع کارهای اصلی را بچه های ما انجام دادند. البته مدیران قبلی 
بودند، اما بار کارها یعنی کارهای فنی، مهندسی و تکنیکال بر 

دوش ما بود.  
در آن سال ها ما توانستیم تجربه کسب کنیم. سال هایی بود که 
همه اشتیاق تاسیس شرکت داشتند. هرچند تعدادی نتوانستند 
شرکت خود را حفظ کنند. چون تورم در آن سال ها یعنی بین 
70 تا 74 افسارگســیخته بود. درنتیجه برخی تا به خودشان 
آمدند دیدند نمی توانند ماشین آلات تهیه کنند و امکان انجام 
کارها را با سرمایه خود نداشتند. سال ها طول کشید تا توانستند 

بر این مشکل غلبه کنند.

  مهندس مددی: مهندس اصل مطلــب را گفت. بین 
سال های 59 تا 67 اصلا کسی جرات شروع کاری را نداشت. بعد 
از آغاز دروه سازندگی، من یادم است، قدرت انتخاب داشتم که 
کجا استخدام شوم. بیشتر کارفرمایان هم به بچه های دانشکده 
فنی گرایش داشتند. بیشتر دفاتر فنی را بچه های فنی تشکیل 
داده بود. چون در زمینه کارشناســی فنی مهارت بســیاری 

داشتند.

  مهندس سیفی: به نظرم در آن ســال ها به این بحث 
کارشــناس فنی بودن اهمیت می دادند. بعدها عنوان مهندس 

جای فنی را پر کرد.

  مهندس منصور: در آن زمان علاوه بر خرابی های ناشی 
از جنگ، جمعیت هم رشــد بالایی داشــت. بنابراین تقاضای 
بســیاری برای امکانات جدید وجود داشت. در یک دوره کوتاه 
جمعیت ایران به سرعت افزایش پیدا کرد. شاید حدودا دو برابر 
شد. تمام امکانات اگر برای آن زمان تعبیه شده بود، باید همه 
مملکت یک بار دیگر از نو ســاخته می شــد. از سویی به خاطر 
جنگ همه امکانات سابق هم وجود نداشت. از سویی، امکانات 
مالی این مســاله هم فراهم بود. ما نفــت می فروختیم و توان 
پرداخت این هزینه ها را داشــتیم. یک مساله دیگر اینکه عمر 
سازه ها در کشور ما کوتاه است. ساختمان در کشور ما ظرف 20 
سال مستهلک و به اصطلاح کلنگی می شود. انگار هر 20 سال 
بخواهی مملکت را از نو بسازی. بنابراین کار ساختمانی زیادی 
در ایران وجود دارد. البته کار نیاز بــه پول دارد. فی الحال و در 
وضعیت کنونی ما پول نداریم. درآمد سرانه مملکت آنقدر پایین 
آمده که سال گذشته کمتر از 15 درصد بودجه به بخش عمرانی 
اختصاص یافت و بیش از 85 درصد بودجــه در بخش جاری 
توزیع شد. درآمد سرانه مردم اینقدر کم شده که نمی توانند با 

این درآمد در راستای ساخت و ساز کشور تلاش کنند.
یک نکته دیگر اینکه، سالانه تعداد زیادی جوان از دانشگاه های 

مهندس نجفی: 
فرق است 

بین دانایی و 
توانایی. از نظر 

من استادان 
دانشگاهی ما 

دانایی دارند، اما 
توانایی خیر. در 

حوزه توانایی 
کسانی مثل 

مهندس سیفی، 
مهندس مددی 

و  مهندس 
منصور رفته اند 

با کسب و 
کار جنگیدند 

و توانمند 
شدند. چرا 

اینها تدریس 
نمی کنند؟
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فنی فارغ التحصیل می شــوند. این همه مهنــدس به چه درد 
می خورد؟ فرض کنیم جمعیت کشور حدود 70-80 میلیون 
نفر باشــد. جمعیت آمریکا در حال حاضــر 300 میلیون نفر 
است. ما در حال حاضر بعد از آمریکا و روسیه بیشترین تعداد 
مهندس را در دنیا داریم. این در حالی اســت که آمریکا حدود 
5درصد جمعیت کل دنیا و بیــش از 27 درصد تولید ناخالص 
دنیا را دارد. ما در این میان چه ســهمی از تولید ناخالص دنیا 
داریم. می خواهم بگویم یک بخشی از مشــکلات ما به تعداد 

فارغ التحصیلان جدید برمی گردد. 
ما اصلا به این همــه مهندس نیاز نداریم، این همه دانشــگاه 
می خواهیم چکار؟ در حالی که بدنه نیروی کارگری و تکنسینی 
ما اینقدر ضعیف است. یعنی به اندازه مهندسان مان تکنسین و 
کارگر کاربلد نداریم. یک هرمی باید در توزیع نیروی کار وجود 
داشته باشد. پایین هرم نیروی کارگری متخصص، بعد تکنسین 
و در بالای هرم مهندس. الان به نظر می رســد این هرم وارونه 
شده است.  همه این موارد دست به دست هم داده و باعث این 
وضعیت بیکاری در تحصیل کردگان جوان کشــور شده است. 
هیچ آینده روشنی نمی توان تصویر کرد. نتیجه آن که بسیاری 
به دنبــال ادامه تحصیل هســتند. مثلا الان بــرای امتحانات 
کارشناسی ارشد یا برای دکترا، چیزی حدود 800 هزار نفر ثبت 

نام می کند. این اعداد فاجعه بار است. 

  مهندس نجفی: جناب مهندس! شما شاگرد اول دوره 
لیسانس و فوق لیســانس بودید. چرا برای مقطع دکتری ادامه 

ندادید؟

  مهندس منصور: من اصلا نمی خواســتم وارد کارهای 
دانشگاهی شوم. هدف من ورود به بازار کار بود. من به خاطر بازار 
کار عمران، وارد این رشته شدم. از سال دوم دبیرستان تصمیم 
گرفتم در رشــته عمران تحصیل کنم. وگرنه براساس رتبه ام 
می توانستم رشــته برق را هم انتخاب کنم. اما به کار اجرایی و 

عمرانی علاقه داشتم.

  مهندس نجفی: ولــی بعد از لیســانس، رفتید دنبال 
فوق لیســانس. آیا در دوره فوق در کارهای عملیاتی چیزی به 

معلوماتتان اضافه شد؟ 

  مهندس منصور: رشــته مهندســی عمران در دوره 
کارشناسی بسیار عمومی است و در دوره ارشد کمی تخصصی 
می شــود. با توجه به اینکه رشــته عمران گرایش های کاری 
متنوع و وسیعی دارد، نیاز به تخصصی شدن است. مهندسی با 
تخصص بالا بهتر می تواند کار کند. من الان در تخصص خودم 

کار می کنم. سازه فلزی می سازم. گرایشم هم سازه است. 

  مهندس نجفی: در سخنانتان به هرم جمعیتی نیروی 
کار اشــاره کردید. من در کتابــی خواندم، نســبت کارگر به 
سرکارگر باید یک به 6 و نسبت سرکارگر به تکنسین نیز باید 
یک به 6 و نسبت تکنسین به مهندس نیز باید یک به 6 باشد.  با 
وجود تغییرات این 20سال اخیر در هرم جمعیتی نیروی کار، 

آیا شما در کسب و کار خودتان هم تغییراتی اعمال کردید؟ 

  مهندس سیفی: روزهای قبل از انقلاب، می گفتند هر 
25 میلیون تومان کار، یک مهندس نیاز دارد. اگر این رقم را به 
نرخ امروز تبدیل کنیم، می شود هر یک میلیارد تومان کار. در 
حالی که وقتی وارد یک کارگاه می شوی، می بینی تعداد زیادی 

مهندس در کارگاه مشغول بکارند. 
زمانی که من از دانشــکده بیــرون آمدم و بــرای کار به یک 
کارگاه رفتم، تک و تنها بــودم. گفتند این کارگاه، این دوربین 
نقشــه برداری، این هم امکانات. من جایی رفتم که همه کاره 
خودم بودم. رییس کارگاه، تکنســین و الی آخر. باید نفرات را 
خودم می گرفتم و با حداقل ها کار می کردم. الان وضعیت عوض 
شده اســت. وقتی می خواهیم، نیرو جذب کنیم، این نفرات، 
آنهایی نیســتند که ما انتظار داریم. هیچکــدام را نمی توانیم 
بپذیریم. باید 10 نفر جذب کنیــم تا کار یک نفر را انجام دهد. 

نمی دانم چرا این اتفاق افتاده است.

  خبرنامه: یعنی فارغ التحصیلان الان از لحاظ فنی 
ویژگی بارزی ندارند؟

 
  مهندس سیفی: بله متاســفانه این طــور است. وقتی 
من آگهی می زنم، کسی از دانشــکده فنی داوطلب نمی شود. 
احساس می کنم بچه های همه به خارج از کشور رفته یا درگیر 

فوق لیسانس و دکترا هستند. 

مهندس 
منصور: 
ساختمان 
در کشور ما 
ظرف ۲۰ سال 
مستهلک و به 
اصطلاح کلنگی 
می شود. انگار 
هر ۲۰ سال 
بخواهی مملکت 
را از نو بسازی. 
بنابراین کار 
ساختمانی 
زیادی در ایران 
وجود دارد. 
البته کار نیاز به 
پول دارد. در 
وضعیت کنونی 
ما پول نداریم

مهندس علی مددی     مهندس بهروز منصور                مهندس بهزاد سیفی   مهندس محمدرضا نجفی



29

گزارش ویژه

  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  

  مهندس مددی: یک مســاله دیگر هم هست. در حال 
حاضر این فارغ التحصیلان فنی جویای کار هســتند که برای 
ما شــرایط تعیین می کنند. مثلا اینکه محل کار تهران باشد. 
فاصله اش تــا خانه مان کم باشــد و ... من دومین ســالی که 
فارغ التحصیل شــدم برای کار به بیابان رفتــم. به قول آقای 
مهندس، من یک مهندس بودم و یک کارگاه. آن موقع حتی بلد 
نبودم که چطور بونکر سیمان را تخلیه می کنند. الان هیچکس 

حاضر نیست در شهرستان کار کند. 
اینکه می فرمایید چطور با هوشمندی توانستید کسب و کارتان 
را تغییر دهید، مسیر شغلی مشخصی برای ما تعریف نشده که 
راحت بتوانیم بگوییم، از این مقطــع، باید این کار را انجام داد. 
هیچ حمایتی وجود ندارد. آقای مهنــدس گفتند یک زمانی 
400  نفر برایشان کار می کردند. البته من با فرمایش مهندس 
که می گفت پول نداریم، مخالفم. فکر کنم مملکت خیلی هم 

پول دارد، اما نمی دانند چگونه مدیریت کنند. 
من وارد یک پروژه شدم که در ابتدا باید از 350 پرسنل تعدادی 
هم تعدیل می شد. این پروژه را به جایی رساندم که در آن 7 هزار 
نفر کار می کردند. در یک مقطعی حدود 300میلیارد تومان از 
دولت طلبکار بودیم و همین مقدار هم به مردم بدهکار بودیم. 
در زمان هدفمند کردن یارانه ها، شب خوابیدیم، صبح گفتند 
قیمت گازوئیل از 116 به 350 تغییر کرده. من در آن زمان 500 
کمپرسی فعال داشتم. در کمتر از یک ساعت اینها به کارشان 
ادامه دادند. در حالی که کارگاهی کوچیک تر از مجموعه ما با 
5-6 کمپرســی کارش متوقف شد. البته این صحبت مهندس 
درست است. آنهایی که عقل و شعورشــان می رسید یا کار را 
تعطیل کرده اند و یا از این مملکت رفته اند. کسانی که بتوانند 

در شرایط خاص تصمیمات درست بگیرند. 
متاسفانه ما الان با کسانی کار می کنیم که دانش لازم را ندارند. 
نمی گویم همه فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد کم دانش هستند. 
اما متاسفانه بیشتر بچه های خوبمان از کشور می روند یا اینکه 
کار نمی کنند و ادامه تحصیل می دهند. در حالی که در زمان ما 

بچه ها ترجیح می دادند کار کنند. 

  خبرنامه: یکی از دلایل این به هم ریختگی، ایراد در 
برنامه ریزی کلان چه به لحاظ کســب و کار و چه به لحاظ 
فعالیت های عمرانی و آموزشی است. سوال من این است 
با توجه به شرایط موجود، شــما چقدر به روزآمد کردن 
کســب و کارتان پرداختید؟ و سوال دیگر اینکه آموزش 
فارغ التحصیلان جدید چقدر با نیازهای بازار منطبق است؟

  مهندس منصور: ببینید در رابطه با ســوالی که آقای 
نجفی کردند که چطــور خودتان را با شــرایط جدید تطبیق 

می دهید؟ فقط باید کارمان را تعطیل کنیم. 
راهش فقط همین اســت. در یک مقطع زمانی 800 میلیارد 
دلار پول آمده توی این مملکت حالا بگذریم که چه مقداریش 
کجاها هزینه شــده ولی بالاخره 800 میلیارد دلار پول وارد 
کشور شد. بسیاری از شرکت های با این پول شروع کرده و رشد 
کردند. اما الان دیگر آن پول وجود ندارد. دیگر آن حجم درآمد 

نفتی وجود ندارد. در نتیجه شــاید در بخش عمران به کمتر از 
10درصد شرکت های موجود نیاز داریم. با شرایط حال حاضر 
90 درصد شــرکت ها اضافه اســت. بنابراین یا باید با یکدیگر 
بجنگند و نابود شوند یا خودشان دوستانه و در اوج کنار بکشند. 
من می خواهم شرکتم را تعطیل کنم. چون در غیر این صورت 
سال به سال باید ضرر بدهم. هر وقت شرایط بهتر شد، دوباره 

شرکت را باز می کنم.  

  خبرنامه: الان مشکل نبودن پول است یا نیاز ایران 
به ساخت و ساز برطرف شده است؟

  مهندس مددی:  قرار نیســت، ما مهندســان یک جا 
بمانیم. یعنی وقتی ایشان شــرکتی راه می اندازد، شرکت باید 
رشد کند. درست مثل اینکه برای افزایش دانش باید به خارج از 
کشور برویم. ما هم وقتی به غنای علمی و تجربی می رسیم باید 
خدمات فنی را صادر کنیم. اگر مشــکلات را بگویم، می گویند 
سیاسی می شود. اما وقتی رهبر کشور در جلسات می فرمایند، 
سیستم های اقتصادی کشــور در این دولت اشتباه کرده، در 
دولت قبل هم اشــتباه کرده. در دولت اسبق هم اشتباه کرده، 

مسلم است این بلاها سر شرکت ها می آید. 
شــرکت چینی cggc که اتفاقا دولتی هم هست، 30 میلیارد 
دلار ترن اور مالی دارد و 25 درصد این مبلغ در خارج از کشور 
چین است. در مقابل این شــرکت عظیم، من از طرف شرکت 
دولتی خودمان برای عقد قرارداد بلندترین سد خاکی جهان، 
در چندین جلسه شرکت کردم. البته من از اینکه جذب سیستم 
دولتی شدم، ناراحت نیستم و خیلی هم خوشحالم. قرار نیست 

همه بروند بخش خصوصی. اما حالا چه فایده ای دارد؟ 
ما در مناقصه بین المللی شرکت می کنیم، اما کسی از ما حمایت 

نمی کند. 
رییس جمهور ایتالیا زنگ میزند و از شــرکت ســالینو ایتالیا 
حمایت می کند. اینجا چی؟ در حالی که این سد 11 سال کار 
ایجاد می کند. اینکه امسال بگوییم غلط است و سال دیگر نیز 

همین، مشکلی حل نمی شود. 

  مهندس نجفی: زمانی که شما از دانشکده بیرون آمدید 
و هر کدام مســئولیتی را پذیرفتید، حتما با مشکلاتی برخورد 
کردید که ناشی از نقص های آمورشی بود. مثلا شما حسابداری 

بلد نبودید. 
مدیریت بلــد نبودید و قس علــی هــذا. الان مباحث علمی 
تخصصی تر شده و کلاس های آموزشی جدیدی نیز ایجاد شده 
است. شــما جای خالی این دانش در دوره  جدید را چطور پر 
کردید؟ با شکســت یا تجربه یا روش های دیگری که خودتان 

اتخاذ کردید؟   

  مهندس سیفی:  من بارها فکر کرده ام کاش بچه ها در 
دانشکده دو واحد حســابداری یا مدیریت می خواندند. بچه ها 
باید با اقتصاد روز دنیا و تحولات اقتصادی 20 ســال گذشته 

آشنا شوند. 

مهندس مددی: 
جوانان ما باید 

از خودشان 
مایه بگذارند. 
به اعتقاد من، 
جوانان حتی 

فارغ التحصیلان 
دانشکده فنی، 

می خواهند 
غوره نشده، 

مویز شوند. باید 
از ادعاهای 

خود کم کنند و 
زحمت بکشند. 

خواه ناخواه 
نسل جوان 

ما باید 
مسئولیت پذیر 

باشد



30

گزارش ویژه

  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  

  مهندس سیفی:  شاید من چون از قبل علاقه داشتم، 
تمام اینها را می دانستم و در واقع یک حسابدار حرفه ای بودم، 

اما اغلب بچه ها در این زمینه مشکل دارند. 

  مهندس نجفی: عرض من این اســت که بعد از اتمام 
دروس مهندسی، یک ترم کسب و کار برای مهندسان تعریف 

شود.

  مهندس سیفی:  نمی تواند این اتفاق بیافتد. نمی شود به 
دانشجو بگوییم به جای 150 واحد، 170 واحد بگذران.

 
  خبرنامه: سیستم آموزشــی ما یک الگوبرداری از 
سیستم های خارجی است. بدون توجه به نیازهای کشور. 
در یک کشــور صنعتی، مدیر یک شرکت، لزوما مهندس 
نیست. بلکه کسی اســت که مدیریت خوانده. پس لازم 
نیست کسی که از دانشــگاه فارغ التحصیل می شود یک 
حکیم جامع الشرایط باشــد. بنابراین لزومی ندارد یک 
مهندس ذهن خود را درگیر حسابداری کند. اما در جامعه 

ما وضع متفاوت است. 

  مهندس ســیفی: به نظرم باید سیســتم آموزشــی 
در دانشــگاه های صنعتی به این شکل باشــد که ویژگی های 
گرایش های حرفه ای مهندسی شــامل پیمانکاری، طراحی و 

مشاور آموزش داده شود. 
یادم می آید زمانی من یک مهنــدس را در کارگاهی در چابهار 
استخدام کردم. این مهندس بعد از دو هفته زار زار گریه می کرد 
و می گفت، اصلا فکر نمی کردم، کار مهندس عمران این باشد. 
باید این رشــته را رها کنم. فکر می کرد باید در دفتر طراحی، 
پشت میز کامپیوتر بنشیند و کار کند. کار کردن در یک کارگاه 
با گرمای 50 درجه و با کارگــران غیرمتخصص، واقعا برایش 
غیرمنتظره بود. البته مشکل از آنجاست که به جای تکنسین، 
مهندســان تازه فارغ التحصیل را استخدام می کنیم. بخشی از 

این مشکل هم باید در دوره کارآموزی حل شود. 

  مهندس نجفی: بخشی از این دوره ها می تواند خارج از 
دانشگاه و توسط کانون فارغ التحصیلان برگزار شود. مهم این 
اســت که یک فارغ التحصیل به این بینش برسد برای سرعت 
بخشیدن در موفقیت باید یک ترم بیشتر درس بخواند. شما در 

این خصوص چه دیدگاهی دارید؟

  مهندس منصور: سوال شما به نیاز بازار کار برمی گردد. 
ایشان اشاره کردند، در اروپا نیازی نیست یک مهندس این علوم 
را یاد بگیرد. اما در کشور ما بیش از 90درصد مهندسان، همه 
فن حریفند. در حالی که اینها اضافه است. من خودم از روز اول 

کار پیمانکاری را شروع کردم. 
اصلا هم اصلا این شاخه و آن شاخه نپریدم. در راستای همین 
هدفی که الان به آن رســیده ام نیز کاملا استادم. ولی الان به 
شما می گویم دیگر به این تخصص نیاز نداریم. براساس نیازی 

که بازار تعریف می کند، از هزار و 200 مجموعه مشابه، کمتر 
از 100 مجموعه هم کفایت می کند. الان اینهمه دانشــگاه در 
کشور ساخته شــده، در حالی که کمتر از نصف این تعداد هم 
برای سال های سال کشــورمان کافی است. کلا 200 مهندس 

عمران در سال برای کشور کافی است. 

  مهندس مددی:  به نظر من در آموزش های دانشگاهی 
باید ارتباط با صنعت لحاظ شــود. اســتادان ما همیشه توی 
گوشــمان می خواندند. به نظر من به مرور یک سری نیازهای 

جدید پیش می آید. چون تکنولوژی تغییر می کند.
یک بخش ایــن نیازها باید در NGO ها رفع شــود. الان نظام 
پزشــکی متولی امور بازآموزی پزشــکان اســت. ما هم نظام 

مهندسی داریم. 
ببینیم در رشته پزشکی چطور عمل می کنند. دوره های برای 
تمدید پروانه دارند. در نتیجه از علم روز هم برخوردارند. دایم 

بروز می شوند. 

  خبرنامه: آقای مهندس! الان بســیاری از بچه های 
تازه فارغ التحصیل گله مند هستند که کار پیدا نمی کنیم. 
از طرفی دایم به آنها گفته می شــود که شما فقط درس 
خواندید و کار بلد نیستید. به نظر شما برای این مهندسان 
جوان چکار می توان کرد؟ به نظر می رسد ادامه تحصیل این 
مهندسان جوان تا مقاطع بالا یک جور به عقب انداختن 

بحران بیکاری است.
 

  مهندس سیفی: هیچ کاری نمی شود کرد. وقتی در یک 
مناقصه 10 میلیاردی، 120 شرکت با هم رقابت می کنند تا با 
اختلاف کمی برنده شوند، نشان از مشکل در بازار کار است. تازه 
رقم مناقصه فهرســت بهای هزینه هایشان را هم به زور جواب 
می دهد این یعنی خودکشی. شرکت ها فقط می خواهند مشغول 

یک کاری باشند، سوددهی چندان مهم نیست. 

  مهندس مددی: البته باید ببینیم دنیا چطور وارد یک 
رقابت مناقصه می شــود. در دنیا هر 4 یا 5 شرکت با هم یکی 

می شوند.  

  مهندس نجفی: شــما آینده کســب و کار خودتان را 
چطور می بینید ؟

  مهندس سیفی: ما سال هاست، آینده کار پیمانکاری را 
خراب ارزیابی کردیم. از زمانی که شرکت های وابسته به سپاه 
قدرت می گرفتنــد، متوجه بودیم که دیگــر بخش خصوصی 
نمی تواند کاری بکنــد. بخش خصوصی عملا مرده اســت. از 
سال ها پیش ما عملا وارد بخش خصوصی سازی شدیم. بخش 
عمده ای از نیرو و توانمان را به بخش آپارتمان ســازی آوردیم 
و در سطح شــهری کار کردیم. با توجه به شرایط امروز در این 
بخش هم دیگر نمی توان کار کرد. خود ما الان نمی توانیم کار 

جدید شروع کنیم.

مهندس سیفی: 
الان وقتی وارد 
یک کارگاه 
می شوی، 
می بینی تعداد 
زیادی مهندس 
در کارگاه 
مشغول بکارند. 
زمانی که من از 
دانشکده بیرون 
آمدم و برای کار 
به یک کارگاه 
رفتم، تک و تنها 
بودم. الان وقتی 
می خواهیم، 
نیرو جذب کنیم، 
باید 1۰ نفر 
جذب کنیم تا کار 
یک نفر را انجام 
دهد
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  مهندس مددی: به نظرم بعضی چیزها در ایران درست 
جا نیافتاده است. ما همه چیز را با قانون صفر و یک می بینیم. در 
حالی که شما شرکت های بزرگ دنیا را ببینید، هلدینگ هایی 
هستند از شرکت های کوچک. البته برخی وابستگی هایی نیز 
ممکن است به دولت داشته باشند. من در سد گتوند، 52درصد 
کار را به پیمانکارهای خصوصی سپردم. اما اگر ما نبودیم اینها 

به تنهایی نمی توانستند کار کنند.  

  مهندس ســیفی: در همان گتوند ما هــم بودیم. ما 
پیمانکار آب و نیرو بودیم. لوله های آبرســان و تخلیه تحتانی 
آنجا با ما بود. اما با ضرر بیرون آمدیم. وارد یک کاری شدیم و 

بعد از 4سال کار با ضرر بیرون آمدیم.

  مهندس نجفی: یک نکته را عنــوان کنم. می گویند، 
شرکت شل یا توتال در فرانســه جزو شرکت های بسیار بزرگ 
هســتند و وقتی وارد یک حوزه کاری می شوند، شرکت های 
کوچک دیگر در آن وارد نمی شوند. ما الان شرکت های دولتی 
در درجات مختلف داریم. یعنی اگر کار بسیار بزرگ باشد، فرضا 
خاتم الانبیاء سراغش می رود. کارهای خرده ریز، شرکت های 
چند پله پایین تر. اتفاقی که در این کشــور افتاده این اســت 
که ما یک سری شــرکت های پیمانکاری و مشاوره ای دولتی 
در رتبه های مختلف ایجاد کرده ایم کــه اگر بخواهیم در یک 
مناقصه بین المللی شرکت کنیم، مثلا در حوزه نفت بتوانیم با 
توتال فرانســه رقابت کنیم؟ البته این تفکر از نگاه استراتژیک 
شاید درست باشد، اما در واقع کسب و کارهای کوچک را از بین 
می بریم. مثل شرکت های چینی که وقتی وارد ایران می شوند، 
دامپینگ ایجاد می کنند و شرکت های ایرانی را از بین می برند. 
الان در کشــور شــرکت هایی دولتی باعث نیمه جان شــدن 
شرکت های خصوصی شده است. چون می خواهیم به هر قیمت 
یک سری از شرکت های دولتی را نگهداریم. انگار شرکت های 
دولتی پای خود را روی خرخره شرکت های خصوصی گذاشتند 
تا خفه شوند. البته شرکت های دولتی هم زیانده هستند و با زور 

نگهداری می شوند.

   مهندس ســیفی:  ببینید شــرکت های بزرگی مثل 
خاتم الانبیــاء که به وجــود آمدند، قــرار بــود کارهای زیر 

100میلیارد را نگیرند، اما این اتفاق نیافتاد. 

  مهندس مددی: الان شرکت های ما به دو شکل هستند. 
یک سری مثل شرکت آقای مهندس که توان انجام کار را دارد. 
یک سری هم شرکت های قدیمی هستند که به آنها خون تازه 
و نیروی جوان تزریق نمی شــود. متاســفانه در کشور ما هیچ 

صنعتی 40 یا 50 سال عمر نکرده است. 
 

  خبرنامه:چرا؟ در زمان شما که هم زمینه مساعد بود 
و هم فارغ التحصیلان کارآفرین مثبت و پرانرژی وارد بازار 
شدند، چطور هیچکدام نتوانسته اند به اندازه یک شرکت 

بین المللی رشد کنند؟  

  مهندس سیفی: البته شــرکت هایی هم رشد کردند. 
شرکت هایی که از سال های 68 به بعد رشد کردند. 

 
  مهندس مددی: البته شیوه بزرگ شــدن در ایران با 
بزرگ شدن در خارج متفاوت اســت. من شرکت بزرگ دنیا را 
دیده و با آنها کار کرده ام. شرکت بایر از مس فروشی شروع کرد. 
هرچند ترن اور مالی شرکت بایر با یک شرکت ایرانی یکی باشد، 
اما تفکر پروفسور بایر با تفکر مدیر شرکت ایرانی بسیار متفاوت 
است. متاسفانه شرکت های ایرانی چه دولتی چه خصوصی فقط 

به فکر درآمد ظاهری هستند.  

  مهندس سیفی: من فکــر می کنم، شرکت های ایرانی 
نیز مطالعات ایــن کارها را انجام داده اند. شــرکت های بزرگ 
استراتژی هایی برای آینده گذاشته اند. منتها این که چرا عمل 
نمی کنند، شاید الان اینقدر بیلانشان منفی است که نمی توانند 

کاری کنند. نمی شود از بیرون قضاوت کرد.

  خبرنامه: اگر شــرکت های بزرگ پا بگیرند، لازم 
نیست، هر کس که فارغ التحصیل شد، کارآفرین شود و 
کســب و کار کوچک خودش را راه اندازی کند. نیروهای 
جوان می توانند در همین شرکت ها کار کنند و خون تازه به 
مجموعه وارد کنند. چطور در کشور ما این اتفاق نمی افتد؟ 

 
  مهندس ســیفی: چون مدیر نداریم. باید مدیرعامل 
کنار برود و یک مدیر جدید بیاید. حتی لازم نیست این مدیر 

مهندس باشد. 

  مهندس نجفی: آقای مهندس! شما در سازمان خودتان 
جانشین پروری کرده اید؟

  مهندس سیفی: ما خیلی کوچکیم. این مساله در مورد 
شرکت های بزرگ اتفاق می افتد. این شرکت ها لازم است سهام 
خود را به پرســنل واگذار کرده و به عبارتی به شرکت سهامی 

خاص تبدیل شود. 

  مهندس مددی: بعضی شــرکت ها در دنیــا به گروه 
تبدیل می شــود. مثل شرکت ســویمگ که زیرمجموعه یک 
گروه قرار می گیرد و می گوید من ماشین تولید می کنم. اما به 
نظر من در ایران کمتر شرکت های بزرگ ساختمانی هستند 
که به فکر تغییر و تحولی باشــند. مدیران این شرکت ها بعد از 
مدتی به سن و سالی که می رسند، می گویند ما با یک لقمه نان 
سنگک سیریم و چندان حوصله توسعه را ندارد. یا اینکه فقط 
به فکر رشد در گستره خودش است. به نظرم آقای مهندس که 
می گوید، ما کوچک هستیم. کوچک نیستید. فکر بزرگی دارید 

و  می توانید شرکتتان را توسعه دهید. 

  مهندس سیفی:  یک دلیل هم این است که برخی از اینها 
کارشان کاملا قانونی نیست و نمی توانند سهامی را واگذار کنند.

مهندس  مددی: 
در حال حاضر این 
فارغ التحصیلان 

فنی جویای کار 
هستند که برای 

ما شرایط تعیین 
می کنند. مثلا 

اینکه محل کار 
تهران باشد. 
فاصله اش تا 
خانه مان کم 

باشد و ... الان 
هیچکس 

حاضر نیست در 
شهرستان کار 

کند
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  مهندس نجفی: آیا شما برای 5 سال بعد در سازمان یا 
شرکت خود برنامه ای دارید؟

 
  مهندس سیفی: ما درباره اش فکر می کنیم که نیروهای 
جوان اســتخدام کرده و بخشی از ســهاممان را واگذار کنیم. 
البته در هیات مدیره ما هم این صحبت بود که دنبال دردســر 

می گردید؟ 5سال دیگر شرکت را می فروشیم.  

  خبرنامه: شــاید به خاطر همین فرمایش شما لازم 
باشد در راس هرم مدیریتی یک ســازمان فرد جوان و 
ریسگ پذیری قرار گیرد. با این تفسیر چرا شرکت ها به 
جوانان پر و بال نمی دهند تا جوانان مجبور نباشند، کسب 

و کار کوچک خود را راه اندازی کنند؟ 

  مهندس سیفی: سلایق ما عوض می شود. من آخرین 
مهندسی که دیدم و از او خوشم آمد و استخدام کردم، 10 سال 

قبل بود.

  خبرنامــه: یعنــی اینقــدر در فارغ التحصیلان 
قحط الرجال شده؟ 

  مهندس نجفی: من تا الان با بیش از 5 تا مهندس کار 
کردم و دنبال این بودم که کاملا دانش و مهارتم را با آنان انتقال 
بدهم. به آنها گفتم طی 5 سال، 25سال تجربه من را بگیرید و 
بعدا هرطور خواستید کار کنید. بعد از یک سال همگی رفتند. 
من وارد حوزه ارزیابی خسارت بیمه شدم، متوجه شدم که این 

صنعت بستر بسیار بزرگی است که بچه های ما وارد آن نشدند. 
صنعت بیمه یک صنعت فرارشته ای است. 

نکته دیگر اینکه در زمان ما دوره انتظار برای دیده شدن، سه 
سال بود، اما الان دانشجو بعد از سه ماه کار می خواهد بخشی 

از شرکتم را به او بدهم. 
 نکته دیگری کــه باید در نظر گرفت فرق اســت بین دانایی و 
توانایی. از نظر من استادان دانشگاهی ما دانایی دارند، اما توانایی 
خیر. در حوزه توانایی کســانی مثل مهندس سیفی، مهندس 
مددی و  مهندس منصور رفته اند با کســب و کار جنگیدند و 

توانمند شدند. چرا اینها تدریس نمی کنند؟

  مهندس مددی:  فرمایش ایشــان درســت است. من 
عمرم را در این کارها گذاشتم. اداره کردن 7هزار و 500نفر کار 
راحتی نیست. به بخش خصوصی و دولتی کاری ندارم. روزی 
یک میلیارد تومان کار کردن، راحت نیست. مدرک من همان 

مهندسی است. 
البته بعدها رفتم و یک فوق لیسانس راه و ترابری گرفتم. ارزشی 
که دنیا برای تجربه قایل اســت، اینجا اصلا لحاظ نمی شــود. 
عکس مهندس حامی را در دانشــکده نصب کرده ایم اما برای 
عنوان دکتر احتــرام می گذاریــم. الان متاســفانه برای این 

تجربیات ارزش قایل نیستند. 

  مهندس نجفی:  افرادی که ریســک پذیر نیســتند، 
اغلب اســتاد دانشــگاه می شــوند. متاســفانه در کشــور ما 
عدم ریســک پذیری را آموزش می دهند. اســتاد دانشگاهی 
که ریســک پذیر نیســت، این خصلت را به دانشــجوی خود 

مهندس 
سیفی: هیچ 
کاری برای 
اشتغال جوانان 
نمی شود کرد. 
وقتی در یک 
مناقصه 1۰ 
میلیاردی، 1۲۰ 
شرکت با هم 
رقابت می کنند 
تا با اختلاف 
کمی برنده 
شوند، نشان از 
مشکل در بازار 
کار است. تازه 
رقم مناقصه 
فهرست بهای 
هزینه هایشان 
را هم به زور 
جواب می دهد. 
این یعنی 
خودکشی
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منتقل می کنــد. حالا هم بــه جامعه ای رســیدیم که تعداد 
فارغ التحصیلان آن رو به انفجار است. 

  مهندس سیفی: استادان ما اینطور نبودند و ریسک پذیر 
بودند. اغلب خودشان بیرون از دانشــگاه کار می کردند. یعنی 
فقط دانایی نبــود، توانایی هم بود. اســتادانی همچون دکتر 

قالیبافیان و دکتر بهنیا.

  خبرنامه: با توجه به تجربیاتی که در فضای کسب 
و کار داشــتید، لطف می کنید تعریفی از کارآفرین ارایه 

دهید؟

  مهندس نجفی:  ما ســه نوع کارآفرینــی داریم. اول 
کارآفرین فردی مثل سیفی و مهندس منصور که کسب و کار 
خودشان را راه انداخته اند. دوم کارآفرین سازمانی مثل مهندس 
مددی چون در بخش دولتی هســتند. یعنی یک ســازمانی 
تشکیل شده و ایشان به آنجا رفته و با تلاش و خلاقیت، سازمان 
را چابک سازی کرده است. سوم، کارآفرین اجتماعی است. در 
واقع این شکل سوم فعالیت های اجتماعی است. شخص در این 
فعالیت های اجتماعی می تواند به خوبی خودش را نشان بدهد. 
این شــکل بســیار برای بچه های برون گرا، مفید است. کانون 
از آنجاهایی اســت که کارآفرینی اجتماعی فوق العاده بالایی 
ایجاد کرده است. رســالت کانون این بود که با استفاده از این 
کارآفرینی اجتماعی، اهداف خود را تعیین کرده و برای رسیدن 
به آن استراتژی تدوین کند. زمانی که در فضای اجتماعی کانون 
فعالیت می کردم، بسیاری از مدیرعاملان بزرگ از من برای کار 
دعوت می کردند. یک سال یا دو سال کار می کردم، اما آن طور 

که انتظار داشتم، دیده نمی شدم.

  مهندس مددی: به نظرم می رسد که زمان ما بسیاری 
این رشــته را به خاطر پول انتخاب کردند. البته در کشــور ما 
چنین روحیه ای حاکم اســت. مثلا رشته های پزشکی را برای 
پول و نه بــرای کمک کــردن انتخاب می کننــد. درآمد یک 
فوق تخصص قلب در ماه بیش از 700- 800 میلیون اســت. 
با این درآمد کســی به فکر کارآفرینی نیست. 6 ماه از سال هم 

می تواند کار نکند. 

  مهندس سیفی: دوستان گفتند ما به خاطر پول سراغ 
این رشته آمدیم. شاید در رتبه های بالا این حرف صحیح باشد، 
اما بقیه رشته را برحسب رتبه انتخاب کردند نه درآمد و علاقه.

  مهندس مددی: این را هــم در نظر بگیرید در زمان ما 
جنگ بود و بسیاری به خاطر اینکه به جنگ نروند به دانشگاه 
آمدند، به ویژه دانشــگاه آزاد. یک نکته دیگر، زمانی که بعد از 
چند سال کار در تهران به خارج از مرکز رفتم، یک باره حقوقم 
سه یا چهار برابر شــد. فکر می کردم با آمدن فارغ التحصیلان 
دانشــگاه آزاد، نرخ کار ما بالاتر می رود، اما با ورود اولین دوره، 
بازار کار شکســت. به طوری که الان حقــوق کار در تهران و 

شهرستان هیچ فرقی با هم ندارد. 

  خبرنامه: با توجه به این مشکلات و ضعف سیستم 
آموزش و سیستم کســب و کار، جوانان چطور می توانند 

فضای اشتغالی برای خود بیابند؟

  مهندس مددی: جوانان مــا باید از خودشــان مایه 
بگذارند. به اعتقاد من، جوانان حتی فارغ التحصیلان دانشکده 
فنی، می خواهند غوره نشده، مویز شوند. باید از ادعاهای خود 
کم کنند و زحمت بکشــند. خواه ناخواه نســل جوان ما باید 
مسئولیت پذیر باشد. مهندس می فرمایند طی 10سال گذشته 
نتوانســته اند یک نفر کاربلد پیدا کنند، اما من با کســانی کار 
می کنم که هیچ کدام کاربلد نیســتند. متاسفانه سیستم باید 
خود را با آنــان تطبیق بدهد. از طرفی بــازار مهاجرت نیز داغ 
است. مخصوصا بین بچه های دانشــکده های برتر. البته اگر ما 
هم به ســال های 70 یا 69 که تازه فارغ التحصیل شده بودیم، 
برگردیم، بهترین کار این بود که برویم. من انتظار دارم، کانون 
این موارد را آسیب شناسی کند و اینها را با مسئولان مملکتی 

مطرح کند. 

  مهندس سیفی:  ما سرمایه این مملکت را  سوزاندیم. 
کاری را که باید نکردیم. 

  مهندس مددی: وقتی آینده فرزند من مبهم است، بهتر 
اســت به جایی بروم که بتوانم به یک ثبات کاری دست یابم. 
وقتی مسئولان چندین دوره هیچ فکر نکرده اند، نمی شود تا ابد 

از نخبگان بخواهیم اینجا بمانند. 
به عنوان یک فارغ التحصیل می خواســتم از کانون انتقاد کنم. 
من مدیر یکی از پروژه هایی هستم که بعضا می شنوم، اعضای 
کانون از آنهــا بازدید می کنند. بعد از من می پرســند، علی تو 
هماهنگ کردی؟ می گویم نه! در حالی کــه اگر با من ارتباط 
داشته باشند و هماهنگ کنند، کارها بسیار سریع تر می شود. 
اما ارتباط کانون با اعضا قطع است. من گلایه می کنم. در کانون 
تولد فرزند طرف را تبریک می گوییم، اما مثلا من آن طرف دنیا 

موفق شده ام، هیچ کس چیزی نمی گوید. 

  مهندس نجفی: شــما خودت هم بایــد موفقیت های 
خودت را اعلام کنی.

  مهندس مددی: خودم بیام بگویم موفق شده ام. 

  خبرنامه: بله! ما دایم اخبار فارغ التحصیلان را رصد 
می کنیم، اما نیاز به ارتباط دوطرفه داریم. بسیار خوشحال 
می شــویم ما را در جریان موفقیت هــای خود بگذارید. 
بســیاری از این موفقیت ها و فعالیت هــا جایی انعکاس 
نمی یابد و تا خود اعضا به ما اطلاع ندهند، کسی خبردار 

نمی شود. 
در انتها از شما به خاطر وقتی که گذاشتید، متشکریم.

مهندس 
منصور: 

الان به شما 
می گویم دیگر 

به تخصص 
پیمانکاری 
نیاز نداریم. 

از هزار و ۲۰۰ 
مجموعه 

مشابه، 
کمتر از 1۰۰ 
مجموعه هم 

کفایت می کند. 
براساس 

نیازی که بازار 
تعریف می کند. 

الان اینهمه 
دانشگاه در 

کشور ساخته 
شده، در حالی 

که کمتر از نصف 
این تعداد هم 

برای سال های 
سال کشورمان 

کافی است
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ارتباط صنعت و دانشگاه 
ضعیف است

بررسی دغدغه  های اشتغال فارغ التحصیلان جدید دانشکده فنی 
در گفت و گو با مهندسان جوان عمران:

شنیدن مشکلات اشتغال فارغ التحصیل جوان مهندســی عمران از زبان خود آنان چشم انداز واقعی تری از این 
دغدغه ها و فضای کسب و کار این رشته در شرایط جدید جامعه به دست می دهد. از این رو پای صحبت جوانان حرفه 
مهندسی عمران نشستیم تا از آنان درباره شرایط شغلی شان سوال کنیم. مشروح این میزگرد که به همت کمیته 

تخصصی مهندسی عمران ترتیب یافته در پی می آید.
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  خبرنامه: با سلام و تشــکر از وقتی که در اختیارمان 
گذاشتید، در ابتدا لطفا خودتان را کامل معرفی کنید.

  مهندس برنده: مهسا برنده هســتم. فارغ التحصیل 
رشته عمران در ســال 78 و فارغ التحصیل کارشناسی ارشد 
گرایش ژئوتکنیک در سال 1380 از دانشکده فنی هستم. از 

همان سال در شرکت خاک مسلح کار می کنم.

  مهندس وجودی: مهدی وجودی ورودی ســال 76 
مهندسی عمران دانشکده فنی هســتم. در زمینه IT فعالیت 
می کنم و حدود یازده ســال اســت که سایت ســیویلیکا را 

راه اندازی کرده ام.

  مهندس قناعــی: من امیــر قناعــی ورودی 65 و 
فارغ التحصیل  71 مهندســی عمران دانشکده فنی، در دوره 
کارشناسی ارشــد در گرایش زلزله تحصیل کرده ام. در حال 
حاضر در زمینه اجرایی فعالم و به عنوان رییس کمیته عمران 

در خدمتتان هستم.

  مهندس رحیمی: روزبه رحیمی فارغ التحصیل سال 
1387 کارشناسی مهندسی عمران دانشــکده فنی هستم. 
سال 1389 شرکت پایدار را تاسیس کردم. مدیرعامل و یکی 

از سهامداران این شرکت هستم.

  خبرنامه:  کمیته عمران تصمیم بــه تهیه میزگردی 
در ارتباط با اشــتغال جوانان گرفته است. چراکه اشتغال این 
روزها دغدغه بسیاری از جوانان است. به ویژه دانش آموختگان 
دانشکده فنی که جوانان نخبه کشور هستند و درنتیجه انتظار 
دارند بلافاصله پس از فارغ التحصیلی جذب بازار کار شــوند. 
بنابراین از شما دعوت کردیم تا با تشریح رمز و راز کسب و کار 
خود، از موفقیت خود در این زمینه برای مخاطبان ما بگویید. 
شما بعد از فارغ التحصیلی چه مسیری را طی کردید تا بتوانید 

کسب و کار خودتان را راه اندازی کنید؟

  مهندس رحیمی: من به رشــته ای که در حال حاضر 
در آن فعال هستم، بسیار علاقه دارم. جدای از رتبه بندی های 
کنکور به این رشــته علاقمندم. چون رتبه ام هــم در دروه 
لیسانس و هم در دوره فوق لیسانس طوری بود که می توانستم 
در بقیه رشته های مهندسی نیز قبول شوم، اما اولین انتخابم 

گرایش خاک دانشکده فنی بود. 
حتی به دانشگاه شریف هم فکر نمی کردم. چون در خانواده ام 
درباره دانشکده فنی بسیار صحبت می شــد و من نشناخته 
عرق عجیبی به دانشکده فنی داشتم. در دوره لیسانس اولین 
انتخابم عمران دانشــکده فنی بود و چون بــه دروس خاک 
بسیار علاقه داشتم، اولین انتخابم در دوره فوق لیسانس خاک 
دانشــکده فنی بود. در طول دوره ارشــد با آقای دکتر بهنیا 
آشنا شدم. پایان نامه کارشناسی ارشدم را با آقای دکتر بهنیا 

گذراندم. در همان حین به شرکت خاک مسلح رفته و مشغول 
به کار شدم. آنجا محیط بســیار خوبی بود. آقای دکتر برای 
اینکه افراد بتوانند با کار آشنا شده و فضای حرفه ای را تجربه 
کنند، به آنان پر و بال می داد، به خصوص به بچه های فنی. من 

هم از فرصت استفاده کردم. 
حدود یک سال و اندی در شرکت خاک مصلح کار کردم. بعد 
از آن تصمیم گرفتم، شرکت خودم را راه اندازی کنم. این کار 
در ابتدا به نظر بسیاری عجیب بود. 24 ساله بودم و هیچ تجربه 
دیگری نداشتم. اما جزو افرادی بودم که بیشترین استفاده را 
از دوره کار در شرکت دکتر بهنیا کردم، هم از لحاظ روابط و 

هم از لحاظ فنی. 
شــرکت پایدار را ســال 89 با دو نفر دیگــر از بچه های فنی 
تاســیس و ثبت کردم. به قول ضرب المثلی کــه می گوید، 
"شما شروع کنید راه بروید راه ها به رویتان باز می شود." راه ها 
پس از تاسیس شــرکت به رویمان باز شد. من بعضی وقت ها 
فکر می کنم یک مشتری کافی  است تا موفق شوم. چون یک 
مشتری راضی تبدیل می شــود به چند مشتری راضی. برای 
اینکه بتوان در فضایی که  کهنه کارها فعال هســتند، رقابت 
کرد، باید هم از لحاظ قیمتی و هم از لحاظ زمانی رقابت کرد.

این مساله انگیزه ای می شود که مشتری در مقابل شرکت های 
باتجربه تر به شما اعتماد کرده و کارش را به شما بسپارد. 

ما در پروژه های اول بسیار از این مساله استفاده کردیم. مثلا 
زمانی پیش می آمد که من 72 ســاعت خانه نرفتم تا بتوانم 
پروژه را به موقع تحویل دهم. چرا که تاخیــر نیز در قرارداد 

شامل جریمه های سنگین بود. 
مشــتری با خود فکر می کرد، چند جوان یک حرفی زده اند، 
معلوم نیست بتوانند عمل کنند. بنابراین جریمه های سنگینی 
در قرارداد لحاظ می کردند. این قراردادها به نوعی لبه شمشیر 
بود. چون اگر نمی توانســتیم به آنها عمــل کنیم، متحمل 
ضرر مالی ســنگین می شــدیم. بعد از این قراردادها، کم کم 
شــرکت های دیگر با ما تماس گرفتند و توانستیم عملا وارد 

بازار کار شده و در آن رشد کنیم.

  خبرنامه: آقای مهندس چطور به فکر راه اندازی کسب 
و کار خودتان افتادید؟ معولا کسی که در یک شرکت معتبر 

کار می کند، ترجیح می دهد موقعیت خود را حفظ کند.

  مهندس رحیمی: من با کار کردن در شــرکت خاک 
مسلح یا هر شــرکت دیگری، نمی توانستم به پیشرفت مالی 
که می خواستم، برسم. احساس می کردم، نمی خواهم همیشه 

یک حقوق بگیر بمانم. 
می خواستم تجارت و کسب و کار خودم را راه بیاندازم. انگیزه 
اصلی من رسیدن به رفاه بود. البته بیشتر مردم برای رفاه کار 
می کنند. من احساس می کردم، بازار جای کار کردن و رقابت 
را دارد. موقعیت و عنوان برایم مهم نبود. مثلا اینکه مدیرعامل 
شرکت باشم. تشکیل ســازوکار موفق و پیشرفت برایم مهم 

بوده و هست.

مهندس رحیمی: 
تعداد شغل ها 

بسیار کمتر 
از تعداد کل 

فارغ التحصیلان 
کل دانشگاه ها 
کشور است و 
شرایط الان 

ایران خیلی بد 
است. اما برای 
افراد توانمند 

همیشه کار 
هست. الان 
تعداد افراد 

کاردان هم خیلی 
کم است
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  خبرنامه: از آنجا که هم اکنــون مدیریت یکی از علوم 
آکادمیک است و تحصیلات شــما کاملا در زمینه مهندسی، 
آیا در این زمینه با مشکلی مواجه نشــده اید؟ به نظرتان اگر 
در رشته مدیریت تحصیل می کردید، بهتر عمل نمی کردید؟

  مهندس رحیمی: حتما همینطور است. روال کار در 
ایران به این شکل است که افرادی در شرکتی کار می کنند، 
معمولا کســی که توانایی هــای بیشــتری دارد، بین بقیه 
برجسته تر شده، رهبری بقیه را برعهده می گیرد، کم کم در 
مجموعه رشد می کند و در نهایت مدیر می شود، بدون اینکه 
چندان از دانش مدیریت اســتفاده کرده باشــد. یک بخش 
مدیریت ذاتی اســت. یعنی برخی بیشــتر از بقیه استعداد 
مدیریت دارند، اما قطعا یک بخش مدیریت نیز علوم آکادمیک 
است. مثل اینکه کســی هوش ریاضی بالایی دارد، اما نیاز به 
ابزار نیز دارد تــا بتواند هوش خود را شــکوفا کند. در زمینه 

مدیریت هم بخشی استعداد و بخشی ابزارست. 
به نظر من اگر شخص در حین کار و بعد از تحصیل، به مطالعه 
و تحصیل مدیریت بپردازد، بســیار بهتر اســت. بعد از 3-2 
سال کار کردن، شــخص با نقاط ضعف و قوت خود بهتر آشنا 
می شــود. در این صورت می تواند دوره مدیریت را در حوزه و 
واحدهای محدودتری بگذراند. مثلا فقط دوره بازاریابی ببیند.

  خبرنامه: آقای مهندس وجودی! شــما رشته دیگری 
را برای کار انتخاب کردید. شما در دوره کارشناسی ارشد در 
زمینه زلزله تحصیل کردید. چطور با وجود علاقه ای که به این 

رشته داشتید، IT  را برای تحصیل انتخاب کردید؟

  مهندس وجودی: از همان دوره دانشجویی نیز چندان 
از کامپیوتر دور نبودم. در واقع مرا به زور از ســایت دانشکده 
بیرون می انداختند. همان موقع هم در کدنویسی و این جور 
مسایل جزو دانشــجویان پیشــتاز بودم. به هر حال IT  جزو 

علایقم بود. 
اما چرا این فضا را انتخاب کردم؟ احســاس می کنم، دروس 
لیسانس و فوق لیسانس و تحصیل در دانشکده فنی دید شخص 
را باز می کند. از سویی کسی که می خواهد کاری را آغاز کند، 

باید به نیازهای جامعه فکر کند. در ابتدا ســایت سیویلیکا را 
براساس علاقه شــخصی خودم راه اندازی کردم. می خواستم 
یک سایت شخصی را ایجاد کنم که فقط پروژه های دانشگاهی 
خــودم را در آن به نمایش بگــذارم. در آن بحث مالی مطرح 
نبود. فقط پروژه هایی را که خودم انجام داده بودم، روی سایت 
گذاشته و از آن لذت می بردم. بعد از مدتی شخصی که هاست 
من را میزبانی می کرد، زنگ زد و گفت، ما دیگر نمی توانیم به 
شما سرویس بدهیم. به این دلیل که کل پهنای سرورهای ما 
را اشــغال کرده اید. من از این موضوع تعجب کردم، مگر یک 

سایت 100 مگی چقدر فضا می گیرد؟ 
این جرقه ای بود که متوجه شدم، در کشور نیاز به چنین سایت 
و دیتاهایی وجود دارد. من به صورت غیررسمی چند مطلب 
خیلی معمولی روی سایت گذاشتم و از آن لذت بردم، حالا که 
اینقدر به این سایت نیاز هست، می توانم این سایت را به یک 

ایده تجاری تبدیل کنم. 
در ابتدا خود ما هم تجربه پول درآوردن از این کار را نداشتیم 
و وارد یک فضایی شدیم که شــناختی از آن نداشتیم و کاملا 
تاریک بود. در سال 84 حتی پرداخت الکترونیکی ایجاد نشده 
بود. سال 85 اولین بار بانک سامان درگاه پرداخت ایجاد کرد. 

همین علاقه شخصی باعث شد، راهم را پیدا کنم. 
اگر این وب سایت را نداشــتم، هیچ وقت نمی توانستم بفهمم 
چنین نیازی وجــود دارد. نمی توانســتم از آن همه انرژی و 
وقتی که به جای درس خواندن، به کامپیوتر و کدنویســی و 
برنامه نویسی اختصاص داده بودم، استفاده کنم. خدا را شکر 
می کنم، راهی را رفتم که به آن علاقه داشــتم. البته نگرشی 
که در طول تحصیلات به دســت آورده بودم باعث شــد نیاز 
متخصصان را تشخیص دهم و ســکویی شد برای رسیدن به 
جایی که الان هستم.  من الان نه مستقیما در حوزه زلزله فعال 
هستم و نه مســتقیما در حوزه عمران، اما در حوزه مهندسی 
فعالیت می کنم. نیازهای اینترنتی و الکترونیکی را مهندسی 

می کنم. 
ما نخســتین دیتای مشــارکت علمی را در ایران استخراج 
می کنیم. در حالی که مراکزی که بــرای این کار بودجه های 
میلیاردی دارند، هنوز نتوانســته اند این دیتاها را اســتخراج 

کنند. 

مهندس 
رحیمی: 
نمی خواستم 
همیشه یک 
حقوق بگیر 
بمانم. 
می خواستم 
تجارت و کسب 
و کار خودم را 
راه بیاندازم. 
انگیزه اصلی 
من رسیدن 
به رفاه بود. 
من احساس 
می کردم، بازار 
جای کار کردن 
و رقابت را 
دارد. موقعیت 
و عنوان 
برایم مهم 
نبود. تشکیل 
سازوکار موفق 
و پیشرفت 
برایم مهم بود

مهندس مهدی وجودی                                  مهندس روزبه رحیمیمهندس امیر قناعی                                        مهندس مهسا برنده    
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  خبرنامه:  به نظرتان کســی که تحصیلات مدیریت یا 
مدیریت مالی داشته باشــد، در راه اندازی و اداره کسب و کار 
موفق تر است یا کســی که صرفا تحصیلات مهندسی دارد؟ 
البته منظور ما مهندسانی هستند که در دانشکده فنی آموزش 

دیده اند.  

  مهندس وجودی: فنی را نباید فقــط فنی دید. فنی 
حواشی بســیاری دارد. فعالیت های فوق برنامه فنی در هیچ 
دانشــکده صنعتی دیگری وجود ندارد. از طرفی در دانشگاه 
تهران همه رشته ها کنار هم هستند. این مساله و فعالیت های 
فوق برنامه امکان ســعی و خطا در فضــای مدیریتی را برای 
دانشــجویان فراهم می کند. فعالیت هایی نظیر مشارکت در 
تهیه مجلات دانشجویی. خود من در زمان دانشجویی سی دی 
و وب سایت کنفرانس های دانشــکده فنی را آماده می کردم. 
وب سایت کنفرانس  تونل و مانند آن. این کار برای ما درآمدی 
نداشت، اما با سعی و خطا شیوه کار و مدیریت را فرامی گرفتیم. 
همان فعالیت ها و ارتباطات باعث می شــد که دانشجو دانش 
ضمنی به دســت آورد. این دانش ضمنی پشتوانه ذهنیتی را 
که "من می توانم مشکلات را مدیریت کنم." در دانشجو ایجاد 

می کند، اما قوانین بیمه و مالیات را به او یاد نمی دهد.

  خبرنامه:  پس به نظر شــما لازم است این قوانین در 
دوره های آکادمیک حین تحصیل یا کار به افراد آموزش داده 

شود؟
 

  مهندس وجودی: نمی دانم به شکل آکادمیک باشد 
یا خیر. چون من در فرآیند کار این موارد را یاد گرفتم. شاید 
تاوان سنگینی نیز برای یاد گرفتن این موارد پرداختم. اگر در 
دانشگاه یک دوره آموزشــی مالیات و بیمه برای دانشجویان 
فراهم شود، بسیار مفیدتر است. به خصوص برای افرادی که 

قصد دارند کسب و کار خودشان را مدیریت کنند.
چراکه در بحث مدیریت به غیر از مدیریت انســانی که بسیار 
مهم اســت، فراگیری قوانین بیمه و مالیات نیز ضروری است 
و به نظر من هر مهندسی که فارغ التحصیل می شود باید این 

قوانین را فرابگیرد. 
حداقل تاوان ســنگینی به خاطر ندانســتن ایــن قوانین یا 
اشتباهاتی که حسابدارش مرتکب می شود، نمی دهد. می توان 
این قوانین را در محتوای دروس دانشگاهی گنجاند. سیستمی 
که می خواهد نخبه پروری و کارآفرین پروری داشته باشد باید 

این موارد را لحاظ کند.

  خبرنامه:  پاسختان به دانشجویانی که می گویند کار 
نیست، چیست؟

  مهندس وجودی: به نظر من این تفکر به تصدی گری 
دولتی برمی گــردد. همان طور که یــاد گرفته ایم دولت باید 
ماشین بسازد و به ما بدهد، همه منتظرند یکی کار ایجاد کند 

و به آنها بدهد. البته نمی گویم راحت اســت، اما می شود کار 
را ایجاد کرد. از طرفی افراد بســیار به آموزش های آکادمیک 
و درس هــای دانشــگاهی اکتفــا می کنند. مثلا کســی که 
فوق لیســانس یک رشــته خاص را دارد، هنوز کار کردن با 
نرم افزارهای مرتبط با آن رشــته را بلد نیست. چه انتظاری 
از کارفرما می توان داشت؟ آیا این شــخص پروژه های دوره 
دانشجویی را با نرم افزارهای مرتبط انجام نمی داده؟ حداقل 
لازم است وقتی برای مصاحبه به عنوان مهندس صفر کیلومتر 
به موسســه ای می رود، بگوید من کارکردن با این نرم افزارها 
را بلدم.  دانشجو کاربردی تحصیل نکرده است. فقط کتابش 
را خوانده و امتحانش را پاس کرده است. خود را به ابزارهایی 
مورد نیاز شرکت ها تجهیز نکرده اســت. من الان در کارم به 
فارغ التحصیلان عمران نیاز ندارم. بیشتر به فارغ التحصیلان 
رشــته های علم اطلاعات نیاز دارم. در همیــن فضا نیز این 
مشکل را مشــاهده می کنم. دانشجویی که فوق لیسانسش را 
تمام کرده، اصلا کاربردی نیست. تا به حال دانشجویی پیش 
ما نیامده که بگوید من دوست دارم در این فضا کار کنم و این 
نکات کاربردی را برای آینده ام یاد بگیرم. خود من افســوس 
می خورم، چرا در دوران دانشجویی نرفتم پیش اساتیدم که 

بگویم من می خواهم کار یاد بگیرم.

  خبرنامه:  گاهی ممکن است کوتاهی از دانشجو باشد 
که خود را تجهیز نکرده یا نتوانسته برای فراگیری به استادان 
خود مراجعه کند، اما بخشی از این نقص هم مربوط به ضعف 

سیستم است. این مشکل چطور باید رفع شود؟

  مهندس وجودی: کســی که در دانشکده فنی درس 
خوانده و می گوید کار نیست، بسیار جای تعجب دارد. به نظرم 

در اینجا واقعا باید عیب را در خودش جستجو کند.
 

  خبرنامه: به نظر می رســد، دانشکده، ارتباط مناسبی 
بین دانشجو و صنعت برقرار نکرده است. نیازسنجی درست 
انجام نشده تا دانشــجو بداند چه دوره هایی را غیر از درس و 

کتاب دانشگاهی باید بگذراند. 
 

  مهندس وجودی: البته این مشکلات وجود دارد. در 
سال های اخیر نیز مشکلات بیشــتری به وجود آمده است. 
چند سال طول خواهد کشید تا سیستم بتواند خود را بازیابی 
کند. پروژه های بین المللی ایجاد شــود. هــر قدر پروژه های 
بزرگتری ایجاد شود، فارغ التحصیلان هم راحت تر جذب بازار 

کار می شوند. 

  خبرنامه:  البته مشکل اشتغال عمومی است. 

  مهندس وجودی: تعدادی از افراد فقط به فکر رفتن از 
ایران هستند. بنابراین هیچ حس تعلقی نسبت به اینجا ندارند 
که بخواهند در دوره دانشجویی در شرکتی کار کنند. کل انرژی 
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خود را برای رفتن می گذارند. این هم یک مشکل است. بخشی 
هم از کم لطفی خود دانشجویان اســت که  خودرا به ابزارهای 

روز تجهیز نمی کنند و دانشگاه را با مدرسه اشتباه می گیرند.

  خبرنامه:  مهندس رحیمی! شما نظرتان را بفرمایید.

  مهندس رحیمی: به نظر من تعداد شــغل ها بســیار 
کمتر از تعداد کل فارغ التحصیلان کل دانشگاه ها کشور است. 
منتها به قول آقای مهندس، بچه های فنی نباید این مشکل را 
داشته باشــند. ما ماه پیش یک آگهی برای جذب دو نفر نیرو 
برای دفتر فنی دادیم. ظرف 48 ساعت نزدیک به 200 رزومه 
گرفتیم. از این 200 رزومه، شــاید فقط می شد به 5 نفر زنگ 
زد. مثلا کسی عکسش را در طبیعت برای رزومه گذاشته بود.

 
  خبرنامه: یعنی اصــول اولیه پر کــردن رزومه را هم 

رعایت نکرده بودند؟
 

  مهندس رحیمی: از این 5 نفر ما به اســتخدام دو نفر 
خیلی راغب بودیم، چون انتخاب دیگری نداشــتیم. آنها هم 
ایده آل نبودند، اما در این جمعیت ما فقط توانستیم دو گزینه تا 
حدی مناسب پیدا کنیم. یکی از لحاظ تحصیلات دانشگاهی از 
دیگری کمتر بود، اما با آن دیگری اصلا نمی شد کار کرد. به نظر 
من برای افراد توانمند همیشه کار هست. به قول آقای مهندس 
شرایط ایران الان خیلی بد است و سیســتم پر از ایراد. در این 
شکی نیست، اما اگر خودمان ذره ای توانایی هایمان را بالا ببریم، 

قطعا کار هست. الان تعداد افراد کاردان هم خیلی کم است.

  مهندس وجودی: اگر کار نیست پس چرا من و بقیه 
دوســتانم برای پیداکردن یک فرد کاربلد به هم می سپاریم. 
الان کارفرماها دنبال کسی هستند که کاربلد باشد و این افراد 

بسیار کم هستند. 

  خبرنامه:  البتــه ارتباط این افــراد و کارفرماها هم با 
یکدیگر به راحتی انجام نمی شود.

  مهندس وجــودی: دانشــکده فنی کــه اینقدر با 
فارغ التحصیلان خود ارتباط دارد، می تواند سردمدار این اتفاق 
باشــد. چه ایرادی دارد، هر ماه یکی از فارغ التحصیلان فنی، 
چه پیشکسوتان قدیمی یا جوان ترها در دانشکده سخنرانی 
کنند و این بحث ها را به دانشــجویان منتقل کنند؟ من فکر 
می کنم دانشــکده فنی با وجود این کانون فارغ التحصیلان 
بهترین امکانات را برای برقراری ارتباط صنعت با دانشکده و 

دانشجویان دارد. 

  خبرنامه: : پس همین جا از شــما خواهش می کنیم 
برای اجرای این برنامه ها در کمیته عمران فعال تر شوید. چرا 
که یکی از اهداف کانون ارایه چنین پیشنهاداتی به دانشکده 

است. 

  مهندس رحیمی: ما به دانشــگاه می رویم و هزینه ای 
را برای تحصیل می پردازیم. باید پیش فرض را بر این بگذاریم 
که برای یادگیری کار، هزینه می کنیم. به نظر من کار هست. 
اما ممکن اســت، درآمد مورد نظر فرد را تامین نکند. باید در 
این مورد هم این دید را داشت که از جیبم برای آینده ام خرج 

می کنم. 
این یک نکته بســیار مهم اســت. متاســفانه الان در مورد 
کارآموزی ها از این پیشنهادات که دانشجویان فقط می خواهند 
فرمشان مهر شود، فراوان است. در حالی که ما اصرار داشتیم 
افرادی که در شــرکت ما دوره کارآمــوزی را گذراندند، در 

شرکت ما استخدام شوند.

  مهندس وجودی: دقیقا! امکان ندارد کارفرمایی، بعد 
از دوره کارآموزی، نخواهد شخص را استخدام کند. 

مهندس 
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   مهندس رحیمی: من مطمئنم امکان ندارد شــخص 
در شرکتی کارآموزی کند، انرژی بگذارد و در نهایت جذب آن 
شرکت نشود. منتها الان اشخاصی که حاضر باشند کار کنند 

بسیار کم هستند.  

  خبرنامه:  شما هر دو از کارآفرینان جوان هستید. در 
این مسیر با چه مشکلاتی روبرو شدید؟

  مهندس وجودی: راه اندازی یک کسب و کار، زمان بر 
است. حداقل 4- 5 سال اول هیچ کس با ما آشنا نبود. کار را 
تازه شروع کرده  بودیم. برخی از این حرفه تعجب می کردند و 

می گفتند مگر به مقاله هم پول می دهند؟ 
کارآفرین کسی است که استانداردها را جابجا کند و بتواند به 
نحوی تاثیرگذار باشد. من خوشحالم که توانستم استانداردها 
را جابجا کنم. خیلــی وقت پیش کنفرانــس چندان ارزش 
نداشت. ما کارمان را از همان زمان ها با کنفرانس آغاز کردیم. 
دانشکده محیط زیســت دانشــگاه تهران کنفرانسی برگزار 
کرده بود. دو ساعت از شروع کنفرانس گذشته بود، ما به زور 
کامپیوتری را از انبار دانشــکده بیرون کشیدیم. مقالات را از 
آن در آوردیم تا بتوانیم عمومی کنیم. مقالاتی را که قرار بود 
از بین برود، دوباره وارد چرخه علم کردیم و ارزش و اعتبار را 
به آنها بازگرداندیم. همین ریزه کاری ها، شغل ایجاد می کند. 

ما در 4 -5 سال اول مشکلات بســیاری داشتیم و با سربه سر 
کردن هزینه ها جلو رفتیم تا الان که توانستیم اعتماد مشتریان 
را جلــب کنیم. قبلا بیشــتر تماس ها در ایــن رابطه بود که 
می خواستند بدانند، چنین جایی وجود دارد که من پول بدهم 
و این مقاله را بخرم یا خیر؟ فضای جدید که کســی وارد آن 
نشده، ریزه کاری های بیشــتری دارد. هیچ کس نمی دانست 
ما چه چیزی می فروشیم. باید آنها را توجیه می کردیم. حتی 
فضای دولتی را هم باید توجیه می کردیم. مشکلات شروع کار 

جدید بسیار پیچیده تر و عجیب و غریب تر است. 

  خبرنامه: آقای مهندس رحیمی! شما با چه مشکلاتی 
مواجه شدید تا بتوانید حرفه خود را به سوددهی برسانید؟

  مهندس رحیمی: مشــکلات زیاد بود و ســن ما کم. 
مثلا من به جلســه ای رفته بودم. مشتری ها شنیده بودن که 
طرفشان، رحیمی نامی است. وقتی به جلسه رفتم، چندین نفر 
با موهای سفید نشسته بودند. آن موقع 24 ساله بودم. دست 
و پایم می لرزیــد که چه می خواهم بگویــم. یکی از حاضران 
گفت رحیمی؟ گفتم منم. گفت شما پسرشان هستید؟ حالا 
فکر کنید چطور ثابت کنم که می توانم کار را انجام دهم. البته 
اگر نیم ساعت اول فشــار را تحمل می کردی، بعد که شروع 
می کردی به حرف زدن. جذب می شدند و فضا عوض می شد. 
آن ترس اول که برداشت طرف مقابل چیه؟ بسیار سخت بود. 
ما خیلی وقت ها بسیاری از کارها را به خاطر ترس اصلا انجام 
نمی دهیم. اگــر بتوانیم به این ترس غلبه کنیم، بســیاری از 
مشکلاتمان حل می شود. من زمانی که این کار را شروع کردم، 
جمله ای خواندم که در شرایط سخت در ناخودآگاه من تکرار 

می شد. 
آن این بود، وقتی تاریخچه تمام شکســت های زندگیتان را 
مرور کنید، می بینید یک ثانیه قبل از شکست، پذیرفته اید که 
شکست می خورید. بنابراین اگر نپذیرید که شکست خوردید 
هیچ وقت شکســت نمی خورید. در روند کسب و کار سختی 
بیشمار است. چه در تاســیس، چه در ادامه و چه در تثبیت. 
فقط بایــد از لحاظ ذهنی بپذیرید که شکســت نمی خورید. 
چرا که تثبیت یک شــرکت به مراتب از تاسیس آن سخت تر 
است. من واقعا کار خودم را دوست دارم. به نظرم هر کس باید 
کارش را دوست داشته باشــد و به آن ذوق داشته باشد تا در 

آن موفق شود. 

  خبرنامه: هر شخصی برای موفقیت معمولا یک الگو 
دارد. الگوی شما چه کسی بوده است؟
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  مهندس وجودی: همینطور اســت کــه می گویید. 
خیلی ها در این مورد تاثیرگذار هســتند. اما برای من اولین 
کسی که باعث شد وب سایت شــخصی خودم را راه بیاندازم، 
آقای دکتر زارع بود. ایشان اســتاد راهنمای من بودند و یک 
وب سایت شخصی داشتند. من هم براساس اینکه دانشجوی 
ایشان بودم و تصمیم گرفتم یک وب سایتی راه اندازی کرده و 
کارهای ایشان را انجام دهم. من هم واقعا کارم را دوست دارم. 
الان که فکر می کنم از بچگی علاقه داشتم، کاری داشته باشم 
که به فضا و مکان محدود نباشــد. الان هر جا بروم، لپ تاپم 
هست، سرور هم هســت، بدون نیاز به چیز دیگری، کارم را 
انجام می دهم. در واقع به چیزی رسیدم که خیلی وقت پیش 
در ذهنم داشتم. دو سه سال اول از درد انگشتام به خاطر تایپ، 
نمی توانســتم بخوابم، اما همان بی خوابی ها لذت بخش بود، 
چون به کارم عشــق می ورزیدیم. بالاخره سختی ها را پشت 

سر گذاشتم. 

  خبرنامه:  ارزیابیتان از موفقیت چیست؟

  مهندس وجودی: این سوال مثل این است که بپرسید، 

هدفتان از ازدواج چیست؟ سوال بسیار سختی است. از نظر من 
موفقیت آرامش است. چون من آرامش را بسیار دوست دارم. 
راهکار رسیدن به آرامش نیز درستی و راستی است. وقتی یک 
جای کار شما بلنگد، مسلما همان مساله آرامشتان را از بین 
می برد. اگر آرامش باشد، ذهن می تواند درگیر خلاقیت شود. 
البته تامین نیازهای مالی، بحث پایه اســت. کاری که نتواند، 
نیازهای مالی شخص را پوشش دهد، مسلما ذهن را نیز درگیر 
خود می کند و اجازه نمی دهد برای انجام کارهای جدید قدم 
بردارید. بنابراین از نظر من موفقیت یعنی به درجه ای برسم 

که آرامش داشته و کارم را با آرامش پیش ببرم. 

  خبرنامه:  شرکت خودتان را موفق می دانید؟

  مهندس وجودی: نه! موفقیــت در دو بخش داخلی 
و بین المللی تعریف می شــود. موفقیت بین المللی یعنی یک 
شــرکت به اندازه ای بزرگ شــود که وارد بورس شود. وقتی 
در ایران هنوز ".com" را به عنوان یک شــرکت نمی شناسند 
و اعتبار یک وب ســایت هر چقدر هم درآمد داشته باشد، از 
یک بقالی پایین تر اســت، پس هنوز تا رســیدن به موفقیت 
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بین المللی راه بســیاری مانده اســت. اما در حد و اندازه های 
خودمان در ایران تا حدودی موفق هستیم. البته نه صد درصد.

  خبرنامه:   آقای مهندس! شما نیز از الگوی مدیریتی 
خود بگویید؟ 

  مهندس رحیمی: الگوی مدیریتی من از رشته عمران 
دور است. پدر من شرکت همکاران سیستم را داشت. ایشان 
شــرکت را از صفر مطلق راه اندازی کرد و این شرکت به یکی 
از بزرگ ترین شرکت های انفورماتیک تبدیل شد. من شاهد 
جزییات پروسه از صفر تا به اینجا رسیدن شرکت بودم. البته 
علاقه ای نداشــتم، وارد زمینه کاری پدرم شوم. چون عمران 
را بسیار دوست داشتم. اما راه اندازی یک مجموعه از صفر تا 
موفقیت توسط پدرم، الگوی من شد و دریافتم این کار شدنی 

است.

  خبرنامه:   ارزیابی شما از موفقیت چیست؟

  مهندس رحیمی: تعریــف موفقیت می تواند رضایت 
درونی موسسان شرکت یا سازمان باشد. اگر حرفه ای تعریف 
کنیم، یعنی شــما در بازار حضوری پایدار و رو به رشد داشته 
باشــید. گاهی بعضی از شرکت ها به شــکل انفجاری موفق 
می شوند و بعد از چند سال از بین می روند. به نظر من، توسعه 
پایدار در کار یعنی هر سال نسبت به سال قبل یک رشد 15 
تا 20 درصدی داشته باشید. به نظرم بزرگ شدن و موفقیت 
انفجاری خیلی خطرناک اســت. گاهی پیش می آید به یک 
شرکت در آن واحد 15 پروژه پیشنهاد می شود، اما ساختار این 

شرکت نمی تواند بیشتر از 5 پروژه را جوابگو باشد. 
ســاختار شــرکت نمی تواند در یک زمان کوتاه بزرگ شود. 
بنابراین کپ بزرگی به وجود می آید و در نهایت شرکت خورد 
می شود. بسیار مهم است که شرکت متناسب با ساختار خود 
پروژه بگیرد. من فکر می کنم، شــرکتم در این 6 - 7 ســال 
گذشته موفق بوده، اما الان برای اینکه بتواند موفق بماند باید 
کارهای بسیاری انجام دهیم.  باید خودمان را به روز کنیم. در 
اغلب دانشگاه های خوب دنیا، شرایطی برای فارغ التحصیلان 
فراهم است که بتوانند در حین کار واحدهای درسی دیگری 
را بگذرانند. این باعث می شود فارغ التحصیلان به روز باشند. 
چرا که شخص در زمان فارغ التحصیلی 20 و چند ساله است. 
نباید انتظار داشت با دانشی که در این سن به دست آورده تا 
60 - 70 سالگی کار کند. لازم است دانش شخص به روز شود. 

اما متاسفانه این روحیه در ایران وجود ندارد.

   مهندس برنده: یکی از شاخصه های دوره ما این بود که 
بسیاری از استادانمان در دوره لیسانس هم در دانشگاه و هم 
در بازار حرفه ای مهندسی فعال بودند. استادانی مانند آقای 
دکتر بهنیا، آقای دکتر فرزانه، آقای دکتر گتمیری، آقای دکتر 
رحیمیان، آقای دکتر عطارنیا، آقای دکتر وحدانی، آقای دکتر 

صادق آذر و بسیاری دیگر از اســتادان. اما در این چند سال 
اخیر بیشتر این استادان در مقطع لیسانس تدریس نمی کنند 
و همه در مقطع فوق لیســانس فعالند. استادان جدیدی وارد 
دانشکده فنی شــده، در مقطع لیســانس تدریس می کنند 
که صرفا در بخش دانشــگاهی فعال بوده و چندان با فضای 
حرفه و کسب و کار آشنا نیستند. در نتیجه در دوره لیسانس 
آن تحولی که یک بچه مدرســه ای را به یک مهندس تبدیل 
کند، اتفاق نمی افتد. درحالی که من می بینم، الان بچه هایی 
که از دانشگاه های دیگر برای اســتخدام در شرکت ما تقاضا 
می دهند با بچه های دانشــکده فنی خیلی متفاوت شده اند. 
ما به دلیل عرقی که به دانشــکده فنی داریم، دوست داریم 
بچه های فنی را استخدام کنیم، اما متاسفانه در واقیعت الان 
بچه های دانشگاه های دیگر یک مقدار برجسته تر از بچه های 
فارغ التحصیل دانشکده فنی شده اند. نمی شود فقط به دانشجو 
ایراد بگیریم. بخشــی از این قضیه نتیجه فضــای حاکم به 
دانشکده است.  دانشجویان دوره لیسانس کارآموزی را جدی 
نمی گیرند. شاید چون اصلا نمی خواهند بعد از لیسانس وارد 

بازار کار شوند و فقط قصد ادامه تحصیل دارند. 

  خبرنامه:  و احتمالا گرفتن پذیرش از دانشــگاه های 
خارجی. 

  مهندس برنده: بله! در حالی که دانشجویان می توانند 
در دوره تحصیل با فعالیت حرفه ای پاره وقت کار یاد بگیرند.

  مهندس قناعی: در صحبت دوستان دو نکته برای من 
جالب بود. یکی در سخنان آقای مهندس وجودی و دومی در 
سخنان آقای مهندس رحیمی. اینکه آن چیزی که در بچگی 
در ذهن آقای مهندس وجودی بود، در بزرگسالی عملی شد. 
یعنی ناخودآگاه ذهن به زندگی ما فرمان می دهد. پس اینکه 
باور کنیم می خواهیم به کجا برســیم، بسیار در زندگی مهم 
اســت. نکته دیگری که آقای مهندس رحیمی اشاره کردند، 
این اســت که ما همه چیز را در دانشگاه یاد نمی گیریم، بلکه 
بسیاری از آموخته های ما از والدینمان است. آقای مهندس 
رحیمی از پدرشان کسب و کار و راه و روش از صفر تا صد یک 

حرفه موفق را الگو گرفته و انجام داده اند. 
پس ما هم لازم است برای فرزندانمان الگوهای مناسبی باشیم 
تا در ذهن آنان باور موفقیت را به وجــود آوریم. چرا که باور 
کردن 80 درصد موفقیت اســت و 20 درصد بقیه به تلاش و 
تمرین بستگی دارد. اصلا ذهن در ابتدا فرمان می دهد و مسیر 

را باز می کند. 

  خبرنامه:  ســوال آخر! فضای حاکم به دانشکده فنی 
در دوره تحصیلتان چقدر در موفقیت شغلی شما تاثیر داشته 
است؟ چقدر توانسته آینده حرفه ای شما را ترسیم کند؟ آیا 
الان نیز فضای دانشکده فنی، بچه ها را به سمت کسب و کار 

موفق سوق می دهد؟  

مهندس 
وجودی: 

دانشکده فنی 
که اینقدر با 

فارغ التحصیلان 
خود ارتباط 

دارد، می تواند 
سردمدار 

ارتباط صنعت با 
دانشکده باشد. 
چه ایرادی دارد، 

هر ماه یکی از 
فارغ التحصیلان 
فنی در دانشکده 

سخنرانی کند 
و این بحث ها را 
به دانشجویان 

منتقل کند؟ با 
وجود»کانون« 

بهترین امکانات 
برای برقراری 

ارتباط صنعت با 
دانشکده فراهم 

است 
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مهندس 
رحیمی: در اغلب 
دانشگاه های 
خوب دنیا، 
شرایطی برای 
فارغ التحصیلان 
فراهم است که 
بتوانند در حین 
کار واحدهای 
درسی دیگری 
را بگذرانند. این 
باعث می شود 
فارغ التحصیلان 
به روز باشند. 
نباید انتظار 
داشت شخص 
با دانش کسب 
شده در ۲۰ 
سالگی تا 6۰ - 
7۰ سالگی کار 
کند. متاسفانه 
این روحیه در 
ایران وجود 
ندارد.

  مهندس برنده: زمانی که من دانشــجو بودم فضای 
حاکم ما را به ســمت اشــتغال هدایت می کرد. در واقع کار 
گروهی را یاد می گرفتیم. با هم کار کردن و به هدف رساندن 

پروژه را تمرین می کردیم. 
هیچ کدام از پروژه ها حالت انفرادی نداشــت. از ســویی 
اکثر استادان ما در خارج از دانشــگاه، یک فعالیت حرفه ای 
داشتند. ما نیز با شرکت های آنان در ارتباط بودیم. اصلا تصور 

نمی کردیم، برایمان کار نباشد. 
بلکه باید تصمیم می گرفتیم کدام شغل را به عنوان گزینه بهتر 
انتخاب کنیم. برای خود من که این طــور بود. یک روز آقای 
دکتر بهنیا سر کلاس گفتند، من می خواهم از بین دانشجویان 

نیرو برای دفترم استخدام کنم. 
من اولین نفــری بودم که گفتم من می آیــم. از زمانی که در 
دوره فوق لیسانس دانشجو بودم، در شرکت آقای دکتر بهنیا 
شروع به کار کردم. البته در آن زمان به شکل پاره وقت. در آنجا 
توانستم در چهار سال پیشرفت کنم و سال 1383 مدیرعامل 
شرکت آقای دکتر بهنیا شدم. البته آقای دکتر این فضا برایم 

فراهم کردند. 
به نظر من بچه های فنی این قابلیت را دارند. فقط باید تلاش 
کنند. همین کــه فکر کنیم، خــوب درس خوانده ایم، کافی 

نیست.  

  مهندس قناعی: من وقتی می خواستم، وارد بازار کار 
شوم، دانشــجو بودم و به دلیل اینکه با دکتر صادق آذر درس 
سازه های فلزی را داشتم، به این درس علاقمند شدم و نمره 

اول را در این درس کسب کردم. 
درنتیجه آقای دکتر گفتند، هر موقع خواســتی کار کنی بیا 
پیش من کار کن. حرفه و شغل من از اینجا شروع شد. به دفتر 

ایشان رفتم و از آنجا کارم را شروع کردم. 
این زمینه از آنجایی به وجود آمد که ســعی کردم دانشجوی 
خوبی باشــم. آقای دکتر صادق آذر به گردن من خیلی حق 

دارند. 
بسیاری از دانســته هایم را از ایشــان یاد گرفتم. از همان جا 
تصمیم گرفتم به سراغ حرفه طراحی پل بروم. همزمان درس 
پل را با آقای دکتر مالک گرفتم. در این درس هم نمره خوبی 

گرفتم. 

  مهندس رحیمی: شروع کار من هم با آقای دکتر بهنیا 
بود. در دوره کارشناسی ارشد جزو بچه های فعال کلاس بودم. 
وقتی می خواستم موضوع پایان نامه ام را با آقای دکتر در میان 
بگذارم، به من پیشــنهاد کار دادند و من هم بسیار استقبال 

کردم. 
در آن زمان اصلا نپرســیدم، چقدر حقــوق می دهید؟ چند 
ساعت کار در روز داریم؟ بیمه می کنید یا خیر؟ این پرسش ها 
در ابتدای کار اشــتباه بزرگی است. چون شــما اصلا سابقه 
کار ندارید. شخص دارد به شــما یک فرصت می دهد. من به 
شرکت آقای دکتر رفتم. عرق زیادی هم به این شرکت داشتم. 

در پروژه های شــرکت بســیار تلاش می کردم. برای بستن 
قراردادهای جدید نیز بســیار تلاش می کردم.  خلاصه اینکه 

بسیار به محل کارم تعلق خاطر داشتم. 
من فکر می کنــم همانطور که خانم مهنــدس گفتند وقتی 
می خواســتم موضوع پایان نامه ام را با آقــای دکتر در میان 
بگذارم، به من پیشــنهاد کار دادند و من هم بسیار استقبال 
کردم. در آن زمان اصلا نپرســیدم، چقدر حقوق می دهید؟ 
چند ســاعت کار در روز داریم؟ بیمه می کنیــد یا خیر؟ این 
پرسش ها در ابتدای کار اشتباه بزرگی است. چون شما اصلا 
سابقه کار ندارید. شخص دارد به شــما یک فرصت می دهد. 
من به شرکت آقای دکتر رفتم. عرق زیادی هم به این شرکت 
داشــتم. در پروژه های شرکت بســیار تلاش می کردم. برای 
بستن قراردادهای جدید نیز بسیار تلاش می کردم.  خلاصه 

اینکه بسیار به محل کارم تعلق خاطر داشتم. 
مثلا دکتر گتمیری یکی از اســتادانی اســت که من بسیار 
از ایشــان ایده می گرفتم. یکی از دلایــل علاقمندی من به 
ژئوتکنیک دکتر گتمیــری بودند. چون هــم در فضای کار 
فوق العاده موفق هســتند و هم از لحاظ علمی بسیار به روز و 

مطرح هستند. دکتر فاخر هم همینطور. 

  مهندس وجودی: یــک واژه ای وجــود دارد به نام 
اتیکت فنی. وقتی دانشــجویی وارد دانشکده فنی می شود، 
اتیکت دانشکده فنی به او می خورد. هم از نظر خودش و هم 

اطرافیانش. 
در واقع شخص دارد، پا جای پای کسانی می گذارد که کارهای 
بسیار بزرگی انجام داده اند. به نظر من یکی از وظایف کانون 
این است که به دانشجویان گوشزد کند که ببینید کجا درس 
می خوانید و می خواهید چکار کنید. ببیننید کســانی که از 
اینجا فارغ التحصیل شدند چه کارهای بزرگی انجام داده اند. 
این مساله ناخودآگاه در دانشجویان تاثیر می گذارد که بیشتر 

تلاش کنند. 
نکته دیگر دید افراد بیرون از دانشــکده فنی است. ما هر جا 
می رفتیم و می گفتیم در دانشکده فنی درس می خوانیم، همه 
می گفتند، این کار بلد است. بنابراین دانشکده فنی از دو جهت 

تاثیر می گذارد. 
من امیدوارم، برند فنی خراب نشــود. من با داخل دانشکده 
ارتباطی ندارم، ولی با کســانی که مرتبط هســتند، صحبت 
می کنم. احســاس می کنم فضا مانند قبل نیست. شاید بهتر 
باشد از لحاظ روانشناسی در این باره کار شود تا جایگاه فنی 
و عرق فنی، دوباره متولد شود. الان هم فارغ التحصیلان فنی 
مسلما نخبه های کشور هســتند، اما اعتماد به نفس لازم را 
ندارند که چون من به این دانشــکده آمــده ام، پس می توانم 
همچنان موفق ادامه دهم. به نظر من این اعتماد به نفس باید 

احیا شود. 

  خبرنامه:  انشاالله! متشــکرم از وقتی که در اختیار ما 
قرار دادید.
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دانشکده 
فنی
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در این مراســم از دکتر محمود کمره ای تقدیر به 
عمل آمده و دکتر ناصر سلطانی به  عنوان رییس 
جدید این دانشکده معرفی شد. پیش از این دکتر 
محمود کمــره ای )برق 58( عضو شــورای عالی 
کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی و 
از سال 1388 ریاست دانشــکده فنی را بر عهده 

داشت. 
دکتر کمره ای استاد دانشــکده مهندسی برق و 
کامپیوتر پردیس دانشــکده های فنی دانشــگاه 
تهران بوده و ســه مدرک کار شناسی ارشــد در 
مهندســی بــرق، مخابــرات و الکترونیــک از 
دانشگاه های تهران و انســتیتو ملی پلی تکنیک 
فرانسه و همچنین دکترای الکترونیک ـ مخابرات 

از این انستیتو است.
دکتر ســلطانی که پیش از این ریاست دانشکده 
مهندسی مکانیک پردیس دانشــکده های فنی 
دانشــگاه تهران را به عهده داشت، دانش آموخته 
دکترای مهندسی مکانیک از دانشگاه ایالتی آیوا 
آمریکاســت. وی مدرک کارشناســی مهندسی 
مکانیک و کارشناسی ارشــد همین رشــته را از 

دانشگاه اکلاهما آمریکا اخذ کرده است.
در بخشــی از برنامــه دکتر نیلــی احمدآبادی، 
رییس دانشــگاه تهران، در ســخنانی با اشاره به 
سیاست های برنامه پنج ساله دانشگاه و ضرورت 

تطبیق همه فعالیت های آموزشــی و پژوهشی با 
این برنامه، وجود یک نظام یکپارچه و هماهنگ 
را یکی از ارکان پیاده سازی سیاست های راهبردی 
دانســت و ارتقا جایگاه بین المللــی، حرکت به 
سمت دانشگاه کارآفرین و توسعه اخلاق حرفه ای 
و مســئولیت های اجتماعی را از سیاســت ها و 

برنامه های مهم دانشگاه برشمرد.
رییس دانشــگاه تهران با تاکید بــر اینکه همه 
برنامه ها باید در راســتای ارتقا کیفیت دانشکاه 
صورت گیرد، گفت: »اگر شاخص های صد دانشگاه 
برتر جهان را بررسی کنیم، الگوی مناسبی برای 
دســتیابی به یک ســطح مطلوب بین المللی در 
اختیارمان قرار می گیرد. این یک رقابت بین المللی 
اســت و امروزه در ســطح جهــان در ایــن باره 

شاخص های روشنی وجود دارد.«
دکتر محمود کمره ای، رییس ســابق دانشــکده  
فنی نیز در سخنانی به تشریح فعالیت های صورت  

گرفتــه در دوران تصــدی خــود در زمینه های 
آموزشــی،  پژوهشــی، امور بین الملــل و اداری 

پرداخت. 
وی گســترش مرزهای دانش، تعامل دانشگاه با 
جامعه و نهادهای دولتی، تجهیز آزمایشــگاه ها، 
پیگیری و توســعه موسســات پژوهشی و جذب 
اعضــای هیــات علمــی برجســته را از جمله 

فعالیت های انجام گرفته در این دوره برشمرد.
وی همچنیــن امضــا تفاهم نامه هــای متعدد 
بین المللی و ایجاد کرسی یونسکو در بازیافت آب و 
حضور اعضای هیات  علمی و دانشجویان در مجامع 
بین المللی را از پیشرفت های به دست آمده برای 

این دانشکده در دوره تصدی خود دانست.
در ادامه دکتر ناصر سلطانی، رییس جدید دانشکده  
فنی نیز مجموعه دانشکده های فنی دانشگاه تهران 
را بخش بزرگی از این دانشگاه دانست که به تنهایی 
با بسیاری از دانشــگاه های صنعتی کشور برابری 
می کند. وی افزود: »این پیشرفت ها مدیون افراد 
بزرگی است که در ادوار گوناگون این دانشکده را 

در مسیر اهداف خود هدایت کرده اند.«
وی در ادامه بــه تبیین  برنامه های پیشــنهادی 
خود پرداخت و ارتقا کیفیت آموزشــی، تحکیم 
انسجام بین اعضای هیات  علمی، افزایش روحیه 
مشارکت بین کارکنان، تعامل با جامعه، شفافیت 
در امور مالی، شــرکت در جوامــع بین المللی و 
استفاده از تجربیات اعضای هیات علمی و کارکنان 
با تجربــه در مدیریت این دانشــکده را از جمله 
اهداف و برنامه ها خود ذکر کرد. کانون مهندسین 
فارغ التحصیل دانشــکده فنی دانشــگاه تهران، 
ضمن تشکر از خدمات و همکاری بی شائبه دکتر 
کمره ای، انتصاب دکتر ســلطانی را به ریاســت 
دانشــکده فنی تبریک گفته و برای هر دوی این 

عزیزان موفیقت روزافزون آرزومند است.

برگزاری مراسم تودیع و معارفه 
روسای قدیم و جدید دانشکده فنی

روابط عمومی دانشگاه تهران: مراســم تودیع دکتر محمود کمره ای )برق 58(، رییس 
پیشین و معارفه دکتر ناصر ســلطانی، رییس جدید دانشکده فنی دانشگاه تهران، ۲8 
شــهریور ۱۳۹5 با حضور دکتر محمود نیلی احمدآبادی، رییس دانشگاه تهران و هیات 
رییسه دانشگاه، اعضای شــورای عالی و هیات مدیره کانون مهندسین فارغ التحصیل 
دانشکده ، هیات امناء بنیاد حامیان دانشکده فنی، اعضا هیات علمی و کارکنان دانشکده  

فنی در سالن شهید چمران این دانشکده برگزار شد.

دکتر ناصر سلطانی دکتر محمود کمره ای
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آزمایشگاه ملی نقشه برداری مغز دانشکده فنی گشایش یافت

غـزال ۳ در خط پایان

روابط عمومی دانشــگاه تهران: آزمایشگاه ملی 
نقشــه برداری مغز در دانشــکده  فنی دانشگاه 
تهران، با حضــور معــاون اول رییس جمهوری 

گشایش یافت. 
آزمایشگاه ملی نقشه برداری مغز، یازدهم مرداد 
1395 با حضور دکتر اسحاق جهانگیری، معاون 
اول رییس جمهوری؛ دکتر هاشمی، وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی؛ دکتر فرهادی، وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری؛ دکتر ستاری، معاون 
علمی و فنــاوری رییس جمهــوری؛ دکتر نیلی 
احمدآبادی، رییس دانشــگاه تهــران و جمعی 
از مسئولان و استادان دانشــگاه ها در پردیس ۲ 

دانشکده های فنی دانشگاه تهران افتتاح شد.
دکتراســحاق جهانگیری، معــاون اول رییس 
جمهوری، در مراسم افتتاح این آزمایشگاه با اشاره 
به اینکه توســعه علمی به گفتمان اصلی کشور 

تبدیل شده است، گفت: »تردید نداریم که توسعه 
علمی و فناوری مهم ترین زیرساخت توسعه کشور 
است که در ســال های اخیر با جهت گیری های 
مقام معظم رهبری به گفتمان اصلی کشور تبدیل 
شده است.« وی افزود: »مطمئنا راه اندازی چنین 
مراکزی با تجهیزات پیشرفته و مدرن مخصوصا در 
دورانی که کشور درگیر تحریم ها بوده است، همت 

بالایی می طلبید که جای تشکر دارد.«
در ادامه دکتر خرازی، اســتاد دانشــگاه تهران و 
دبیر ستاد توســعه علوم و فناوری های شناختیِ 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، با اشاره 
به اهمیت علوم شناختی و حوزه وسیع آن گفت: 
»علوم شناختی حوزه میان رشته ای است که چند 
رشــته دیگر را مثل فلســفه ذهن، علم اعصاب و 
روانشناسی به طور جدی در مطالعه کارکردهای 
شناختی انسان درگیر می کند.« وی مستقل بودن 

این آزمایشگاه را از مهم ترین مزایای آن نام برد و 
افزود: »این آزمایشگاه تحت نظر وزارت علوم است 
و تعامل خوبی میان وزارتخانه های علوم و بهداشت 
در حوزه علمی به وجود می آورد. در این آزمایشگاه 
اســتخدام هیات علمی نداریم و دانشجویی هم 
نخواهیم داشــت و قــرار اســت در اختیار همه 
پژوهشــگران داخلی و بین المللی قــرار گیرد.« 
دکتر خرازی با تاکید بر به روز بودن تجهیزات این 
آزمایشــگاه گفت: »برای خرید این تجهیزات از 
تجارب ایرانیان مقیم خارج استفاده شد و با صرف 
زمان زیاد اقدام به خرید این تجهیزات کردیم.« این 
آزمایشگاه امکان تحقیق برای پژوهشگران کشور را 
در حوزه های مختلف علوم اعصاب شناختی فراهم 
می کند و مراکز درمانی نیز می توانند بیماران خود 
را به این مرکز معرفی کنند تا با نقشه برداری از مغز 

آن ها به درمان شان بپردازند.

روابط عمومی دانشگاه تهران: سفر ۲۷۰۰ کیلومتری غزال 3، در ایستگاه 
پردیس بین المللی کیش دانشگاه تهران به نقطه پایان رسید.

 خودرو خورشیدی غزال 3 که نسل سوم از خودروهای خورشیدی ساخت 
دانشکده فنی دانشگاه تهران به شمار می آید، در تاریخ دوم مرداد ماه به 
جزیره کیش وارد شد و مراسم خط پایان نیز در همان روز برگزار شد. در 
این مراسم جمعی از مسئولان محلی، رییس پردیس کیش و تعدادی از 

معاونان و مدیران این پردیس حضور داشتند.
شایان ذکر اســت، غزال 3 که از فیبر کربن و چوب بالسا ساخته شده، 
دارای ۴5۰ کیلوگرم وزن و ظرفیت دو سرنشــین است. این خودرو در 
بیست  و  ششم تیرماه حرکت خود را از شهر بندر انزلی در سواحل خزر 

آغاز کرد و روز دوم مرداد ماه پس از طی مســافت ۲۷۰۰ کیلومتری به 
جزیره کیش وارد شد.

غزال 3، در مرکز جزیره زیبای کیش در معرض دید عموم قرار گرفت و 
تیم سازنده، به پرسش های بازدیدکنندگان پاسخ دادند.
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سنتز نانو جاذب از کاه گندم 
توسط محققان دانشکده فنی فومن

دانشــکده فنی فومن: محققان دانشکده فنی 
فومن پردیس دانشــکده فنی دانشگاه تهران 
در تحقیقات آزمایشگاهی خود موفق به تولید 
نانوجاذبی از کاه گندم شــده اند که با استفاده 
از آن می توان ترکیبات رنگــی مضر را از آب 

حذف کرد.
دکتر آزاده ابراهیمیان پیربــازاری از ترکیب 
متیلن بلو به عنوان یکی از مواد رنگی پرکاربرد 
در بسیاری از صنایع یاد کرد و افزود: »هدف از 
پژوهش حاضر سنتز نانوجاذب کامپوزیتی بر 
پایه  ضایعات کشاورزی به منظور جذب و حذف 
ترکیب آلی متیلن بلو از پســاب های صنعتی 

بوده است.«
نانوجاذب سنتز شــده در این طرح می تواند 
به عنوان جاذب ســازگار با محیط  زیســت، 
ارزان قیمت و با کارایی بــالا به منظور تصفیه 
پساب کارخانه های نســاجی، صنایع رنگ، و 
منابع آبی حاوی رنگ دانه های صنعتی مورد 

استفاده قرار بگیرد.
ابراهیمیان در خصــوص نحوه ی عملکرد این 
نانوجاذب گفت:  »حضور نانوذرات مغناطیسی 
اکســید آهن بر روی گروه های هیدروکسیل 
موجود در ســطح کاه گندم موجب ایجاد بار 
منفی و در نتیجه جذب الکترواستاتیک قوی 

کاتیون های متیلــن بلو بــر روی نانوجاذب 
می گــردد. همچنین مقیــاس نانومتری این 
ذرات موجب افزایش مساحت سطح و متعاقب 
آن افزایش دوازده برابری ظرفیت جذب نسبت 

به ساقه  گندم خالص  شده است.«
این محقــق در رابطــه با مراحل ســنتز این 
نانوجاذب ادامه داد: »ابتــدا کاه گندم جمع 
آوری شــده از مزارع به طور بســیار ســاده 
آماده سازی شد. سپس با استفاده از نمک های 
ارزان قیمت دو و سه ظرفیتی آهن و در حضور 
آمونیــوم و بــه روش هم رســوبی، نانوذرات 
اکســید آهن مغناطیســی بر روی گروه های 
هیدروکسیل موجود در سطح کاه گندم سنتز 
شــد. نهایتا نانوجاذب سنتز شــده به منظور 
حذف رنگ دانه  متیلن بلو در محدوده  غلظت 
5۰ تــا ppm 5۰۰ از محیط پســاب صنعتی 
شبیه سازی شده مورد استفاده و ارزیابی قرار 

گرفت.«
نتایج حاکی از آن اســت که نانوذرات اکسید 
آهن موجود بر روی سطح کاه گندم توانسته  
ظرفیت جذب کاه گندم برای رنگ دانه متیلن 
بلو را از mg/g 5۷ به mg/g 6۲۷ افزایش دهد. 
بســیاری از صنایع به خصوص صنایع نساجی 
و صنایــع غذایــی به منظور رنــگ دار کردن 

محصولاتشان از رنگ دانه های خاصی استفاده 
می کنند. 

بنابراین، این گونــه صنایع حجم زیادی از این 
رنگ ها که بر روی محصولات تثبیت نشده یا 
طی مراحل مختلف شست و شو از روی آن ها 
جدا شده را به صورت فاضلاب دفع می کنند. 
دفع این پســاب های رنگی مشکل عمده  این 
صنایع به شمار می رود و همچنین برای محیط  

زیست خطرناک است. 
توسعه روش های موثر و کم هزینه جهت حذف 
این ترکیبات رنگی از پســاب های کارخانه ها 
پیش از ورود آنها به محیط زیســت بســیار 

ضروری است. 
این تحقیقات حاصــل تلاش های دکتر آزاده 
ابراهیمیــان پیربازاری - عضــو هیات علمی 
دانشــکده فنی فومن )پردیس دانشکده های 
فنی دانشــگاه تهران(- الهــام صابری خواه- 
همکار طــرح- و نیما غلامــی احمدگورابی- 
فارغ التحصیل مهندسی شــیمی از دانشکده 
فنی فومن و دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد 
مهندسی شیمی دانشگاه گیلان- است. نتایج 
 Desalination and Water  این کار در مجله
Treatment )جلد 5۷، شماره  9، سال ۲۰1۴، 

صفحات 1 تا 1۲( به چاپ رسیده است.
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روابــط عمومی دانشــگاه 
تهــران: طــی حکمــی از 
ســوی دکتر محمود نیلی 
احمدآبادی، رییس دانشگاه 
تهران، دکتر پیمان بدیعی 
)راه و ساختمان 65(، عضو 
هیات علمی دانشکده عمران 
پردیس دانشکده های فنی 
دانشــگاه، به عنوان رییس 
جدید موسسه آب دانشگاه 

تهران منصوب شد.  پیش از این دکتر محمدعلی بنی هاشمی 
ریاست موسسه آب دانشــگاه تهران را برعهده داشت.  پس 
از توقف فعالیت های موسســه ملی آب شناسی و با توجه به 
گســتردگی علوم و فنون مرتبط با صنعــت آب و جامعیت 
فعالیت های آموزشی و پژوهشی دانشگاه تهران، ایده تشکیل 
موسسه آب دانشگاه تهران مطرح شد. این ایده، ابتدا منجر به 
مصوبه مورخ اسفند ۷8 هیات رییسه دانشگاه و تشکیل »گروه 
هماهنگی مسایل آب« شد و سرانجام در اسفند 8۲ اساسنامه 
پیشنهادی دانشــکده های فنی،  کشاورزی، محیط زیست و 
مجتمع آموزشی ابوریحان به تصویب رسیده و موسسه آب 

رسما شکل گرفت.

رییس موسسه آب 
دانشگاه تهران منصوب شد

مدیر مرکز مالکیت فکری 
دانشگاه تهران منصوب شد

روابط عمومی دانشگاه تهران: طی حکمی از سوی دکتر محمد رحیمیان، معاون 
پژوهشی دانشگاه، دکتر محمد موسی خانی، به عنوان مدیر مرکز مالکیت فکری 
دانشــگاه تهران منصوب شد.  مرکز مالکیت فکری دانشــگاه تهران طی مصوبه 
دوازدهمین نشست عادی از دوره چهارم هیات امنای دانشگاه در تاریخ 85/6/۷ 
به عنوان مرجع منطقه تهران بزرگ در شبکه مراجع مالکیت فکری کشور از سوی 
وزارت علوم ، تحقیقات و فناوری در حوزه معاونت پژوهش و فناوری دانشــگاه 
تاسیس شد.  واحد مالکیت فکری پیشخوان خدمات علمی، پژوهشی و فناوری 

دانشگاه تهران با اهداف در زمینه ثبت پتنت به استادان، خدمات ارایه می دهد.
پیش از این این واحد در اداره کل خدمات پژوهشی و انتشارات دانشگاه با مدیریت 

آقای دکتر ایرج اله دادی اداره می شد.

نخستین رونمایی بین المللی از ربات انسان نمای 
سورنا ۳ در نمایشگاه اتوماتیکای مونیخ

خبرگزاری تســنیم: دکتر عقیل یوســفی کما، مدیر تیم ســازنده ربات 
انسان نمای سورنا در مرکز سیســتم ها و فناوری های پیشرفته دانشگاه 
تهران)CAST( به همــراه اعضای این تیم در نخســتین حضور خود در 

عرصه بین المللی، از آخرین و پیشــرفته ترین دستاورد خود یعنی ربات 
انسان نمای سورنا 3 در نمایشگاه بین المللی اتوماتیکای مونیخ رونمایی 

کردند. 
نمایشگاه اتوماتیکا بزرگترین نمایشگاه در سطح قاره اروپا در حوزه رباتیک 
و اتوماسیون اســت که با حضور و مشارکت شرکت های معتبر رباتیکی و 
اتوماسیون از نقاط مختلف جهان در مونیخ مرکز ایالت بایرن آلمان برگزار 

می شود.
نمایش زنده مانورها و حرکات ســورنا اســتقبال بی نظیری را از ســوی 
بازدیدکنندگان از این نمایشــگاه و همچنین متخصصان حاضر از دیگر 

کشورها به دنبال داشت.
تیم ســورنا که با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برای 
نخســتین بار در این عرصه بین المللی حضور یافته است، در حاشیه این 
نمایشگاه با هماهنگی سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در مونیخ 
مذاکرات و بازدیدهای فنی متعددی با شــرکت ها و موسسات رباتیکی 
و تحقیقاتــی از جمله موسســه فرانهوفر و DLR  آلمــان و همچنین از 

آزمایشگاه ها و ربات های دانشگاه فنی مونیخ به عمل آورد. 
این تیم در حال حاضر مشغول توسعه نســل چهارم این ربات )سورنا ۴( 
است و همچنین برنامه های جدی در خصوص ورود به حوزه تجاری و نیز 
بین المللی ساختن دستاوردهای خود دارد که به زودی اعلام خواهد شد.



خانواده 
فنـی

کمیته انتشارات مفتخر است، بخش خانواده فنی خبرنامه را به 
انتشار آثار دانش آموختگان فنی اختصاص داده است. از این 
رو از تک تک عزیزان فنی دعوت می شود، مانند گذشته آثار 
نوشتاری و تصویری خود شامل مقاله های ادبی، تخصصی، شعر 
و داستان، خاطرات زیبای دانشکده فنی، عکس های یادگاری 
قدیمی و آثار جدید عکس خود را برای انتشار در این بخش به 

دبیرخانه کانون ارسال کنند. 
قطعا خبرنامه کانون با انعکاس دست نوشته ها و آثار اعضا  رنگ 

و بوی جذابتری خواهد یافت.
کمیته انتشارات همچنین آماده دریافت نظرات و نقد صمیمانه 

عملکرد خود از جانب اعضای محترم است. 
امید داریم، ما را در تهیه مجموعه ای خواندنی تر یاری کنید.
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اکتشاف مواد اولیه سیمان

مهندس مجید اسدی 
کارشناسی ارشد مهندسی اکتشاف معدن 

سال فارغ التحصیلی 1370
مدیرعامل شرکت زرکان صنعت ایرانیان  

گردهمایی بهاره کمیته تخصصی معدن که سه شنبه 11 خرداد برگزار شد، به موضوع نقش معدنکاری در صنایع مصالح 
ساختمانی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( اختصاص داشت. در این گردهمایی سه سخنرانی ارایه شد. سخنرانی نخست 
که با موضوع شیشه و انواع توسط مهندس مهرداد شــکوهی رازی )معدن 46( ارایه شد، در شماره پیشین خبرنامه 
)بهار 1395( منتشر شد. در ادامه خلاصه ای از سخنرانی مهندس مجید اسدی با موضوع »اکتشاف و استخراج مواد 

اولیه سیمان« را می خوانید.

  پیشینه تاریخی سیمان
ساروج پیشینه تاریخی سیمان است که اکنون آن را به شکل صنعتی تولید 
می کنند. در نمونه های سازه های قدیمی نشان می دهد که قطعات سنگ با 

ساروج به هم متصل می شدند. 
ساروج با گذشت زمان مقاومت فزاینده دارد. حالا این ویژگی را از سیمان 
انتظار داریم. در ساروج برای تامین عناصر سیلیسیم، کلسیم و آلومینیوم از 
مواد معدنی طبیعی استفاده می شد. ترکیب و خواص ساروج راهگشای شروع 

صنعت سیمان بوده است. 
ترکیبات اصلی سیمان

عناصر اصلی و ترکیبات شکیل دهنده مینرالوژی سیمان عبارتند از : 
  کلسیم: مواد اولیه آهکی یا اصطلاحا »تیتر بالا«

   سیلیسیم: مواد اولیه غیرآهکی یا اصطلاحا »تیتر پایین«
   آلومینیوم: مواد اولیه غیرآهکی یا اصطلاحا »تیتر پایین«

   آهن: سنگ آهن هماتیتی موثر در تیپ سیمان 
سیمان در واقع کانی ولاستونیت است که در شبکه های بلورین آن آلومینیوم 

و آهن جایگزین می شود. )دگرگونی درجه حرارت بالا(
نسبت تقریبی اکسیدهای اصلی در سیمان پرتلند طبق جدول )1( است

جدول 1- نسبت تقریبی اکسیدهای اصلی تشکیل دهنده سیمان

  عوامل مضر در مواد اولیه سیمان
مواد اولیه تولید سیمان، عوامل مضری برای فرآوری دارد. یکی از وظایف در 
اکتشاف، پیدا کردن مواد اولیه ای است که عوامل مضر آن کم باشد. این عوامل 

مضر عبارتند از:
   منیزیم: ناشی از دولومیتی شدن سنگ آهک یا در ترکیب خاک رس و 

مارل.
   آلکالی ها )سدیم و پتاسیم(: عمدتا در ذخایر غیر آهکی و جاذب کاتیون 

وجود دارد. 
   کلر: عمدتا به صورت کلرور سدیم و عمدتا موجود در ذخایر غیرآهکی  که 

باعث خوردگی می شود.
   گوگرد: عمدتا به صورت گچ در ذخایر غیرآهکی موجود است.

جدول )2( حدود مجاز عوامل و عناصر مضر در نرکیب سیمان را نشان 
می دهد. البته ممکن است برخی از این مواد مزاحم، به مقدار کم و به ندرت در 

مواد اولیه سیمان وجود داشته باشد.

جدول2 حدود مجاز وامل و عناصر مضر در مواد اولیه سیمان

اکسیددرصد

67-58CaO

25-16SiO2

8-4Al2O3

5-2Fe2O3
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   اولویت های زمین شناسی عمومی ایران برای مواد اولیه سیمان
بعد از تعریف سیمان، به نقش زمین شناسی در تامین مواد اولیه سیمان 

می پردازیم. فراوانی ذخایر مواد اولیه سیمان در ایران به این شرح است.
   سنگ آهک )اصلی(: به وفور در تمام کشور موجود است.

   مارل )اصلی(: در غرب و جنوب غرب تا جنوب کشور ذخایر متعددی دارد.
   خاک رس )اصلی(: در حوزه مرکزی و شرقی کشور موجود است.

   آلوویوم )اصلی(: در همه نقاط کشور یافت می شود.
   سنگ آهن هماتیتی و سنگ گچ ژیپس )افزودنی(: در نقاط مختلف ایران 

وجود دارد.
انتخاب منابع مواد اولیه معدنی که دارای ترکیبات مناسب برای ساخت 

مخلوط خام  )Raw Mix( برای تولید سیمان باشند، بسیار مهم است.

  پیشینه تاریخی سیمان
 انتخاب سایت بهینه برای کارخانه سیمان

مهم ترین مساله در این صنعت انتخاب سایت است. کارخانه سیمان باید 
در نزدیک ترین فاصله به منابع مواد معدنی اصلی آن باشد. علاوه بر آن 
باید مسایل اقلیمی، نزدیکی به بازار مصرف، راه های حمل، آب، برق و ... 
نیز بررسی شود. در کشور ما چند مورد اشتباه در جانمایی محل کارخانه 
صورت گرفته است. با توجه به حجم بالای مواد معدنی که باید به کارخانه 
حمل شود )غالبا بیش از یک میلیون تن در سال(، دور بودن کارخانه از 
معادن اصلی، خسارت هنگفتی را در طول عمر کارخانه به دنبال خواهد 

داشت.   
موارد زیر باید در انتخاب منابع مواد معدنی لحاظ شود. 
   زمین شناسی محدوده مورد نظر و اکتشاف مقدماتی.

   تهیه نمونه های نماینده مقدماتی و تست های تکنولوژی اولیه.  
   مقایسه ذخایر مختلف به همراه بررسی شرایط اقلیمی و جغرافیایی و 

نیازهای کارخانه.
   محاسبات سیمان سازی براساس فرمول های خاص که در تمام مراحل 

پی جویی و اکتشاف الزامی است.
برای محاسبات سیمان سازی از نرم افزارهای مناسب استفاده می شود. جدول 

)3( یک نمونه از محاسبات مواد اولیه برای ساخت سیمان را نشان می دهد.

جدول 3- نمونه ای از جداول محاسبات سیمان سازی
 

  اکتشاف تفصیلی مواد اولیه و تعیین ذخیره
اکتشافات تفصیلی باید مطابق ضوابط آن به طور کامل انجام شود. 
نمونه برداری و آزمایش نمونه ها برای تعیین نسبت اختلاط و مناطق مواد 

مضر مکررا انجام می شود. رئوس اقدامات در این مرحله عبارتند از: 
   تهیه نقشه های توپوگرافی و زمین شناسی در مقیاس های مناسب.

   شبکه های حفریات اکتشافی و نمونه برداری.
   تهیه نمونه نماینده نهایی برای تست های تکنولوژی در مقیاس پایلوت.

   بلوک بندی و تعیین ذخیره و تهیه الگوی نهایی اختلاط.

شکل 1 - نمونه ای از چاهک های اکتشافی در آلوویوم )این چاهک ها 
می تواند تا عمق 30 متر حفر شود(

مواد افزودنی )مواد فرعی( صنعت سیمان
با افزودن برخی مواد معدنی می توان خاصیت مورد نظر را در سیمان ایجاد 

کرد. برخی از افزودنی های سیمان به این شرح است:
   سنگ آهن هماتیزه با میزان مگنتیت حداقل )قبل از پخت( 

   سنگ گچ از نوع ژیپس با شرایط خلوص قابل قبول )بعد از پخت( 
   سنگ معدنی پوزولان یا آلومینوسیلیکات های فعال از قبیل واحدهای 

زئولیتی )بعد از پخت( 
   سنگ معدنی سیلیسی برای موارد و مقاصد خاص )قبل از پخت( 

سیمان سفید
سیمان سفید از موارد خاص سیمان است و مواد زیر در تولید سیمان سفید 

مصرف می شود. 
   سنگ آهک با خلوص بالا خصوصا در ارتباط با میزان آهن و سایر فلزات 

رنگین. 
   کائولن با خلوص بالا و میزان فلزات رنگین بسیار کم. 

   سیلیس با خلوص بالا و آهن بسیار کم.
کنترل و تنظیم دانه بندی و نرمی سیمان سفید برای افزایش پلاستیسیته، 

کیفیت کاربری را بهبود می بخشد. 
لزوم ایجاد دپارتمان مجهز و مستقل معدن برای صنعت سیمان

دارا بودن یک دپارتمان معدن برای هر کارخانه سیمان ضروری است. این 
بخش باید دارای واحدهای زیر باشد:  

   واحد زمین شناسی و اکتشاف همزمان با استخراج و اکتشاف تکمیلی. 
   واحد نقشه برداری و محاسبه حجم. 

   واحد مهندسی و اجرایی استخراج و حمل و کنترل الگوی اختلاط.
   واحد سنگ شکنی و همگن سازی مواد اولیه و اختلاط. 

   واحد نمونه برداری و آماده سازی نمونه ها برای ارسال به آزمایشگاه.
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صنایع سیمان، سرامیک، مواد نسوز، کاشی

مهندس علی تدین
کارشناسی مهندسی معدن 
سال فارغ التحصیلی 1367

مدیرعامل شرکت تحقیق و توسعه صنعت سیمان
عضو کمیته ملی تدوین استاندارد سیمان

گردهمایی بهاره کمیته تخصصی معدن که سه شــنبه 11 خرداد 
برگزار شد، به موضوع نقش معدنکاری در صنایع مصالح ساختمانی 
)اکتشاف، استخراج و فرآوری( اختصاص داشت. در این گردهمایی 
سه سخنرانی ارایه شد. سخنرانی نخســت که با موضوع شیشه 
و انواع توسط مهندس مهرداد شــکوهی رازی )معدن 46( ارایه 
شد، در شماره پیشین خبرنامه )بهار 1395( منتشر شد. در ادامه 
خلاصه ای از ســخنرانی مهندس علی تدین بــا موضوع »صنایع 

سیمان، سرامیک، مواد نسوز، کاشی« را می خوانید.

در سال های اخیر ارتباط دانشکده با صنعت کمتر شده و دانشجویان 
متاسفانه اطلاعات کافی از صنایع ندارند. هدف از این سخنرانی آشنایی 
دانشجویان و استادان با فنون جدید و ایجاد حساسیت در آنان برای بسط 

دانسته هایشان است.
ابتدا چند عکس از منابع طبیعی مواد اولیه صنایع ساختمانی را ببینید.  

 شکل 1 - بازی رنگ ها با اکسیدهای آهن

سرامیک ها، نسوزها و سیمان، اصولا محصولاتی هستند که برای تولیدشان 
نیاز به حجم انبوهی از مواد اولیه دارند و به همین دلیل در تولید چنین 

محصولاتی از دیر باز توجه به مواد اولیه اهمیت زیادی داشته است. 
محدوده صحبت ما در این گفتار در مورد سرامیک های معمولی و سنتی 
مانند کاشی، شیشه و چینی تا نیمه  مهندسی مانند بعضی حفاظ ها و 
قطعات صنعتی و برش را در برمی گیرد. نکته  قابل توجه این است که 

کیفیت مواد طبیعی حتی در یک کانسار کوچک تغییرات نسبتا زیادی 
دارد. زمانی که چنین حجم های بزرگی را استخراج می کنیم، در شرایط 
طبیعی مواد استخراجی حتما دارای تغییرات هستند که یک مهندس 
معدن یا یک زمین شناس قطعا باید به خوبی این عوامل را شناخته و نسبت 
به آنها حساسیت و دقت نشان دهد تا بتواند تولید محصولات یکنواخت را 
امکان پذیر کند. از سویی فرآیندهای تولید گاهی به تغییرات اندک بعضی 

از عناصر از دیدگاه شیمیایی یا مینرالی حساسیت از خود بروز می دهند.
برای مثال در صنعت سرامیک و نسوز، افزودن مقدار 2 تا 3 درصد آهن به 
رس های مصرفی در ساخت یک بدنه سرامیکی، کاهش دمای پخت بین 
50 تا 70 درجه سانتیگراد را در پی دارد. با توجه به عدم  امکان تغییر مداوم 
دمای کوره ها، این امر مثلا در صنعت سرامیک باعث کاهش چند درصدی 
اندازه قطعه و تولید کاشی هایی با ابعاد متفاوت می شود که از نظر کیفیت 
و نصب مشکل ایجاد می کند.  افزودن مقدار کمی ناخالصی مانند آهن یا 
کرم به یک بدنه سرامیکی باعث تغییر رنگ شدید کاشی، شیشه، بدنه 
سرامیکی تولیدی و لعاب و ایجاد مشکلاتی مانند، خال سیاه، پین هول و 

ایجاد طیف رنگی ناخواسته در شیشه و لعاب می شود. 
در صنعت نسوز، افزودن 1 تا 1.5 درصد سیلیس به یک آجر آلومینایی 
باعث کاهش دمای نرم شدگی تحت بار Refractory Under Load تا حدود 
150 درجه سانتیگراد می شود که این به معنی عدم امکان تولید نسوز با 

مشخصات مطلوب است.  
پارامتر R.U.L جهت اندازه گیری نقطه کار یک آجرنسوز در کوره در 
مواجهه با دما و بار اعمال شده به کار می رود و پارامتر بسیار مهمی در 

تصمیم گیری برای خرید یک محموله نسوز است. 
 در صنعت سیمان، وجود MgO بالاتر از 2.7 درصد در مواد اولیه سیمان 
باعث ایجاد  انبساط بیش از حد در بتن تولیدی با این سیمان و در نتیجه 
تخریب سازه ساخته شده با آن در محدوده زمانی کمتر از پنج سال خواهد 
شد. متاسفانه هنوز در کشور از این نوع سیمان تولید می شود و با آن 
سازه های مختلف می سازند. بیشتر همکاران عمرانی ما دانش کافی درباره 

سیمان ندارند. شاید این ناشی از کوتاهی ما در بخش پژوهش باشد.
در صنعت سیمان و سرامیک و شیشه و امثال آن، ما در واقع مواد اولیه 
را شکسته و عناصر آن را از یکدیگر جدا می کنیم و در فرآیند تولید، این 
عناصر را دوباره می چینیم. اگر به لحاظ فیزیکی نتوانیم این عناصر را دوباره 

بچینیم، با وجود معادلات شیمیایی به ترکیب مناسب دست نمی یابیم. 
برای مثال وجود بیش از 8 درصد سیلیس آزاد در مواد اولیه سیمان )خوراک 
کوره( باعث ایجاد آشیانه بلیتی و خوشه بلیتی و شکل گیری نامناسب 
کریستال ها شده که نتیجه آن نرسیدن سیمان به پارامترهای مورد انتظار از 
قبیل مقاومت، دانه بندی مناسب و  سختی بالای کلینکر در هنگام خردایش 

خواهد بود. 
وجود آشیانه بلیتی در کلینکر ناشی از زبر بودن کوارتز آزاد در کلینکر 
است. چرا که سیلیس نشکسته بود. این مورد را شیمیست ها کمتر متوجه 

می شوند. زیرا شناخت این موارد نیاز به نگاه مینرالی دارد.
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 K20 و قلیایی ها  SO3 همچنین در صنعت سیمان، وجود عناصری مانند
و Na2O در مواد اولیه، علاوه بر ایجاد شرایط تخریب در سیمان در پروسه 
تولید، به دلیل ایجاد شرایط زودگدازی در مواد، باعث ایجاد گرفتگی در 
سیکلون ها و همچنین قطع عملیات تولید به دلیل این گرفتگی ها شده و 
خسارات زیادی بر اثر عدم النفع ناشی از توقف تولید و همچنین تخریب 
و کندن این ناخالصی ها به بار می آورد.  جنبه های منفی وجود یا افزایش 
برخی عناصر یا کانی ها را بیان کردیم. اما همین عناصر یا ناخالصی های 
مواد اولیه، می تواند در تولید محصولاتی با خواص متفاوت کمک کند. برای 
مثال در صنعت سیمان، استفاده از سنگ آهن به مقدار کم امکان ایجاد 
شرایط بهتری را برای پخت آسان تر سیمان به دلیل ایجاد فاز مذاب توسط  

عنصر آهن مهیا می کند.  
در صنعت سرامیک، وجود کانی مونتموریلونیت در مواد اولیه سرامیک در 
مقادیر مناسب در زمان تولید بدنه ها باعث ایجاد استحکام خام و کاهش 
ضایعات این بدنه ها در شرایط تولید می شود. اما وجود مقادیر بیش از 
حد نیاز آن، باعث ایجاد تاب در زمان پخت بدنه ها و خرابی آنها می شود.  
وجود اکسیدهای فلزی به صورت ناخالصی در مواد اولیه لعاب سرامیک، 
باعث ایجاد خال های رنگی و نمای زشت لعاب می شود. اما اصولا رنگ های 
سرامیکی از این اکسیدها حاصل می شوند، شناخت این مواد، امکان تولید 
این رنگ های زیبا و گران قیمت را به عنوان رنگ سرامیکی یا پیگمنت به 
ما می دهند.   یکی از نکات مهم در صنعت سیمان جانمایی محل کارخانه 
است که در سخنرانی قبلی به درستی به آن اشاره شد. یک کارخانه سیمان 
یک میلیون تنی نیاز به مصرف 1/6 میلیون تن مواد اولیه دارد. حال اگر به 
جای احداث این کارخانه در محل یک کیلومتری معدن، آن را در فاصله 
10 کیلومتری معدن احداث کنیم، هزینه های حمل در تمام طول عمر 

کارخانه را افزایش داده ایم.  
سیمان های خاص به دو گروه تقسیم می شوند. به طور معمول سیمان های 
خاص به انواعی از سیمان گفته می شود که به جهت ایجاد خواصی جدید 
و متفاوت از سیمان های معمولی، به آنها موادی اضافه شود. مواد افزوده 
شده به این نوع سیمان ها بسیار متنوع هستند که بعضی از آنها به این شرح 
است. پوزولان ها، میکروسیلیس، زئولیت ها و متاکائولن.  افزودن بعضی از 

گروه
اجزای 

کانی هاسیلیکات 
ترکیب شیمیایی 

عمومی تاثیر در مواد خام

Kaolin

 Allophane  Al2O3.xSiO2.nH2O
درصورت عدم وجود 

قلیایی ها و کلر 
مناسب است 

 Kaolinite – Dickite -
 Natorite

Al2O3. SiO2. 2H2O

 Halloysite Al2O3. 2SiO2. 4H2O

Montmorillonite
 Montmorillonite
 – Bedidellite –

 Nontronite - Saponite

 (0.5 Ca,Na)0.7
 (Al,Mg,Fe)4

 (Si,Al)8O20 (OH)4
 nH2O

معمولا به دلیل 
خواص انبساط و 
حضور قلیایی و 
منیزیم مناسب  

نمی باشد 

Illite  Glauconite
 Hydrous silicates of

 Al,Fe,K,Mg

چنانچه مقدار 
پتاسیم پایین باشد 

مناسب است 

Palygorskite  Palygorskite
 5MgO . 8SiO2 .
 10(OH) . 4H2O

به دلیل مقدار 
بالای منیزم مناسب 

نمی باشد 

Chlorite  Chlorite
 (Mg,Fe,Al)12

 (Si,Al)8O20(OH)16

چنانچه مقدار قلیایی 
پایین باشد مناسب 

است 

Mica
 Muscovite

 Biotite

H2KAl3 (SiO4)3

 H2K(Mg,Fe)3 (Al,Fe)

 (SiO4)3

به دلیل مقدار 
بالای قلیایی مناسب 

نمی باشد 

Amphiboles
 Anothophyllite
 , glaucophane ,

 hornblende

 (Mg,Fe,Ca,Al,Na)7
 (OH)2 (Si4O11)2

چنانچه مقدار قلیایی 
پایین باشد مناسب 

است 

این مواد به مقدار معین، باعث کاهش نفوذپذیری در بتن و افزایش مقاومت 
بتن در مقابل خوردگی، حمله نمک ها و سیکل های یخ زدگی_آب شدگی 
و ایجاد دوام بیشتر می شود. در استانداردها 27 نوع سیمان تعریف می شود 
که فقط 7-8 نوع آن، سیمان تیپ است. در کشورهای پیشرفته حدود 
80 درصد سیمان ها، سیمان مرکب است، اما متاسفانه در ایران، بیشتر از 

سیمان تیپ استفاده می شود. 
در جدول )1( تاثیر گروه کانی های رسی در فرآیند تولید سیمان و در شکل 

)6( نمودار فاز سیمان پرتلند نشان داده می شود.

شکل 6 – نمودار فاز سیمان پرتلند

منابع علمی برای شناخت خواص کانی ها و ترکیبات در فرآیند تولید 
محصولات سرامیکی به طور کلی شامل زمین شناسی، کانی شناسی، شیمی 
معدنی، شیمی فیزیک و ترمودینامیک هستند. اما استادان  و دانشجویان باید 
توجه داشته باشند که با توجه به پیشرفت های روزافزون فناوری، فقط متون 

علمی برای آموختن فنون مهندسی کافی نیستند. 

شکل 2 - آشیانه بلیتی- عکس از کلینکر تولیدی 
درکارخانجات داخلی تهیه شده در شرکت تحقیق و 
توسعه صنعت سیمان

شکل 3 - خوشه بلیتی: وجود خوشه بلیتی در 
کلینکر نشان از زبر بودن کلسیت ها در خوراک 
کوره است.

شکل 4 - کربنات ها )کلسیت ها( رنگ آمیزی شده 
با آلیزارین در مجاورت سیلیس آزاد
 در نور عادی

شکل 5 - کربنات ها )کلسیت ها( رنگ آمیزی 
شده با آلیزارین در مجاورت سیلیس آزاد 
در نور پلاریزان

جدول 1 - ترکیب شیمیایی گروه کانی های رسی و تاثیر آنها در فرایند 
تولید سیمان

Cao/Mgo-Al2o3/Fe2o3-sio2
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در زمـان شـهرداری نیک پی ایـن بزرگـراه )آیت الله 
صدر یا دوگل سـابق( که در طرح جامع شـهر تهران 
نیز آمده بود، طراحی و اجرای آن شـروع شد. در آن 
زمان نگارنده مدیرعامل سـازمان ترافیـک بودم و به 

نحـوی در جریان پروژه قرار داشـتم. 
کار از دو طـرف، یعنی از خیابان شـریعتی )کوروش 
کبیـر سـابق( و انتهـای آن از نزدیکی هـای خیابان 
دماوند و تهران پارس شـروع شد و پیشـرفت خود را 
داشـت تا از دو طـرف به محـدوده لویزان رسـیدیم. 
ارتشـیان محکم و اسـتوار جلوی کار مـا را گرفتند. 
یـک پـل در ایـن راه بـود و در انتهـا زمین هـای 

محـدوده لویـزان. 
نیک پـی کـه بـاور نداشـت ارتش بـه ایـن محکمی 
جلـوی کار را بگیـرد بـا مقامـات مختلـف ارتـش 
بـه مذاکـره و مکاتبـه پرداخـت. نتیجـه ای حاصـل 
نشـد. یـک روز در شـورای ترافیک گفت، ارتشـیان 

به هیچ وجـه اجـازه نمی دهنـد. 
مـن دوشـنبه آینـده شـرفیاب می شـوم و مراتـب 
را بـه عـرض می رسـانم و آنجـا دسـتورات لازم را 
می گیـرم. همـه مـا خوشـحال شـدیم که ایـن گره 
بـاز خواهد شـد.  در جلسـه بعـد نیک پـی ناراحت و 
عصبانـی گفت، همـه مراتب را بـه عرض رسـانیدم. 

به یاد مهندس جواد شهرستانی

داستان احداث بزرگراه آیت الله صدر
یا دوگل سابـق

عکس: رسول شفیع زاده

مهندس منوچهر احتشامی                            
فوق لیسانس مهندسی راه و ساختمان
سال فارغ التحصیلی 1337                             

چهره ماندگار راهسازی ایران
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فرمودند بهتر اسـت خودتان مسـاله را بـا ارتش 
حـل کنید. 

کار همچنـان نیمه تمـام باقـی مانـد ولـی در دو 
طـرف اغلـب عملیـات رمپ هـا و لوپ هـا انجام 
شـد.  نیک پـی رفـت و مهنـدس شهرسـتانی 

شـهردار تهران شـد.  
نگارنـده با حفظ سـمت بـه سرپرسـتی معاونت 
شهرسـازی شـهرداری تهـران منصـوب شـدم. 
در ایـن حـال دیگـر بیشـتر کار بزرگـراه دوگل 
را عهـده دار بـودم.  جریـان امـر را بـه مهنـدس 
شهرسـتانی گزارش کـردم. گفـت مـن راه حل 

دیگری برای ایـن کار دارم. شـما تمام سـوابق و 
نقشـه ها را حاضـر کنید تـا بگویم چه بایـد کرد.
بعد از چنـد روز فرمودند صبح زود روز دوشـنبه 
سـاعت 7 صبـح بـه منـزل مـا بیـا، تـا با هـم به 
سـتاد بـزرگ ارتشـتاران برویـم.  در محـدوده 
لویزان جلسـه ای با حضور فرماندهـان نیروهای 
سـه گانه ارتـش بـه ریاسـت تیمسـار ازهـاری 
تشـکیل شـده بـود.  مـا را به یک سـالن بسـیار 
مجلـل کـه یـک میـز بیضـی شـکل در آن بود، 
هدایت کردنـد. تمام حضـار به خاطـر ورود ما از 
جای برخاسـتند و همه با مهندس شهرسـتانی 

آشـنا بودند. 
پـس از تعارفـات لازم، ازهاری شـروع به سـخن 
گفتن کرد و گفت تیمسـاران محترم ما مهمانی 
داریـم بـه نـام مهنـدس شهرسـتانی، شـهردار 
تهـران کـه در حقیقـت او مهمـان نیسـت. بلکه 

خـود صاحبخانه اسـت. 
مهمـان امـروز مـا هم قطـار سـابق مـا سـرگرد 
شهرسـتانی اسـت کـه در همـان زمـان خدمت 
در ارتـش خدمـات ذی قیمتـی به ارتـش نموده 

اسـت. 
در همین حال تیمسـار رحیمی گفت، تیمسـار 

ما بـا هـم هـم دوره  بوده ایم. 
ازهـاری اضافـه کـرد، خـوب شـاهد از غیـب 
می رسـد. اگـر سـرگرد شهرسـتانی در ارتـش 
مانـده بـود، الان در ایـن جلسـات تیمسـار 
شهرسـتانی بـود.  یعنـی یـک هم قطار مـا آمده 
است و از همکاران خود درخواسـتی دارد. با این 
سـخنان جو جلسـه عوض شـد و آنها کـه قیافه 
مخالف گرفتـه بودند، فهمیدند که رییس سـتاد 

ارتـش بـه اصـل مسـاله پرداخته اسـت. 
رییس جلسـه اضافـه کـرد، در 24 سـاعت، ما 8 
سـاعت برای ارتـش کار می کنیم و دو 8 سـاعت 

دیگـر در اجتماع هسـتیم. 
همسـران و فرزنـدان مـا در بیـن مردم هسـتند 
و از مواهـب شـهر اسـتفاده می کنند. پـس باید 

مشـکل شـهر را حـل کنیم. 
یـک بزرگراهـی می خواهـد غـرب تهـران را بـه 
شـرق تهـران متصـل کنـد. مـا بایـد همـکاری 

کنیـم، نـه اینکـه مزاحـم کار آنها بشـویم. 
مـن امـروز از فرماندهان سـه نیرو و تیمسـاران 
محترم دعوت کـرده ام که در این جلسـه حضور 
به هـم رسـانند تـا ایـن مسـاله مـورد مداقـه و 

بررسـی قـرار گیرد. 
در ایـن موقع بـدره ای که بـه قول معـروف خون 
به دل شـده بود، با قیافـه عصبانی گفـت، یعنی 
تیمسـار می فرمایید خیابان بایـد از حیاط خانه 
مـا و از کنـار زن و بچـه مـا رد شـود؟ اگـر یـک 

خرابـکار یـک بمـب بـه خانـه مـا بیانـدازد چه 
می شـود؟ همه سـاکت شـدند.

 آقـای مهندس شهرسـتانی بـه من اشـاره کرد. 
مـن گفتـم خدمـت تیمسـاران محتـرم عـرض 
می شـود، ما مسـیر را به صلاح دید شـما انتخاب 

می کنیـم. 
در ایـن جلسـه خوشـبختانه جنـاب سـرهنگ 
علیزاده که مهندس راه و سـاختمان و همکلاس 
من در دانشـکده فنـی بودنـد، حضور دارنـد. بنا 
به صلاح دید ایشـان بـه طریقی مسـیر را تعیین 
می کنیم که ضمـن حفظ ضوابط فنی مشـکلی 

برای خانـواده ارتشـیان به وجـود نیاورد. 
بـاز بـدره ای اضافـه کـرد، خـب مسـیر را بـا 

می کنیـد.  تعییـن  مـا  صلاح دیـد 
امـا اگـر خرابـکار ضمـن رد شـدن بـا ماشـین 
یـک کوکتل مولوتـف بـه خانه مـا انداخـت، چه 
می شـود؟ مـن اضافه کـردم، ایـن امـکان وجود 
دارد کـه مسـیر در محوطـه لویـزان دارای تونل 
توری آهنی باشـد که نتـوان از داخل آن شـیئی 

را بـه خـارج پرتـاب کرد. 
ازهـاری رشـته سـخن را بـه دسـت گرفـت و 
گفـت کمیسـیونی مرکـب از ایـن مهنـدس که 
مهندس شهرسـتانی اضافه کرد احتشـامی، بله 
کمیسـیونی مرکب از آقای مهندس احتشـامی 
و همکلاسـی اش )باخنده( سـرهنگ علیـزاده و 
تیمسـاران رحیمی و بیگلری تعییـن می نماییم 
کـه مسـیری را تعیین کننـد که هم شـهرداری 

راضـی باشـد و هـم ارتش. 
مبارک اسـت و نگذاشـت دیگر بدره ای سـخنی 
بگوید. بقیه تیمسـاران نیز گفتند مبارک اسـت. 
قـرار شـد از فـردای آن روز کمیسـیون مربوطه 
کار خود را شـروع کنـد و بر همین اسـاس طرح 
بزرگـراه با موافقـت ارتش بـه تایید رسـید و کار 

اجرایی شـروع گردیـد و به اتمام رسـید. 
روزی کـه بـرای تعییـن مسـیر بـه اتفـاق 
اعضای کمیسـیون در حرکـت بودیـم از جلوی 
ناهارخـوری درجه داران رد شـدیم جـای گلوله 

بـر پنجـره بـه خوبـی دیـده می شـد. 
سـرهنگ علیزاده گفـت یکـی از درجـه داران با 
تفنگ خود تعـدادی را کشـته و زخمـی کرده و 

خود نیز کشـته شـده اسـت. 
ایـن بـود داسـتان بزرگـراه صـدر کـه بـا همت 
زنـده یـاد مهنـدس شهرسـتانی مشـکلش حل 
شـد و سـاخته شـد و غرب و شـرق تهـران را به 

هـم متصل کـرد.  
همـه اعضـای آن کمیسـیون بـا درگذشـت 
مهنـدس شهرسـتانی، غیـر از نگارنـده، رخ در 

نقـاب خـاک کشـیده اند.
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محفل شعر و ادب کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران، 
دوشنبه اول هر ماه در محل دبیرخانه کانون برگزار می شود. این محفل شامل دو 
بخش است. بخش نخست، به بحث و تبادل نظر در مورد موضوع تخصصی هر محفل 

اختصاص دارد. در بخش دوم نیز حاضران به شعرخوانی آزاد می پردازند.

چقـــدر زیــر و زبــر شــد کــه انطبـــاق افتــاد

ــاد ــاق افت ــه اختنـ ــم... ک ــه بگوی ــن... چ ــه م چگون

افتــاد اتفـــاق  تــو  بــا  عـــاشقی ام  دوبــاره 

افتــاد دِمــاغ  از  شــاهی  و  آمــدی  ســواره 

خوشــا کــه در غزلــم یوســفِ وفــاق افتــاد

افتــاد اشتیـــاق  بــارِ  مــا  دلِ  در  دوبــاره 

کمیـته شعـر و ادب
اشعــار خانواده فنی

حسینعلی میرزایی)مهندسی فرآوری 93(

چند قطعه از مهندس ستاره محمدی )ورودی کارشناسی ارشد صنایع 94(

زدم آهنـگ  تـو  زلـف  گــره  از  و  رفتــــم  زدم       چنـگ  زمـان  جـادوی  بـه  تـو  بـرای  مـن 

زدم یکرنــگ  دل  بـــا  را  تـو  زلـف  گـــره  ولــی        سـوخت  مـرا  سـراپای  شـعله  ایـن  گاه 

***     

مـن نـه جـادوی خدایـــم، نـه ســـراپرده ی نـور                    مـن نـه غمگیـن و نـه شـادم، نـه سـراپا همـه شـور

دور چـه  تـو  از  مـــن  دل  امـا  نزدیکتـــر  راه  نگفـت         هیـچ  مـن  دلِ  بـا  کسـی  هیـچ  را  عشـق 

***     

نرسـید سـاحل  بـه  آرام  و  سـاکت  شـود  مـی  شـنید          تـو  از  کمـی  صبـح  نفـس  بـا  شـود  مـی 

سـپید درختـان  بـه  بســـپارم  را  خاطـــرم  تــو       دل  بـا  شـوم  احسـاس  مملـو  شـود  مـی 

***    

نداشـت مهتـاب  چراغانـی  تـو  بـی  مـن  نداشـت         شـب  تـاب  مـن  دل  تـو  از  فـراری شـدم  مـن 

بـاز هـم سـهم مـن از تـو، سـفر از خاطـره هاسـت               آخریـــن خاطـره ات راه بـه مـــرداب نداشـت

***     

کـرد بایـد  ,خطـر  نیسـت  ای  گلـه  گذشـتن  از  کــرد         بایــد  ســفر  بـاز  تــوام،  گرفتـــار  مـن 

کـرد  بایـد  نیسـت,گذر  هـا  خاطـره  از  صحبـت  مـــن          خاطـر  از  طلوعی،نـــرو  شــروعی،تو  تـو 

گسســت پــازلِ مــا از هــم و فـــراق افتــاد

چهــار ســـال نبــودی، چهـــار قــرن گذشــت

هـــنوز گیجــم از ایــن پیــچِ تنــدِ حادثــه کــه

دوبــاره صفحــه شــطرنج و شــاهِ مــات شـــده

چگونــه دم بزنــم مــن، منــی کــه مســتِ تــوام

ســرم بــه ســجده، دلــت خــوش، کــز آن درخــتِ بلنــد



خانواده فنی

61   خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  

قرنجیک  حیدر  مهندس 
)ورودی 1352 برق فنی(، 
چهارشنبه 29 اردیبهشت 
 Mytikas  به قله میتیکاس
یونان  المپ  کوهستان 
صعود کرده و پرچم کانون 
فنی را بر فراز این قله به اهتزاز درآورد. وی 
گزارش مفصلی از سفر کوهستانی و صعود 
خود به این قله به رشته تحریر درآورده است. 

در بخشی از گزارش وی آمده است: »گروه های 
کوهنوردی و طبیعت گردی ایران، معمولا 
منتظر فتح باب و مطرح شدن محل و منطقه 
جدید هستند تا در لیست برنامه هایشان قرار 
بدهند و به نظرم  یکی دو سال بعد کوهستان 
اولمپ نیز به لیست پرمراجعه های کوهنوردان 

و طبیعت گردان ایرانی اضافه خواهد شد. 
به همین  جهت، پرچم کانون را از مهندس 
روزبه )صالح آبادی، دبیر کانون( گرفته و بالای 

قله برده و عکسی  هم گرفتم تا سابقه صعود 
یکی از اعضا در فایل های کانون بماند.«

وی در ادامه توضیح می دهد: » مرتفع ترین 
 Mytikas  قله کوهستان اولمپ، قله میتیکاس
به ارتفاع 2917 متر و سایر قلل آن با اندکی 
اختلاف ارتفاع، استفانی Stefani، 2909 متر 
 2866 ،Scala اسکولیو، 2905 متر، اسکالا ،

متر و تعدادی دیگر هستند.«
معرفی  در  همچنین  قرنجیک  مهندس 
کوهستان المپ نوشته است: »کوهستان 
اولمپ )Olympus Mountain)، منطقه نسبتا 
وسیعی از قلل و ارتفاعات، درمجاورت  سواحل 
شرقی یونان )دریای اژه( است. آب و هوای 
مدیترانه ای وبارش فراوان، سرسبزی و زیبایی 
مشابه و یا غنی تر از جنگل های شمال ایران از 

خصوصیات این منطقه است.
اولمپ  " پارک ملی  یا اولمپ،  کوهستان 
 " - Olympus National Park منطقه 

حفاظت شده است. به علت اهمیت فرهنگی- 
تاریخی- اساطیری و ریشه گرفتن المپیک 
از این منطقه، کانون فعالیت های ورزشی و 

فرهنگی متنوع یونان است.
هر سال، ماراتون های کوهستانی ملی و 
بین الملی متفاوتی از ماراتون 42 کیلومتری 
تا بالای 120 کبلومتر در دامنه های گسترده 
اولمپ انجام می شود. در بین ویزیتورهای 
منطقه، شرپاهای هیمالایا هم دیده می شوند 
و از آنها نقل قول شده است که زیبایی منطقه 
اولمپ، قابل مقایسه با نقاط کم ارتفاع هیمالایا 

است.
کوه اولمپ سالانه حدود ده هزار نفر بازدید 
کننده دارد. به لحاظ ارتفاع کوه )بلندترین 
قله - 2917 متر( در قیاس با مون بلان و غیره 
کوه مرتفعی نیست، اهمیت و جذبه آن سابقه 
اساطیری، تاریخی، فرهنگی و ارتباط آن با 

المپیک است.«

اهتزاز پرچم کانون در قله میتیکاس المپ توسط مهندس حیدر قرنجیک
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مهندس حبیب اله بیطرف)عمران 65(، نایب رییس شورای عالی کانون، با کسب 
188 رای در هفتمین دوره انتخابات شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی 

ساختمان نفر اول این انتخابات شد. 
این انتخابات عصر شنبه 25 تیرماه همزمان با نوزدهمین اجلاس هیات عمومی 
نظام مهندسی ساختمان در محل سالن همایش های بین المللی جزیره کیش 

برگزار شد. 
نتیجه انتخابات هیات مدیره شورای مرکزی سازمان نظام مهندسی ساختمان 

استان تهران که با کاندیداتوری 117 نفر همراه بود، به این شرح است: 
رشته عمران: مهندس حبیب اله بیطرف و مهندس احمد خرم؛ ترافیک: مهندس 
کامبیز رضوی؛ معماری:  خانم مهندس الهه رادمهر و  دکتر حیدر جهانبخش؛ 

نقشه برداری: دکتر شمس نوبخت دودران؛ برق: مهندس سید محمد هاشمی. 
اجلاس نوزدهم هیات عمومی نظام مهندسی ساختمان که با حضور دکتر عباس 
آخوندی)راه و ساختمان 70( وزیر راه و شهرسازی، دکتر حامد مظاهریان معاون 
وزیر، مهندس اکبرترکان رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان، اعضای 
هیات مدیره 31 استان به همراه روسای شورای انتظامی، بازرسان، حقوقدانان، 
شهرداران و مسئولان کشوری و استانی برگزار شد، عصر روز دوشنبه 27  تیرماه 

در کیش به کار خود پایان داد. 
کانون فنی موفقیت مهندس بیطرف را در این انتخابات تبریک گفته و برای ایشان 

سربلندی و سرافرازی در عرصه مهندسی کشور آرزومند است.

خبرگزاری صدا  سیما: دکتر عباس آخوندی)راه و ساختمان 70(، 
وزیر راه و شهرسازی به همراه معاونان خود در حوزه های مسکن 
و ساختمان و مرکز تحقیقات راه و مسکن و شهرسازی به منزل 
مهندس علی اکبر معین فر)راه و ساختمان 30(، عضو شورای عالی 

کانون فنی رفتند و با وی دیدار کردند. 
مهندس معین فر نخستین وزیر نفت پس از انقلاب و بنیانگذار 
 شبکه شتاب نگاری در ایران است. شتاب نگار یا شتاب سنج نوعی از 
لرزه نگارها است که برای ثبت شتاب حرکت شدید زمین به کار 
می رود. در این ملاقات که نزدیک به یک ساعت به طول انجامید، 
علاوه بر وزیر راه و شهرسازی، دکتر محمد شکرچی زاده)عمران 65(، 
عضو شورای عالی کانون فنی و رییس مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی و دکتر حامد مظاهریان معاون مسکن و ساختمان نیز 
حضور داشتند.  در این دیدار دکتر آخوندی ضمن تشکر و قدردانی 
از زحمات مهندس معین فر برای پیشبرد اهداف جمهوری اسلامی 
ایران، کتاب اندیشه های ایران شهر را که نوروز امسال )95( منتشر 
شده به وی اهدا کرد. وزیر راه و شهرسازی در این دیدار با اشاره به 
اینکه شرایط پروژه های عمرانی کشور در حال حاضر شرایط دشواری 
است توضیحاتی در باره وضعیت حوزه های حمل و نقل و همچنین 

روند سرمایه گذاری در بخش های مختلف ارایه داد.

مهندس بیطرف نفر اول هفتمین دوره 
شورای مرکزی نظام مهندسی  ساختمان و مسکن شد

ملاقات دو وزیر فنی 
از دو نسل

کتاب »آخربازی در شطرنج« نوشته  »کارستن مولر« با ترجمه مهندس محمد خیرخواه ثابت قدم 
)متالورژی 68( منتشر شد. کتاب آخر بازی در شطرنج به آموزش 50 درس اساسی آخر بازی شطرنج 
می پردازد. به نوشته مهندس خیرخواه، کارستِن مولر استاد بزرگ آلمانی در واقع یکی از معتبرترین و 
مطرح ترین نویسندگان موضوع آخربازی جهان است. پیش از این کتاب »پرسش هایی درباره تئوری 

مدرن شطرنج نوشته آیزاک لیپنیتسکی« نیز توسط مهندس محمد خیرخواه ترجمه شده است.

کتاب آخربازی در شطرنج »کارستن مولر«
 با ترجمه مهندس محمد خیرخواه منتشر شد



خانواده فنی

  خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل دانشکده فنی دانشگاه تهران  سال بیست و ششم  شماره 191 تا 193    تابستان 1395  63

واکاوی بحـران آب
مهندس پرویز ونداد

آب یک چالش بسیار بزرگ جهانی است که با شرایط جدید جوی بزرگتر نیز خواهد شد. در دهه های اخیر سازمان های 
جهانی در مورد این چالش بزرگ و تنش ها و حتی جنگ های پیامد آن هشدار می دهند. در کشور کم آب ما، این 
چالش بسیار شدیدتر خواهد بود. بر این باوریم که کانون به پشتوانه بدنه بسیار بزرگ کارشناسی، موظف به واکاوی 
و چاره اندیشی مشکلات عمده کشور مانند بحران آب، خسارت های مالی و جانی زلزله، توسعه صنعتی و مواردی از 

این دست می باشد. در انجام این وظیفه، با کمک آقای مهندس آل یاسین و جمعی از زبده ترین کارشناسان آب: آقایان 
مهندس جهانی، دکتر محمدرضا عسگری و مهندس غفاری شیروان و مهندس فروغی، در بنیاد آب به گفت و گو نشستیم.

در این جلسه تصمیم گرفته شد که آقای مهندس جهانی فراخوان جامعی تهیه نمایند. با سپاس فراوان از جناب مهندس جهانی، این متن 
در ادامه ارایه می شود. در این جلسه آقای دکتر عسگری خواستار نشر این فراخوان و مقالاتی آتی علاوه بر خبرنامه کانون، در نشریه کانون 

مشاوران ایران نیز شدند که به جهت پیدا کردن مخاطبان بیشتر مورد استقبال قرار گرفت.    

درحال حاضر به دلیل مجموعه ای از رویدادها در مسیر تحولات 
اجتماعی، اقتصادی، زیست محیطی و بطور کلی شیوه نگاه و 
پارادیم حاکم بر توسعه در کشور بطور اعم و توسعه منابع آب 
بطور اخص، شرایط و دامنه عمل مدیریت منابع آب به عنوان 
ایجادکننده توازن و تعادل در عرضه و تقاضای آب به صورت پایدار، 
با چالش ها و مشکلات عمیقی در ابعاد مختلف مواجه 
شده که جز اطلاق بحران آب به مفهوم واقعی، 
جایگزین دیگری برای آن نمی توان بیان 
نمود. بدین ترتیب مدیریت منابع آب 
در کشور در مسیر تحولات تاریخی 
خود به مرحله فوق العاده خطیر و 
سرنوشت سازی رسیده، به نحوی که 
پایداری و استمرار حیات در کلیه 
جنبه های آن در پهنه کشور 
در معرض تهدیدهای جدی 
و برگشت ناپذیر قرار گرفته 
مهم ترین  نابودی  است. 
اکوسیستم های آبی کشور، 
بروز و تشدید بیابان زایی، 
تحمیل اضافه برداشت به منابع آب زیرزمینی 
به میزان 110 تا 120 میلیارد متر مکعب )معادل 
چهار سال تغذیه طبیعی آبخوان های کشور(، بروز و 
گسترش آلودگی های منابع آب، توسعه ناهمگون کلان شهرها، بحران 
مهاجرت و اشتغال، استقرار صنایع آب بر در مکان های کم آب، تنها 

بخشی از نمود عینی و نه تخیلی چنین وضعیتی به شمار می رود. 
بدون تردید در آینده نه چندان دور به دلیل بروز رقابت ها بر سر 
منابع محدود آب به ویژه در شرایط بحران، منازعات بر سر تقسیم و 
تسهیم آب تشدید یافته و به اقصی نقاط کشور تسری پیدا خواهد 
نمود. علاوه بر آن در آینده آثار و تبعات پیشران های شناخته شده ای 

نظیر تحولات جمعیتی و شهرنشینی نسبت به گذشته شکل متفاوتی 
پیدا خواهد کرد و پیشران هایی نظیر رشد اقتصادی، تولید انرژی و 
امنیت غذایی اثرات معناداری به سیر تحولات مدیریت آب خواهد 
گذاشت. همچنین پیشران های جدیدی نظیر فرآیند جهانی شدن، 
تجارت آزاد، مهاجرت های کلان، بیوتکنولوژی، تغییرات اقلیم و بطور 
کلی تحولات جامعه شناختی به پیشران های قبلی اضافه خواهد شد. 
بدین ترتیب برنامه ریزی و مدیریت آب برای حل و فصل مسایل و 
مشکلات برای مقابله و مواجهه با چالش های موجود و پیش رو با ابعاد 

و پیچیدگی های گسترده ای مواجه خواهد شد.
با عنابت به مطالب پیش گفته بطور قاطع می توان گفت که دیگر با 
تکیه به روش های گذشته که مهمترین وجوه و اسباب و علل آن، 
تمرکز بر مدیریت سازه ای، نگاه معیوب به فرآیند توسعه در کشور 
مبتنی بر تاراج منابع طبیعی و به ویژه منابع آب برای تحقق و تامین 
نیازهای جامعه، تبدیل شدن دولت ها به عنوان تنها بازیگر در عرصه 
مدیریت آب، برنامه ریزی متمرکز و تحکمی، بخشی نگری به جای 
جامع نگری، توجه به عمران نقطه ای به جای توسعه موزون در سطح 
حوزه های آبریز، تکیه صرف به پول و تکنولوژی به جای بکارگیری 
همزمان مشارکت های واقعی مردم، ذینفعان و بخش های غیردولتی 
و سرمایه های اجتماعی و بالاخره فقدان برنامه های آمایشی منسجم 
می باشد، نمی توان مدیریت آب در آینده را برای تضمین پایدار 

عرضه و تقاضای آب رقم زد.
هیات های تحریریه خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل 
دانشکده فنی دانشگاه تهران و نشریه جامعه مهندسان مشاور بر 
این اعتقادند که اصلی ترین و بااولویت ترین اقدام دراین زمینه باید 
تلاش در ایجاد »تغییر« متمرکز گردد و فرهنگ سازی برای »تغییر« 
نقطه عزیمت و بنیادی برای مقابله با بحران آب تلقی شود. به عبارت 
دیگر کار دگرگونی برای ایجاد »تغییر« در نگرش به مقوله مدیریت 
آب باید با تکیه بر نوآوری های لازم و در درون فرآیند فرهنگی 
گسترده و پیچیده و بهره مند از گفتگوهای چندجانبه مردمی و 

فراخوان



اصل این فرم  در وب سایت کانون 
قابل دسترسی است

کمیتـه  فراخـوان  پـی  در 
انتشـارات بـرای دریافـت 
مطالـب شـما اعضـای عزیز 
خانـواده فنـی،  برخـی از 
را  ایـن دعـوت  دوسـتان 
پاسـخ گفتنـد و مطالب خود 
را برایمـان ارسـال کردنـد. 
در همین جا از این دوسـتان 

سپاسـگزاری می کنیم. 
مهنـدس حسـن فیوضـی، 
مطالـب شـما دریافت شـد، 
از شـما در  ضمـن تشـکر 
ایـن  از  مقتضـی  فرصتـی 
مطالـب اسـتفاده خواهیـم 

کـرد. 

مطالب رسیده

مشارکت شهروندان با یکدیگر و نهادهای مرتبط عملی گردد.
گروه نخبگان به ویژه حقوق دانان، جامعه شناسان، اقتصاددانان، 
برنامه ریزان و متخصصین در رشته های مختلف می توانند ظرفیت های 
اجماع سازی را تقویت نموده و از طریق اقناع استدلالی و ارایه نظرات 
مستقل، دولتمردان را در تصمیم گیری های کلیدی و اجرای موفق 
برنامه ها یاری دهند. نتیجه نهایی چنین فعالیت هایی باید ارتقای 
جایگاه مدیریت ملی آب در کشور را به مطالبه جدی مردم و نخبگان 
تبدیل نماید. هیات های تحریریه این نشریات در نظر دارند جهت 
همیاری و همکاری در این مقوله و با در نظر گرفتن مسئولیت های 
حرفه ای و اجتماعی خود و زمینه سازی برای همکاری های ملی 
در ابعاد مختلف مدیریت آب، در شماره های آتی بخشی از مطالب 
نشریه را ضمن نفی آسیب های اتکا به شیوه های گذشته در مدیریت 
آب کشور که قبلا به آنها اشاره شده به مقولاتی نظیر: آب و آمایش 
سرزمین، آب و محیط زیست، آب و توسعه پایدار، آب و اقتصاد، آب 
و جامعه، آب و ذینفعان، مدیریت تقاضا، آب و حکمرانی خوب، آب 
و مدیریت اطلاعات، دیپلماسی آب، آب و حقوق، آب و جوانان، آب 
و زنان، آب و آموزش، مدیریت خشکسالی، آب و تغییر اقلیم، آب و 

تحولات جمعیتی، بهره وری آب، آب و آلودگی منابع، آب و توسعه 
کلان شهرها، آب و امنیت غذایی، آب و همکاری های بین المللی، آب و 
پژوهش، آب و پدافند غیرعامل، آب و صنعت، برون رفت از بحران و... 
اختصاص دهد. به این منظور از مهندسان، کارشناسان، دانش پژوهان، 
با  تا  مربوط دعوت می شود  و مسئولان  فرهیختگان  خبرگان، 
ارسال مقاله ها، نظرها و دیدگاه های خود و با حضور در میزگردهای 
چندتخصصی و چندنظامی که به تدریج برگزار خواهد شد، در این 
بحث مشارکت کنند. مقاله های ارسالی می تواند بسیار کوتاه یا بلند 
و نه البته بیشتر از 4 صفحه و در هر یک از زمیه های پیشینه تاریخی، 
تولید اعم از آب یابی، حفر چاه و قنات، احداث سد، استفاده از آب دریا 
و غیره،  توزیع اعم از منطقه ای و شهری و مصرف اعم از کشاورزی، 

صنعتی و شهری، باشد. با امید به مشارکت گسترده اعضا.

هیات های تحریریه 
خبرنامه کانون مهندسین فارغ التحصیل  دانشکده فنی دانشگاه تهران 
و نشریه جامعه مهندسان مشاور
تهیه کننده: مهندس عباسقلی جهانی
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